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تهران و غرب پای میز مذاکره ؟
واسطههافعالشدهاند

گروه سیاسی : سفر سلطان عمان به تهران، گمانه زنی ها بر سر توافقی میان ایران 
و غــرب را افزایــش داد. این گمانی زنی ها با اظهارنظرهای طرف ایرانی و طرف 
آمریکایی باعث شد تا احتمال وقوع یک توافق بیش از گذشته به نظر می رسد. 
در نزدیک به یک سال گذشته گفتگوهای برجامی عملا منتفی شده و تا پیش از 
این سفر نشانه هایی از بهبود اوضاع به چشم نمی خورد.سلطان هیثم که یکشنبه 

هفته گذشته وارد تهران شد...

گزارش

2

چراغ سبز بورس 

»تدبیرتازه«درگفتوگوباکارشناسانروندآغازبهکار
پانزدهمیننمایشگاهبینالمللیصنعتمالیرابررسیکرد

گروه بازار مالی: صبح روزسه شنبه، ۱۶ خرداد ماه، پانزدهمین نمایشگاه بین المللی صنعت مالی 
)بورس، بانک، بیمه، مالیات و گمرک( در محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران آغاز 
به کار کرد. در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه، رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار، رئیس 
سازمان توسعه تجارت ایران، مدیرعامل شرکت فارابی، مدیرعامل فولاد مبارکه اصفهان، 
رئیس بیمه مرکزی، معاون امور بانکی و بیمه ای و شرکت های دولتی وزارت امور اقتصاد 

و دارایی، رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس...

گفتوگو

9

استراتژیاحتیـاطدربورس

6

درگفتوگوبایککارشناسبازارسرمایه
مطرحشد

گپ

گروه اقتصادی : شــاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
در معاملات آخرین روز کاری هفته جاری با افت ۰.۷۶ 
درصدی همراه شــد و تا ســطح ۲ میلیون و ۲۷۱ هزار 
واحدی عقب نشینی کرد. اما این کاهش در حالی است 
که طی یک ماه گذشــته بازار ســرمایه شرایط متزلزلی 
داشته و یا افزایش خیلی تند و یا ریزش شدید را تجربه 
می کند.بررسی ها هم اکنون حکایت از این واقعیت دارد 
که اوضاع روانی حاکم بر بورس تا حدودی متزلزل شده 
است و فعالان آن بیش از گذشته تمایل به پیاده کردن 
اســتراتژی احتیاط پیدا کرده اند. همین امر ســبب شده 
که در ۱۷روز معاملاتی گذشــته، ابرکانال ۲.۳ میلیون 
واحد ۳ بار از دســت برود.بر همین اســاس، این نگرانی 
در میان ســهامداران وجود دارد که آیا شرایط سال ۹۹ 

تکرار خواهد شد؟ 

گروه نفت وانرژی:  کشــور ترکمنســتان که به طور سنتی 
رویه ای انزواگرایانه در پیش می گرفته، طی چند ماه اخیر 
تلاش های خود برای گشودن درهایش به روی جامعه 
جهانی را شــدت بخشیده اســت. به همین دلیل میان 
بازیگران کلیدی از جمله روسیه، چین و ایالات متحده 
برای دسترســی یافتن به مسیرهای حمل ونقل و منابع 
انرژی این کشور رقابتی جدی شکل گرفته است. یکی از 
پیامدهای اتخاذ سیاست جدید در عشق آباد، جلب دوباره 
توجهات به پروژه انتقال انرژی از ترکمنســتان به اروپا 
به واسطه خط لوله ترانس-کاسپین )TCP( می باشد.

در اواخر دســامبر ســال ۲۰۲۲ رییس جمهوری ترکیه 
»رجب طیب اردوغان« اعلام کرد که...

هدفگذاریترکمنستانبرای
تأمینگازاروپا

11

»تدبیرتازه«ازسیاستجدیدعشقآباددر
پروژهانتقالانرژیگزارشمیدهد

گزارش

گــروه اقتصــادی: کش و قوس افزایش قیمت لوازم خانگی در 
حالی بین تولیدکنندگان و سازمان حمایت و وزارت صمت 
بالا گرفته که برخی تولیدکنندگان در نرخ نامه جدید خود با 
تغییر کد محصولات خود، آن ها را به عنوان کالای جدید با 

قیمت جدید به بازار عرضه کرده اند.
وزارت صمــت و ســازمان حمایــت مصــرف کنندگان و 
تولیدکننــدگان تــوپ گرانی لــوازم خانگــی را در زمین 
تولیدکنندگان انداخته و آن ها را مســبب گرانی می خواند؛ 
این در حالی اســت که تولیدکنندگان لوازم خانگی معتقدند 
افزایش بی سابقه پارامترهای مترتب بر تولید مثل نرخ ارز، 
قیمــت مــواد اولیه داخلی، حقوق و دســتمزد، حمل و نقل، 
مالیات هــای مختلف، حقوق گمرکــی، تورم جاری و ... در 
مقایســه با تیر ماه ســال ۱۴۰۱ موجب شده روی به افزایش 

قیمت محصولات خود بیاورند...

تکرارگرانیبرای
لوازمخانگی

7

قیمتماشینلباسشویی
گزارشدر۵سال۱۰برابرشدهاست

گــروه راه و مســکن: ابراهیم رئیســی به تازگــی وزارت راه و 
شهرســازی و دســتگاه های ذی ربط را مأمور کرده اســت 
»تدابیر لازم را به عمل آورند تا افراد نیازمند و حائز شرایط، 
از لیست متقاضیان در طرح مسکن خارج نشوند«. در همین 
راســتا وزیر راه نیز خبر از کاهش نرخ ســود وام نهضت ملی 
مســکن داده است. اما وعده های دولت برای طرح نهضت 
ملی مسکن در سال ۱۴۰۲ چقدر می تواند مردم را به خانه دار 
شدنن نزدیک کند؟ساخت سالی یک میلیون واحد مسکونی 
در قالب طرح نهضت ملی مسکن، وعده دولت سیزدهم در 

همــان آغاز به کار بود. ..

چالشهایپیشرویطرح
نهضتملیمسکن

8

ازمشکلاتتأمینزمینتاهماهنگی
باسیستمبانکی؛

گزارش

 سکه و طلا 
چشم  انتظار 

تصمیم    سیاسیون

احیایبرجامچهاثریرویبازارطلاوسکهدارد؟

3

  امام جمعه امام زاده عبدال.. آمل در آیین رونمایی از 
تابلوهای دو بلوار این شهر از همت و تلاش شهردار 

و اعضای شورای اسلامی این شهر تجلیل کرد.
 بــه گــزارش خبرنگار ما،  همزمــان با دهه کرامت 
و ســالروز میلاد فرخنده امام هشــتم طی آیینی با 
حضور معاون سیاســی فرمانداری ویژه شهرستان 
آمل، امام جمعه و اعضای شورای اسلامی و شهردار 
امــام زاده عبدالــل.. و جمعی از مقامات و مردم این 
 شــهر از تابلوهــای بلوار امام رضــا )ع( و حضرت 

معصومه )س( رونمایی گردید.

خدمــاتشــهرداریوشــورایشــهرامامــزاده
عبدال..قابلتقدیراست

 در این آیین حجت الاســلام حسین زاده برسنمانی 
امام جمعه شــهر امام زاده عبدالله طی ســخنانی با 
تجلیل از همت بلند و تلاش مستمر اعضای شورای 
اسلامی و شهردار این شهر بخاطر توسعه شهر و رفع 
محرومیت از آن، پیگیری مصوبات شورای فرهنگی 
این شهر از سوی شورا و شهردار را از جمله اقدامات 
ارزشمند آنان دانست و افزود: نامگذاری این دو بلوار 
 و نصــب ایــن دو تابلو در آنها نشــانی از این تلاش 

بی وقفه است.
وی آنگاه با اشاره به انتخاب شهر امام زاده عبدال.. 
به عنوان شــهر فرهنگی برتــر مازندران، منویات 
و توصیه هــای مقام معظم رهبری جهت توســعه 
فرهنگــی را مــورد توجه قرار داد و تاکید کرد: انتظار 
داریم اعضای محترم شورا و شهردار با حمایت مردم و 
نهادهای فرهنگی و بویژه شورای فرهنگی شهر اجرا 
و تحقق این منویات را سرلوحه امور خود قرار دهند.

وحضــرت )ع( رضــا امــام بلــوار تابلوهــای
معصومه)س(اعتبارفرهنگیشهراست

ایــن گــزارش می افزاید در ادامــه آیین رونمایی از 
تابلوهای دو بلوار یاد شــده مهندس مهدی حســن 
نژاد شهردار شهر امامزاده عبدالل.. در سخنانی ضمن 

شادباش دهه کرامت و میلاد امام هشتم رونمایی از 
تابلوهــای دو بلوار امام رضا )ع( و حضرت معصومه 
)س( را نشــانه ای دیگر از رویکردهای ارزشــمند 
شورای اسلامی شهر و شورای فرهنگی شهر عنوان 
کــرد و افــزود: این دو بلوار در اصل هویت شــهری 
بشــمار می آیند که متبرک به آستانه و مزار حضرت 
امام زاده عبدال.. است به جهت اهمیت موضوع در 
ادامه اجرای کامل خیابان سی و پنج متری امام رضا 
ع را با تمام قدرت دنبال خواهیم کرد تا بتوانیم طی 

سه ماه آینده آنَ را اجرایی کنیم.

هزینــه15میلیــاردتومانــیبــرایاحــداثبلــوار
حضرتمعصومه)س(

 وی افــزود پــروژه بلوار حضرت معصومه بالغ بر ۱5 
میلیارد تومان هزینه داشــته اســت است که شامل 
تملک، زیرســازی آسفالت نصب چراغ، دکوراتیوو...

بوده است.
 ۱۲5 هزار متر مربع اسفالت معابر طی ۱۹ ماه خدمت
وی در بخــش دیگری از ســخنانش فعالیت های 
عمرانی شــهرداری طی نوزده ماهی که ایشــان در 
خدمت مردم شهر می باشند را مورد اشاره قرار داد و 
گفت: ما شهر را در حالی تحویل گرفتیم که یکصد و 
نود و پنج هزار متر مربع کوچه و خیابان خاکی داشت 
و طی ده سال گذشته فقط ۶۳ هزار متر مربع از معابر 
آســفالت شده بودند اما با افتخار اعلام می کنم طی 

نوزده ماه اخیر موفق شــدیم ۱۲5 هزار متر مربع از 
معابر شهر را زیرسازی و آسفالت نماییم

افزایــشامیــددرمــردمازســویشــهرداری
وشورایشهرامامزادهعبدال..

به گزارش خبرنگار ما در پایان این آیین با شکوه و به 
یادماندنی آقای رجبعلی فضل الله نیا معاون سیاسی 
فرماندار ویژه آمل طی ســخنان کوتاهی با تبریک 
دهه کرامت و میلاد امام هشــتم از اعضای شورای 
اســلامی شهر و شهردار امام زاده عبدال.. قدردانی 
کــرد و اقدامات آنها را ارزشــمند توصیف کرد ویاد 
آئر شــد این گونه اقدامات وخدمت رســانی موجب 
افزایش امید در مردم از ســوی شهرداری وشورای 

شهر امامزاده عبدال.. می شود.

پرچمگردانیحرمحضرتمعصومه)س(پایان
بخشمراسم

 پایان بخش این آیین متبرک کردن شهر به پرچم 
مقدس گنبد و بارگاه حضرت معصومه )س( توســط 
خادمان آســتانه آن حضــرت و اهدای قطعه یادبود 
به امام جمعه، معاون فرماندار آمل، اعضای شــورا 
و شــهردار امام زاده عبدالله از ســوی آن خادمان بود 
که بشدت مورد استقبال حاضران قرار گرفته و این 

مراسم را روح افزا و خاطره انگیز کرد. 
منبع پایگاه خبری تحلیلی خط سوم اخبار  

روشنای امید و تزریق آن بین شهروندان ازسوی مدیریت شهری امامزاده عبدال.. 

آئین رونمایی از تابلوهای بلوار امام رضا )ع( و حضرت معصومه )س( در شهر امامزاده عبدا.. آمل
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در ۲۹ دســامبر ۲۰۲۲، پس از مذاکرات طولانی بین صربســتان و 
کــوزوو بــا کمک اتحادیه اروپا و ایالات متحده، محاصره در گذرگاه 
های جارینجی  و برنجک )Bernjak( در منطقه  کوزوو شمالی در 
مرز صربســتان پس از ۱۹ روز پایان یافت. با این حال، صلح ناآرام 
همچنان یک دلیل برای نگرانی است. این شعله ور شدن ریشه در 
درگیری است که در ژوئن ۲۰۲۲ در بحبوحه بازداشت دژان پانتیچ 
افسر پلیس صرب مستقر در کوزوو آغاز شد. مقامات کوزوو او را مظنون 
به حمله به دفاتر کمیسیون انتخابات در شمال میتروویکا میدانند . 

قابل توجه است که اعتراضات ژوئن ۲۰۲۲ به تصمیم کوزوو برای 
وضع جریمه بر مالکان وسایل نقلیه با استفاده از پلاک های صادر 
شده توسط صربستان در دوره قبل از ۱۹۹۹، یعنی قبل از درخواست 
استقلال کوزوو، مرتبط بود. مالکان برای ثبت نام مجدد وسایل نقلیه 
خود با استفاده از پلاک های تازه صادر شده کوزوو باید اقدام کنند اما 
رهبری صربستان به شدت با این اقدام مخالفت کرد ولی درنهایت 
صربستان راه حلی دیپلماتیک برای پایان دادن به بحران را دنبال کرد.
این موضوع هسته اصلی شکاف قومی بین دو گروه است، زیرا صرب 
ها آن را نقض هویت قومی و خویشــاوندی با »رفقای« خود در آن 
سوی مرز می دانند. مهمتر از آن، آنها این را به عنوان تلاشی برای 
پاک کردن »صربی بودن« خود می دانند که نماد آن با پلاک ها است.
به تعویق انداختن انتخابات محلی در شمال کوزوو از سوی مقامات 
کوزوو به دلایل امنیتی و قرار گرفتن ارتش صربستان در حالت آماده 
باش برای آمادگی رزمی برای حفاظت از مرز به این درگیری دامن زد.

پیشینه تاریخی ��
درگیری های جاری ریشــه در خواســت پریشتینا برای استقلال از 
بلگراد در دو دهه پیش دارد که صربســتان به شــدت با آن مخالفت 
کرد. پس از مداخله و بمباران ناتو در منطقه مورد مناقشــه، کوزوو 
به دنبال خودمختاری بود و ســرانجام در ســال ۲۰۰8 به عنوان یک 
کشور مستقل ظاهر شد. به عنوان یک متحد غربی، با حمایت سازمان 
پیمان آتلانتیک شــمالی ناتو  و اتحادیه اروپا از اســتقلال آن، کوزوو 
امروز از جانب  ۱۱۷  کشــورجهان به رســمیت شناخته شده است. با 

این حال، هنوز این کشور عضو اتحادیه  اروپا نیست.
شکاف قومی ��

همانند بوســنی و هرزگوین، تجزیه یوگسلاوی نیز شکاف سیاسی  
-  قومی قابل توجهی را در کوزوو ایجاد کرد. این با تفکیک مذهبی 
کوزوو بین مســلمانان )آلبانی تبار( و صرب ها تشــدید شــده است. 
این شــکاف قومی حتی در رویدادهای ورزشــی نیز آشــکار است. 
آلبانیایی های کوزوو، گرانیت ژاکا و ژردان شقیری، عقاب آلبانیایی 
را در همبســتگی با کوزووها در جریان مســابقه فوتبال با صربستان 
به نمایش گذاشــتند.۹ مقامات صرب نیز در مقابل، از آنها خواســتند 
که به دلیل جشن های که آنها  آن را »جنجال برانگیز« می نامیدند، 
با اقدامات تنبیهی مواجه شــوند و توســط فدراسیون جهانی فوتبال 

)فیفا( جریمه شوند.
در همین حال، گروه های راست افراطی صربستان مانند گروه نارودنا 
پاترولا )گشــت مردمی( به دنبال دامن زدن بیشــتر به شکاف قومی 
هستند . رهبر این گروه دامیان کنژویچ اکنون در لیست افراد تحت 
تعقیب کوزوو قرار دارد. قابل ذکر است که او از نزدیکان پسر الکساندر 
ووچیچ رئیس جمهور صربستان است که او نیز در این لیست تحت 

تعقیب کوزوو قرار دارد.
نقش قدرت های بزرگ ��

روسیه یکی از سهامداران کلیدی در بالکان است و صربستان حلقه 
اصلی آن اســت. این کشــور به دلیل هویت اسلاوی مشترک خود با 
صربستان شراکت نزدیک دارد. این امر باعث شده است که روسیه 
در مجامع بین المللی مانند سازمان ملل و همچنین در جریان آتش 

گرفتن اخیر با کوزوو از صربستان حمایت کند.
قابل توجه اســت که مســکو این رابطه را سیاسی و عملی می داند. 
روســیه صربســتان را به عنوان ســنگری در برابر گسترش ناتو در 

بالکان می داند.  
در همیــن حال، کوزوو همچنان یک بخش کلیدی از محاســبات 
ژئواستراتژیک غرب است. امروز، ناتو می تواند تهاجم بیشتر به سمت 
اروپای شرقی را توجیه کند، زیرا کوزوو در حال حاضر ۳۷۰۰ نیروی 
حافظ صلح خود  را در خود جای داده است. مأموریت نیروی حافظ 

صلح  ایجاد صلح و ثبات در کوزوو است. 
چشم انداز پیش رو ��

در مارس ۲۰۲۳، رهبران صربســتان و کوزوو در مقدونیه شمالی در 
تلاش میانجیگری اتحادیه اروپا برای یافتن راه حلی برای بن بست 
جاری دیدار کردند. با این حال، پیام هایی که از هر دو طرف سرچشمه 

می گیرد، راه طولانی را در پیش رو دارد.
به طور قابل توجه، می توان چند شباهت بین درگیری های کوزوو 
و اوکراین ترسیم کرد. حضور نیروهای ناتو در کنار متحد روسیه می 
تواند به جبهه دوم درگیری روسیه و ناتو در اروپا منجر شود. علاوه 
بــر ایــن، اظهاراتی مانند »نازی زدایی از کوزوو« توســط ولادیمیر 
جوکانوویچ، نماینده صربستان، یادآور اهداف روسیه در کیف است.

با توجه به ســهم غرب و روســیه در بالکان، درگیری نیابتی جدیدی 
بین صربستان و کوزوو ممکن است پدیدار شود. این می تواند منطقه 
ای را که به دلیل بی ثباتی اش شناخته شده است، بی ثبات کند. یک 
درگیــری بالقــوه در کوزوو می تواند باعث حواس پرتی ناتو در میان 
تمرکز آن بر اوکراین شود. بنابراین، هدف اصلی ناتو احتمالًا اجتناب 
از درگیری خواهد بود.سال ۲۰۲۳ می تواند سالی محوری برای صلح 
در بالکان باشــد که از دهه ۱۹۹۰ »صلح شــکننده » را تجربه کرده 
اســت. می توان شــاهد یک گام مثبت رو به جلو یا تســلیم شدن در 
کشمکشــی بود که یادآور گذشته است. سیاست داخلی و همچنین 
رقابت های ژئوپلیتیکی تعیین کننده های کلیدی در شکل دادن به 

آینده این منطقه خواهند بود.

جنگاوکراینیتازهایدرراهاست؟

سفر سلطان 
عمان به تهران، 
گمانه زنی ها 
بر سر توافقی 
میان ایران و 
غرب را افزایش 
داد. این 
گمانی زنی ها با 
اظهارنظرهای 
طرف ایرانی و 
طرف آمریکایی 
باعث شد تا 
احتمال وقوع 
یک توافق 
بیش از گذشته 
به نظر می رسد

ت
س

سیا

 تهران
 و غرب پای 
میز مذاکره ؟

واسطههافعالشدهاند

گروه سیاسی : سفر سلطان عمان به تهران، گمانه زنی ها 
بر سر توافقی میان ایران و غرب را افزایش داد. این 
گمانی زنی ها با اظهارنظرهای طرف ایرانی و طرف 
آمریکایی باعث شد تا احتمال وقوع یک توافق بیش 
از گذشــته به نظر می رســد. در نزدیک به یک سال 
گذشــته گفتگوهای برجامی عملا منتفی شده و تا 
پیش از این سفر نشانه هایی از بهبود اوضاع به چشم 

نمی خورد.
سلطان هیثم که یکشنبه هفته گذشته وارد تهران شد، 
به عنوان میانجی میان ایران و غرب به حساب می آید. 
آخرین باری که یک سلطان عمانی به ایران آمده بود، 
گفتگوها حول محور آماده سازی توافق با غرب پیش 
رفت که دو سال بعد از آن به توافق برجام انجامید. 
اما ظاهرا او در این مســیر تنها نیســت. وزیرخارجه 
کشــورمان روز ســه شنبه از گفتگوی با واسطه بین 
ایران و امریکا پرده برداشت. حسین امیرعبداللهیان، 
وزیر خارجه ایران در گفت وگو با روزنامه فرانســوی 
»فیــگارو« تاکید کــرد روند دیپلماتیک و مذاکره با 
اتحادیه اروپا درخصوص موضوع هســته ای تداوم 
دارد امیرعبداللهیان خاطرنشان کرد که من با جوزپ 
بورل و همکارم علی باقری با انریکه مورا در زمینه 
موضوع هسته ای در ارتباط هستیم. او گفت که تبادل 
پیام ها میان تهران و واشنگتن از طریق واسطه های 

منطقه ای و حتی اروپایی ادامه دارد.
همزمان پنج مقام آمریکایی، اسرائیلی و اروپایی به 

اکســیوس گفته اند برت مک گورک، مشــاور ارشد 
رئیــس جمهور بایــدن در امور خاورمیانه، اوایل ماه 
جــاری برای گفتگو با مقامات عمانی جهت تعامل 
دیپلماتیــک احتمالــی با ایــران در رابطه با برنامه 
هسته ای این کشور، سفری بی سر و صدا به مسقط 

داشت.
آکسیوس همچنین در ماه آوریل گزارش داده بود که 
دولت بایدن با شرکای اروپایی و اسرائیلی خود درباره 
پیشنهاد احتمالی برای توافق موقت با ایران که شامل 
لغــو برخی از تحریم ها در ازای توقف بخش هایی از 

برنامه هسته ای ایران باشد، بحث کرده است.
بخشــی از مسائل هسته ای در حال حل شدن  ��

است
ایران و آژانس بین المللی انرژی اتمی بر ســر ســه 
مــکان ادعایی غرب، مدت هــا دچار تنش بودند. 
رافائل گروسی در سفر به تهران ظاهرا دست خالی 
بازگشته بود و پافشاری تهران بر سر مواضع هسته 
ای خود؛ اروپا و امریکا را به شدت نگران می کرد. 
اما ظاهرا بخشــی از تنش ها در حال حل و فصل 

شدن هستند.
مدیــر کل آژانس بین المللی انرژی اتمی اخیرا گفته 
که در برخی موضوعات با ایران پیشرفت داشته ایم. 
این صحبت در حالی انجام شــده که خبرگزاری ها 
روز سه شنبه از حل شدن مشکلی یکی از سه مکان 
ادعایی خبر داده بودند. اما گروسی در این مورد گفته 

ما روی چند موضوع با ایران کار می کنیم و در برخی از 
آنها پیشرفت داریم و در برخی نه. او توضیح بیشتری 

در مورد پیشرفت های آژانس و ایران نداده است.
رابــرت مالی، نماینــده ویژه آمریکا در امور ایران در 
مصاحبه ای با NPR اخیرا گفته واشــنگتن به دنبال 
دســتیابی به یــک نتیجه دیپلماتیک بــا ایران در 
خصوص برنامه هســته ای این کشور است. این در 
حالیست که مقام های امریکایی در ماه های گذشته 
از مرگ توافق با ایران و بی میلی واشــنگتن برای 

هرگونه گفتگو با تهران حرف می زدند.
مخالفان چه می گویند؟ ��

امــکان برقراری مجدد گفتگوها بین ایران و غرب، 
مخالفانی از هر دو طرف دارد. در تهران برخی معتقدند 
حضور بر سر میز مذاکره، آنهم در حالی که یک سال 
تا پایان کار بایدن باقی مانده، عاقلانه نیست و بهتر 
است تا زمان روی کار آمدن دولت جدید در واشنگتن، 
اقدامــی صورت نگیرد. چون درصورتیکه ترامپ یا 
شخصی هم سنگ او به کاخ سفید برود، اتفاقی که 
بــرای برجام رخ داد، احتمالا برای توافق بعدی هم 
می افتد. در آمریکا سناتورهای جمهوری خواه مخالف 
گفتگوها هســتند. مثلا سناتور تدکروز از مخالفان 
بایدن معتقد است هدف اول سیاست خارجی دولت 
جــو بایدن ورود مجدد به توافق هســته ای با ایران 
است و او حاضر است با هرگونه شرایط بد وارد این 
توافق شود. او مدعی شده تمایل دولت بایدن برای 

ورود مجدد به توافق هســته ای با ایران پیامدهای 
فاجعه باری برای ســایر نقاط جهان داشته است.به 
نظر می رسد که اراده برای ایجاد گفتگوهای مجدد 
در تهــران بیش از گذشــته وجــود دارد. با این حال 
ممکن اســت یک بار دیگر بخش هایی از حاکمیت 
که مخالف ســازش با غرب هستند، در صدد توقف 
این مسیر بر بیایند. اما مخالفان این اقدامات تنها آنها 
نیستند و مساله اصلی برای تهران گرفتن تضمینی 
اســت که باعث شــود اگر سال اینده فردی به غیر از 
بایدن به کاخ سفید برود؛ توافق با تهران منتفی نشود. 
در عین حال ظاهرا آمریکایی ها به دنبال نوع دیگری 
از توافق که با برجام تفاوت هایی داشته باشد هستند. 
کفتگو با کره جنوبی بر سر ازادسازی منابع مالی ایران 
نشان می دهد که واشنگتن می خواهد بخشی از بار 
تحریم هایی که بر روی دوش ایران قرار گرفته کم 
کند، یا حداقل حسن نیتی از خود نشان دهد. با همه 
اینها تهران در صدد است تمامی تحریم ها، چه هسته 
ای و چه حقوق بشــری به صورت یک جا برطرف 
شــوند. این موضوع یکی از عللی بود که بازگشــت 
به برجام را در ســال های اخیر غیر ممکن کرد. اما 
باید دید سلطان هیثم ایا این بار هم با واسطه گری 
خــود می توانــد راه حل میانه ای پیدا کند، یا اوضاع 
تغییری نخواهد کرد. ضمن اینکه مشــخص نیست 
دستورالعمل، احیای توافق سال ۲۰۱5 خواهد بود یا 

توافقی دیگر مطرح است.

یادداشت

مهسامژدهی
روزنامه نگار

خاطرهحمیدی
 دانشجوی دکتری 

روابط بین الملل

گزارش

امارات با اعلام خروج از ائتلاف دریایی مشترک با ایالات متحده، 
شــوکی اساســی به غربی ها وارد کرد. این کشور به عنوان یکی از 
متحدان اصلی آمریکا در کنار عربستان، تصمیم گرفته تا دیگر در 
ائتلافی که در نزدیکی سواحل ایران و دریای سرخ فعالیت می کند، 
همراه واشــنگتن نباشــد. در بیانیه اماراتی ها آمده است: در نتیجه 
بررسی های مستمر همکاری های امنیتی فعال با همه شرکا، دولت 
امارات از دو ماه قبل از مشارکت در نیروی دریایی یکپارچه عقب 
نشــینی کرد. وزارت خارجه امارات در این باره توضیح بیشــتری 
نداده اســت. این نیروی مشــترک دریایی )ائتلاف دریایی( شامل 
۳8 کشور از جمله فرانسه، بریتانیا و عربستان سعودی است. مرکز 
این نیروی مشــترک در بحرین یعنی محل اســتقرار ناوگان پنجم 

دریایی ارتش امریکا قرار دارد.
حالا به نظر می رسد که نه تنها امارات دیگر حاضر به همکاری های 
دریایی با ایالات متحده نیست بلکه به سمت نوعی ائتلاف برای 

حفظ امنیت خلیج فارس با حضور ایران پیش می رود.
حسن هانی زاده کارشناس مسائل خاورمیانه در مورد خروج امارات 
از ائتلاف با امریکا می گوید: در واقع تجربه تلخ کشــورهای عضو 
شــورای همکاری خلیج فارس از همراهی با آمریکا منجر به این 
شــده که کشــورهایی مانند امارات و عربستان و پادشاهی عمان 
نســبت به سیاســت های منطقه ای و بین المللی خود تجدید نظر 
کنند. با توجه به اینکه بعد از هفت سال تنش بین تهران و ریاض 
و بعد از توافقنامه پکن بین ایران و عربستان، نوعی تغییر رویکرد 
در بین کشــورهای عربی نســبت به کشــور ما به وجود آمده. این 
کشــورها احساس کردند ایران می تواند شریک قابل احترامی در 
حفظ امنیت منطقه خلیج فارس و ایجاد همگرایی منطقه ای تلقی 
شــود. لذا امارات متحده و عربســتان و عمان درصدد هستند که به 
تدریج نفوذ آمریکا را در حوزه خلیج فارس کم رنگ کنند و با یک 
ائتلاف با ایران بتوانند یک نیروی حافظ امنیت بومی برای خلیج 

فارس ایجاد کنند. به همین دلیل امارات متحده که بیشترین هزینه 
ماجراجویی امریکا را در ســه دهه گذشــته پرداخت کرده، یعنی در 
ماجراجویی های آنها در عراق و ســوریه و افغانســتان و.... شرکت 
داشته و بیشترین بار هزینه مالی را بر دوش داشته، احساس می کند 
که باید به تدریج از زیر چتر آمریکا خارج شــود و یک اســتقلال 

نسبی در سیاست های منطقه ای از خود نشان دهد.
به گفته این کارشــناس مســائل خاورمیانه اخیراً امارات متحده 
امادگی خود را برای پیوســتن به مجموعه بریکس اعلام کرده و 
وزیر خارجه این کشــور در کیپ تاون آمریکای جنوبی درخواست 
رسمی کشورش را برای پیوستن به این مجموعه اقتصادی اعلام 
کرده. این نشان می دهد برخی کشورهای عربی به این سو حرکت 
می کنند که به تدریج از نفود سیاســی و نظامی آمریکا در منطقه 
بکاهند. به همین دلیل ابوظبی به سمت ایران متمایل شده است. 
واشــنگتن بود که به امارات فشــار آورد تا با اسراییلی ها همکاری 

کند و روابط برقرار شــود و این به ضرر امارات تمام شــده چرا که 
این کشور جایگاه عربی و اسلامی خود را به دلیل همین رفتار در 

بین کشورهای دیگر مسلمان از دست داده است.
هانــی زاده در مــورد ائتلافی منطقــه ای با حضور ایران، امارات و 
عربستان توضیح داد:  برای ایران حضور امارات در یک ائتلاف با 
تهران می تواند یک پیروزی بزرگ برای ایران باشــد. چون چنین 
ائتلافی می تواند به بومی سازی امنیت خلیج فارس کمک می کند. 
به همین دلیل الان کشورهای عضو شورای همکاری های خلیج 
فارس و در رأس آنها امارات و عربستان به این سمت حرکت می کنند 
که یک مجموعه دریایی منطقه ای برای حفظ امنیت خلیج فارس 

تشکیل دهند که در رأس آن ایران وجود دارد.
هانــی زاده در مــورد اینکه آیــا ایران می تواند به این بهانه جایگاه 
خود را بین کشورهای عربی بهبود چشمگیری ببخشد گفت:  بعد 
از اینکه ایران و عربســتان توافق پکن را امضا کردند؛ کشــورهای 
دیگر عربی به این ســمت رفتند که با تهران روابط متعادل و رو 
به رشــد و چندجانبه ایجاد کنند. این نشــان می دهد که سیاســت 
همگرایــی منطقه ای تاکنون موفق بوده اســت. آمریکایی ها در 
طول سه دهه گذشته به خاطر حضور نظامی در منطقه هزینه های 
انســانی و مالی زیادی پرداخت کــرده و نتیجه ای هم نگرفته اند. 
حضور انها در عراق و افغانستان و سوریه سودی برایشان نداشته 
و فقط هزینه کرده اند و آنها دیگر علاقه زیادی به این نوع حضور 
در خاورمیانه ندارد و تلاش دارند تا کشــورهای عرب منطقه را به 
حال خود رها کنند تا با اســتفاده از سیاســت های خود، یک ائتلاف 

مناسب با شرایط خود بسازند.
 البته ایالات متحده نســبت به حضور ایران حســاس بوده اســت، 
اما به نظر می رســد که کشــورهای منطقه، توانســته اند امریکا را 
در مورد اینکه ایران شــریکی قابل اعتماد در منطقه خلیج فارس 

است، قانع کنند.

شوکابوظبیبهواشنگتن مهسامژدهی
روزنامه نگار

اهمیتائتلافدریاییایرانباکشورهایعربیدرچیست؟

خبرجدیدومهمدربارههمکاریهستهایایرانوعربستان
به طور قطع در فصل جدید روابط میان تهران و ریاض همکاری 
در حوزه فناوری های صلح آمیز هســته ای و انتقال تجربیات و 
دســتاوردهای قابل توجه ایران به عربستان سعودی بر اساس 
قوانیــن بین المللــی و زیر نظر آژانــس بین المللی انرژی اتمی 

می تواند یکی از محورهای اصلی در مناسبات دوجانبه باشد.
نورنیوز رســانه نزدیک به شــورای امنیت ملی ایران نوشت به 
طور قطع در فصل جدید روابط میان تهران و ریاض همکاری 
در حوزه فناوری های صلح آمیز هســته ای و انتقال تجربیات و 

دســتاوردهای قابل توجه ایران به عربستان سعودی بر اساس 
قوانیــن بین المللــی و زیر نظر آژانــس بین المللی انرژی اتمی 
می تواند یکی از محورهای اصلی در مناســبات دوجانبه باشــد. 
»یســرائیل کاتس« وزیر انرژی رژیم صهیونیســتی  روز ســه 
شــنبه از مخالفت تل آویو با توســعه برنامه هسته ای عربستان 
ســعودی خبر داد. کاتس در پاســخ به سؤال شبکه »وای نت« 
درباره احتمال وجود برنامه هسته ای غیرنظامی برای عربستان 
گفت: »اســرائیل چنین موضوعاتی را تشــویق نمی کند و فکر 

نمی کنم اســرائیل با چنین مســایلی موافقت کند.« نیویورک 
تایمز نیز مدعی شــده که برنامه هســته ای عربســتان یکی از 
شروط ریاض برای امضای توافق عادی سازی روابط با اسرائیل 
بوده اما مقامات سعودی یا آمریکایی این موضوع را به صورت 

رسمی تأیید نکرده اند.
بــا ایــن حال؛ روزنامه صهیونیســتی »هاآرتــص« به نقل از 
منابع اســرائیلی اعلام کرده که تل آویو دو شــرط ریاض برای 

عادی سازی روابط را رد کرده است.
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سال هفتم
شماره 314

بازارها مدتی 
است به خواب 

رفته اند؛ 
اخبار مثبت 
سیاسی نه 

تنها قیمت ها را 
کاهشی کرده 
بلکه تعداد و 

حجم معاملات 
را نیز تحت 

تأثیر قرار داده 
است؛ به نحوی 
که فعالان بازار 

طلا و سکه 
تاکید می کنند 

طی هفته 
گذشته، افت 

تقاضا بارزترین 
خصوصیت 

معاملات 
بوده است. 
کارشناسان 

اقتصادی 
تعیین 

سرنوشت 
قیمت طلا 

و سکه را به 
قیمت دلار 
و خبرهای 

سیاسی پیونده 
زده اند

نااطمینانی به آینده و بی ثباتی سیاست های اقتصادی، شرایطی را در 
کشور ایجاد کرده است که بیش از هر زمان دیگری مردم روند سطح 
عمومی قیمت ها را افزاینده می دانند و در نتیجه رفتارشان را براساس 

تورم بالا تنظیم می کنند.
در ســال های اخیر به خاطر گســترش اطلاع رســانی و اعلام نظر 
اقتصاددانان در رسانه ها به خصوص فضای مجازی، فعالان اقتصادی 
و مردم عادی توجه شان به متغیرهای دیگری چون نقدینگی، کسری 
بودجه و نرخ ارز جلب شد؛ به طوری که این مفاهیم امروز به یک اطلاع 
عمومی در میان مردم تبدیل شده است. هر کجا با مردم صحبت کنید، 
از آن حرف می زنند. اگر سبزی فروش قیمت سبزی هایش را نسبت به 
روز قبل افزایش داده، دلیلش را افزایش نرخ ارز و حتی کسری بودجه 
دولت عنوان می کند. مردم روند متغیرهای مذکور را دنبال می کنند و 
براساس آن، انتظارات شان را شکل می دهند. برای مثال، وقتی اخبار 
مربوط به رشد نقدینگی و افزایش کسری بودجه دولت را می خوانند، 
افزایش تورم و نرخ ارز را پیش بینی می کنند و بلافاصله در ذهن شان 
انتظارات تورمی شکل می گیرد. در نتیجه، بعضی ها دارایی هایشان را 
از کشور خارج می کنند، دیگری ریالش را به ارز تبدیل می کند، دیگری 
خــودرو می خــرد و یکی به ملک و طلا پنــاه می برد. برخی نیز خرید 
کالاهای بادوام مورد نیازشان نظیر یخچال، لباس شویی یا تلویزیون را 
جلو می اندازند. حتی برخی خانوارها موادغذایی قابل نگهداری خریداری 
می کنند تا در ماه های بعد مجبور نباشند با قیمت بیشتری آن را بخرند.

وضعیت امروز اقتصاد و جامعه ایران همچون بمب ساعتی شده که هر 
لحظه امکان انفجار آن می رود؛ بمبی که زمان دقیق انفجار آن برای 
ما مشخص نیست، اما در صورتی که آن را به حا خود رها کنیم، انفجار 

آن قطعی خواهد بود.
سال هاست که کارشناسان و تحلیلگران، صدای تیک تاک عقربه های 
آن را می شــنوند و ســعی کرده اند وضعیت بحرانی قریب الوقوعی را به 
همگان هشدار دهند. در گفتمان اقتصاد ایران، این هشدارها چند سالی 

است که با کلید واژه ابرچالش شناخته می شود.
در ســال های اخیر بیش از پیش ســعی شده است تا ابعاد این ابرچالش 
برای مردم و حاکمان تبیین شود؛ اقتصاد امروز با چالش هایی همچون 
تورم سنگین و رشد شدید نقدینگی و... روبه رو شده است که هر یک 

به تنهایی می توانند یک جامعه و اقتصاد را به ورطه نابودی برسانند.
از میانه های دهه ۹۰ زنگ خطر نسبت به بروز و تعمیق ابرچالش ها از 
سوی اقتصاددانان به صدا در آمد و هنوز دولت دوازدهم انتخاب نشده و 
روی کار نیامده بود که این موارد اعلام و تا حدودی تبیین شد. متاسفانه 
در کشور ما سیاستمدار و سیاست گذار نگاه کوتاه مدت مبتنی بر منافع و 
ترجیحات شخصی و نهایتا گروهی دارد. علاقه ای هم به حل ریشه ای 
مشــکلات و چالش ها نشــان نمی دهد؛ چراکه حل ریشه ای مسایل 
هزینه بالا اما کوتاه مدت دارد و طی یک زمان کوتاه به جامعه فشــار 
وارد می کند، اما منافع بلندمدت و ماندگاری در بر دارد. برای مثال، اگر 
قرار بود در دهه ۱۳8۰ اصلاح الگوی مصرف و قیمت انرژی، اصلاح 
الگوی کشت یا اصلاح الگوی مصرف آب صورت گیرد، به طور قطع 
در زمان اجرا به مردم فشار وارد می شد، اما منافع آن در دهه های بعد 
مشاهده می شد و محسوس شد. اما سیاست گذار به دلایل مختلف به 
انجام این اصلاحات تمایل ندارد. تورم در حقیقت یک معلول و نتیجه و 
برآیند سیاست های اقتصادی است که خود را در اقتصاد نشان می دهد. 
نمی توان به دنبال کنترل تورم رفت؛ بدون این که فکری به حال کسری 
بودجه دولت کرد یا ناترازی نظام بانکی را از بین برد.از دید کارشناسان، 
یک بسته اصلاح اقتصادی لازم است که همزمان به این ابرچالش ها 
حمله کند که نتیجه آن در میان مدت کاهش تورم اســت. حقیقت آن 
اســت که خنقی کردن بمبی که هر لحظه ممکن اســت منفجر شود، 
کاری نیست که هر کسی توان انجام آن را داشته باشد. در واقع نگرشی 
می تواند در راستای رفع ابرچالش ها گام بردارد که منافع بلندمدت جمعی 
را به منافع کوتاه مدت شخصی ترجیح دهد.در مجموع می توان گفت 
که ساختار سیاسی به دلیل ناآگاهی از ابعاد مساله ابرچالش ها، ترجیح 
منافع کوتاه مدت بر منافع بلندمدت از سوی برخی افراد، نداشتن سرمایه 
اجتماعی لازم برای رویارویی با ابرچالش ها و و نداشــتن منابع کافی 
برای مقابله با ابرچالش ها در وضعیتی قرار گرفته است که خواست یا 
ناخواسته مجبور است از کنار این مساله عبور کند. هر چه زمان به جلو 

می رود، امکان موفقیت اصلاحات کاهش خواهد یافت.

تعدادمجازوارداتموبایلاعلامشد

ایسنا : دبیر انجمن واردکنندگان تلفن همراه، تبلت و لوازم جانبی با بیان 
اینکه پایان هر ســال ســامانه جامع تجارت نحوه اجرای واردات کالا را 
اعلام می کند، گفت: در ســال جاری واردکنندگان موبایل در هر دو ماه 
می توانند به اندازه یک ششم میانگین دو سال قبل، موبایل ثبت سفارش 
کنند. در کل ســال هم می توانند به اندازه میانگین دو ســال قبل موبایل 
وارد کنند. علت این تصمیم این است که بانک مرکزی بر مدیریت ارزی 
اشــراف داشــته باشد.مهدی عبقری افزود: اگر در دو ماه اولیه واردکننده 
قسمتی از سهمیه خود را وارد نکند، قسمت باقی مانده باطل نمی شود. 
البتــه واردکننــدگان از دو ماهی که لحاظ شــده، حدود ۳8 روز در صف 
تخصیص هستند و یک ماه هم طول می کشد بانک مرکزی ارز را تامین 
کنــد. البتــه تامین ارز در مواردی تــا ۴5 روز هم زمان می برد. بنابراین 
درخواست واردکنندگان این است که تخصیص و تامین ارز تسریع شود.
وی گفت: با وجود درخواست و ابلاغ دفتر تخصصی تلفن همراه در سال 
گذشته، همچنان برای واردات موبایل های بالای ۶۰۰ دلار از ارز حاصل 
از صادرات خود اســتفاده می شــود. این در حالی است که بانک مرکزی 

هم اذعان کرده صادرکننده باید ارز خود را در سامانه بانکی بفروشد.

تنظیمرفتارمردمباتورمبالا

 سکه و طلا 
چشم  انتظار 
تصمیم  سیاسیون

احیایبرجامچهاثری
رویبازارطلاوسکهدارد؟

گروه اقتصادی: بازارها مدتی است به خواب رفته اند؛ اخبار 
مثبت سیاسی نه تنها قیمت ها را کاهشی کرده بلکه تعداد 
و حجم معاملات را نیز تحت تأثیر قرار داده اســت؛ به 
نحوی که فعالان بازار طلا و سکه تاکید می کنند طی 
هفته گذشته، افت تقاضا بارزترین خصوصیت معاملات 
بوده است. کارشناسان اقتصادی تعیین سرنوشت قیمت 
طلا و سکه را به قیمت دلار و خبرهای سیاسی پیونده 

زده اند.
خبرهای سیاسی مبنی بر احتمال از سرگیری مذاکرات 
برجام، بهبود روابط ایران و عربســتان سعودی، تبادل 
زندانیان و کاهش تنش ها با طالبان، از هفته گذشــته 
بدین سو قیمت دلار را با افت و توقف روبرو کرده است.
مســیر قیمت دلار نیز به ســرعت اثر خود را بر قیمت 
طلا و سکه نمایان کرده و این بازار را در رکود فرو برده 
اســت. به اعتراف فعالان این بازار، تقاضا برای طلا و 
سکه طی هفته اخیر به شدت کاهش داشته و اصطلاحاً 
بازار به خواب رفته است؛ اما مسیر قیمت طلا و سکه تا 

چه زمانی همین گونه طی خواهد شد؟
کامبیز اشرفی کارشناس اقتصادی و فعال بازار طلا و 
ســکه معتقد اســت که قیمت دلار و انس جهانی طلا 
فاکتورهــای موثری برای تعیین قیمت طلا و ســکه 
هستند. او بر این باور است که اخبار مساعد سیاسی این 
روزها و ســیگنال های بازارساز قیمت ها را پایین آورده 
است.او خاطرنشان کرد: »رفت و برگشت قیمت ها در 
بازار طلا، معامله گران را محتاط کرده اســت. منطق 
خریداران بازار طلا و ســکه یکی اســت. هرچه باعث 
افزایش سطح انتظارات تورمی در جامعه شود، خریداران 

را به سمت طلا و ارز سوق می دهد.«
اشرفی درباره تأثیر کاهش قیمت انس جهانی طلا در 
بازار داخلی هم توضیح داد: »با توجه به نوسان قیمت 
انس در روزهای گذشته، این موضوع بر کاهش قیمت 
طلای داخلی نیز تأثیر داشــت و به افت بیشــتر قیمت 
در این بازار دامن زد.«علی صادقین دیگر کارشــناس 
اقتصادی هم با اشاره به روند نسبتاً با ثبات قیمت دلار 
بــه تجارت نیوز گفت: »معتقدم در ماه های آینده انس 
جهانی طلا روند صعودی خواهد داشت اما با توجه به 
شــرایط آرامی که در بازار ارز در داخل کشــور داریم و 
همچنین ورود پولی که در بورس وجود دارد بازار طلا 
نوسان نسبتاً آرام و اندکی در کانال فعلی خواهد داشت.«

وی افزود: »با وجود ثبات در بازار دلار، طلا و سکه، اما 
روند کاهشی قیمت در بازار داخلی موقتی است. درباره 
طلای جهانی نیز باید گفت تا پایان سال میلادی نیز 
می توان پیش بینی کرد انس محدوده ۲۰۰۰ دلاری خود 
را به دست بیاورد و حفظ کند و شکست این محدوده برای 
طلای جهانی موقتی است.«این کارشناس اقتصادی 
خاطرنشــان کرد: »روند بازار دلار و به دنبال آن طلا 

در ماه هــای آینده به گزارش آژانس بین المللی انرژی 
اتمی در ماه جاری در مورد فعالیت های هسته ای ایران 
بســتگی دارد و روند بازارها بعد از خرداد نیز به جلســه 

شورای حکام وابسته است.«
افت فشار تقاضا در بازار طلا ��

ابراهیم محمدولی فعال اقتصادی و رئیس سابق اتحادیه 
طلا و جواهر تهران هم معتقد است دلار تأثیر مستقیمی 
بر قیمت طلا و سکه دارد. او در این باره به تجارت نیوز 
گفت: »روند معاملات در بازار طلا و سکه نشان می دهد 
که تقاضای چشمگیری برای خرید طلا و سکه نداریم. 
تا زمانی که بازار ارز به ثبات نرسد و اخبار سیاسی روند 
بــازار و معاملات را تعیین کند، نمی توان روند بازار فلز 
زرد را پیش بینی کرد.«این فعال اقتصادی با اشــاره به 
کاهش قیمت انس جهانی و تأثیر آن بر بازار داخلی طلا 
خاطرنشــان کرد: »نس جهانی طلا فعلًا روند باثباتی 
ندارد و در روزهای گذشــته نیز نوســان کاهشی داشته 
است. بنابراین تغییر قیمت جهانی طلا با وجود کاهش 
چندان قابل توجه نیست و قیمت دلار بیشترین تأثیر را 
در روند قیمت طلا و سکه دارد.« این کارشناس بازار هر 
گونه پیش بینی قیمت طلا و سکه را متعاقب تغییرات 

در قیمت دلار عنوان کرد.
پیروی بی چون و چرای طلا و سکه از دلار ��

عبدالله مشکانی تحلیلگر اقتصادی هم اثر دلار بر بازار 
طلا و سکه را تأیید می کند و معتقد است که این بازار 
به شکل مستقیم از قیمت دلار خط می گیرد. او در این 
باره به تجارت نیوز گفت: »با بررسی روند قیمت دلار، 
مسیر قیمت طلا و سکه روشن می شود. این در حالی 
است که بازارهای مذکور در ماه های گذشته همگرایی 

بالایی با یکدیگر داشتند.«
وی دربــاره عــدم تأثیرپذیری قیمت طلا و ســکه از 
رویدادهای سیاســی اخیر خاطرنشــان کرد: »دلار به 
این بازارها خط می دهد. معتقدم تأثیر وقایع سیاســی 
را نمی تــوان پیش بینی کــرد و بازارها نیز تا زمانی که 
تکلیف توافقات و تفاهمات روشــن نشــود نمی توانند 
روند بگیرند.«این کارشناس اقتصادی با اشاره به حباب 
بالای سکه گفت: »نوسان در بازار ارز مانند هفته های 
اخیر وجود دارد اما بازار روند نمی گیرد؛ بنابراین قیمت 
طلا و سکه نیز همانند دلار از همین الگو تبعیت می کند. 
این در حالی اســت که قیمت ســکه که با دلار بازار آزاد 
سنجیده می شود حباب دارد و حتی تمام قطعات سکه 
با قیمت دلار بالاتر معامله می شوند.«وی همچنین به 
برجام اشــاره کرد و افزود: »امســال سال هشتم برجام 
اســت و تا پاییز باید تکلیف بخشــی از بندهای برجام 
که محدودیت هایی برای کشــورمان داشت مشخص 
شود. بنابراین تیر، شهریور و مهر ماه های مهمی برای 

بازارهای مالی از منظر برجام است.«

ریزش طلای جهانی موقتی است ��
در همین راستا علی طباطبایی کارشناس اقتصادی با 
اشــاره به ریزش قیمت طلای جهانی به تجارت نیوز 
گفت: »معتقدم این ریزش قیمت طلای جهانی موقتی 
اســت. انس با تصمیمات فد محدوده ۲۰۰۰ دلاری را 
از دست داده و روند آن تا پایان سال میلادی به بالای 
۲۰۰۰ دلار برمی گردد.«وی با اشــاره به قیمت طلا و 
ســکه در بازار داخلی خاطر نشــان کرد: »برای طلای 
داخلی نوسانات قیمت دلار جذابیت بیشتری دارد. این 
در حالی است که روند فعلی قیمت در بازارهای مالی در 
انتظار تصمیمات سیاسی است و دوام چندانی نخواهد 
داشــت.«این کارشــناس اقتصادی به روابط مساعد 
سیاسی با سایر کشورها اشاره کرد و افزود: »با توجه به 
رویدادهای سیاســی که در کشور در حال وقوع است، 
افزایش قیمت طلا و سکه را در کوتاه مدت پیش بینی 
نمی کنم؛ هر چند شاهد کاهش شدید قیمت نیز نباشیم 
اما قیمت ها فعلًا در همین محدوده باقی خواهد ماند.« 
به نظر می رســد کارشناســان اقتصادی در دو تحلیل 
درباره قیمت طلا و ســکه متفق القول هستند؛ نخست 
اثر غیرقابل انکار قیمت دلار بر قیمت طلا و ســکه و 
دیگری تأثیر تحولات سیاســی که قیمت ها را با خود 
بالا و پایین می کند. به این ترتیب مادامی که قیمت دلار 
درجا بزند یا کاهشــی باشد و سیگنال ها مثبت سیاسی 
مخابره شــود، قیمت ها در بازار طلا و ســکه هم همین 

روند را پیش رو خواهند داشت.
ســکه به زیر کانال ۳۰ میلیون تومان ســقوط  ��

می کند؟
نادر بذرافشــان، رییس اتحادیــه طلا و جواهر هم در 
گفت وگو با خبرآنلاین درباره دلایل کاهش قیمت طلا 
و سکه در روزهای گذشته می گوید: یکی از علت های 
کاهش قیمت ها در یک هفته گذشته، نوسانات و کاهش 
به طور میانگین ۳۳ دلاری قیمت اونس جهانی طلا بوده 
است. البته در روزهای پایان هفته مجدداً اونس طلا به 
قیمت های قبل بازگشت و بالانس شد.وی می افزاید: 
از ســوی دیگر، نوسانات و کاهش قیمت ارز در ریزش 
قیمت طلا و سکه اثر داشت. همچنین خبرهای سیاسی 
و اقتصادی در رابطه با سفر سلطان عمان و نیز انتشار 
اخبار آزادی پول های بلوکه شده ایران، بازار طلا و سکه 
را تحت تاثیر گذاشــت.رییس اتحادیه طلا و جواهر با 
اشاره به کاهش تقاضا در بازار، عنوان می کند: در حدود 
۱5 روز گذشــته با کاهش تقاضا روبه رو بودیم. این در 
شرایطی است که ثبت نام خودروهای داخلی در سامانه 
یکپارچه خودرو، تأثیر چشم گیری در کاهش تقاضا در 
بازار طلا و ســکه داشت.بذرافشان تصریح می کند: در 
روزهای گذشته مردم بابت ثبت نام خودرو، گاها نسبت 
به فروش طلا و ســکه اقدام می کردند و همه این ها 

باعث شــد که قیمت طلا و ســکه ریزشی شود.وی با 
اشاره به کاهش ۲ تا ۷ درصدی قیمت طلا و سکه در 
بازار، متذکر می شود: به اعتقاد من دیگر کاهش خاصی 

را نمی توانیم از بازار داشته باشیم.
بازار به چه سمتی می رود؟ ��

رییس اتحادیه طلا و جواهر می گوید: از ابتدای ســال 
تاکنــون کاهش قیمت ها بــه طور عمده ۲ تا ۷ درصد 
بوده اســت. در یک دوره کاهش قیمت ها به دلیل ماه 
رمضان بوده و بخشــی نیز به دلیل کاهش تقاضا بوده 
اســت. ولی به اعتقاد مــن، در این هفته دیگر کاهش 
خاصــی در قیمت ها نداریــم؛ حتی افزایش قیمت نیز 
نخواهیم داشت.بذرافشــان می افزاید: با توجه به ثبات 
در بازار، احتمال این که کاهش قیمت مجددی داشــته 
باشــیم، کم اســت و امکان دارد همین نوسانات ۲ تا 5 
درصدی و حتی کمتر، یک تا ۳ درصدی کاهشــی را 
در بازار شــاهد باشــیم.وی عنوان می کند: نباید انتظار 
کاهش شــدید قیمت طلا و ســکه را داشته باشیم؛ با 
توجه به کاهش چشــم گیری که طی دو هفته گذشته 

در بازار روبه رو بودیم.
قیمت سکه به زیر کانال ۳۰ میلیون تومان می رود؟ ��

رییس اتحادیه طلا و جواهر در پاســخ به این پرســش 
که با توجه به این که قیمت ســکه در مرز ۳۰ میلیون 
توماان قرار دارد، احتمال کاهش قیمت به زیر این کانال 
وجود دارد؟ می گوید: این احتمال خیلی کم اســت. ما 
باید ثبات ۲ ماه گذشــته را هم ببینیم. در ۲ ماه گذشــته 
بین ۳۰ میلیون و 5۰۰ هزار تومان تا ۳۲ میلیون و 5۰۰ 
هزار تومان نوســان افزایشی یا کاهشی قیمت سکه را 
داشتیم. هر گرم طلای ۱8 عیار نیز از گرم ۲ میلیون و 
۶5۰ هزار تومان تا ۲ میلیون و 5۲۰ هزار تومان در نوسان 
بوده است.بذرافشان می افزاید: ما این ثبات قیمت را در 
حدود ۲ ماه و نیم گذشته در بازار شاهد بودیم و قیمت ها 
تثبیت شده است. وقتی هم که قیمت ها تثبیت شود و 
ثبات نسبی را داشته باشد، دیگر احتمال تغییر آن چنانی 

قیمت را نخواهیم داشت.
احیای برجام چه اثری روی بازار طلا و سکه دارد؟ ��

رییــس اتحادیه طــلا و جواهر درباره اثر احیای برجام 
روی بازار طلا و سکه می گوید: خبرهای مثبت یا منفی 
سیاسی و اقتصادی بالاخره در زمان های خود بازارهای 
طــلا و ســکه و ارز را تحت تاثیر قــرار داده، اما با توجه 
به این که هم اکنون شــرایط مطلوب است و خبرهای 
سیاسی و اقتصادی مثبت است.بذرافشان می افزاید: باید 
بــه زمــان و مقطع اعلام خبرها توجه کرد. فعلًا با این 
خبرها، به اعتقاد من تغییری در قیمت ها نمی بینیم؛ مگر 
اتفاق یا خبر خاصی اتفاق بیفتد.وی عنوان می کند: به 
اعتقاد ما در روزهای آینده افزایش قیمتی در بازار نداریم 
و کاهش قیمت ها نیز در حدود یک تا ۳ درصد خواهد بود.

دیدگاه

رحیم زارع، عضو کمیسیون برنامه و بودجه 
و محاســبه مجلس شــورای اسلامی در 
خصــوص نارضایتی بخش خصوصی از 
توزیع ارز دولتی گفت: خیلی از قوانینی را در 
حمایت از بخش خصوصی در نظر گرفتیم، 
مخصوصــاً در خصوص تهیه ارز دولتی. 
ولی متاسفانه آن چیزی که در کشور اجرا 
شد به این شکل رقم خورد که دولت رقیب 

بخش خصوصی شده است.
وی در ادامــه توضیــح داد: الان هم ارز 
تولیدکننــده خصوصی را محدود کردند 
و هم شــرایط تهیه این ارز را ســخت تر 
کرده انــد. ارز دولتــی به تولیدکنندگان و 
صنایعــی تعلق می گیرد که دولت حامی 
آنها است. این تصمیمات غلط نظام بانک 
مرکزی است که ما تذکر هم دادیم. چون 

این شــرایط یعنی هیچ تحولی در حوزه 
اقتصاد ایجاد نمی شود.

زارع اشاره کرد: در دنیا آن چیزی که باعث 
پیشرفت شــده از بخش خصوصی بوده 
اســت. امیدواریــم بانک مرکزی بخش 
خصوصــی را دریابد. متاســفانه همه از 
بخش خصوصی طلبکار هستند و بخش 
خصوصی را مقصر شرایط مطرح می کنند. 

در صورتی که سیاست فعلی در خصوص 
تأمین ارز کاملًا غلط اســت. کاملًا رانتی 
ارز دولتی اختصاص داده می شــود و این 

مشکل بزرگی است.
سخنگوی کمیسیون تلفیق در خصوص 
برنامه هفتم توسعه اظهار داشت: برای ۶ 
ماهه اول سال برنامه ششم توسعه را تمدید 
کردیم. براســاس آن و سیاست های کلی 

برنامــه هفتم، بودجه به حالت دو وجهی 
نوشــته شده اســت. به نظرم این اتفاق 
هم افزایی ایجــاد نمی کند. برنامه هفتم 
هــم با این روند کلــی که پیش می رود، 
احتمــالًا خیلی دیر به مجلس می رســد. 
بررســی برنامه هفتم بازه زمانی بیشتری 
از بودجه نیاز خواهد داشت. شاید برنامه به 

سه ماهه چهارم پایانی سال برسد.

همهازبخشخصوصیطلبکارهستند!

مجیدسلیمیبروجنی
تحلیلگر اقتصادی

رویدادهفته

مریمفکری
روزنامه نگار

بامبلغیارانهکالابرگچهکالاهاییبخریم؟
دولت با هدف حمایت از اقشار کم درآمد و حفظ سلامت غذایی و رساندن 
کالری مناســب، ریز مغذی ها و پروتئین به خانوارها طرح کالابرگ را 
به اجرا درآورده است.در این مرحله به مبلغ یارانه کالابرگ خانوارهای 
دهک یک تا سه که ۴۰۰ هزار تومان است 8۰ هزار تومان دیگر معادل 
۲۰ درصد اضافه می شــود به شــرط آنکه ۷۰ درصد اعتبار یارانه خود را 
صرف خرید کالابرگ کنند. افراد تحت پوشش کمیته امداد و بهزیستی 
در گام نخست مشمول اجرای طرح شده اند و پس از آنها سایر خانوارهای 
دهک های اول تا سوم مشمول افزایش ۲۰ درصدی یارانه خواهند شد.

افــراد بــرای اســتفاده از افزایش ۲۰ درصدی یارانــه در مرحله اول به 
فروشگاه هایی که در این طرح مشارکت کرده اند قبل از پانزدهم ماه بعد 
مراجعه می کنند. سپس می توانند از اقلام پیش بینی شده در این طرح 

که شامل ۱۱ قلم کالای اساسی است انتخاب و خرید کنند.
این کالاها می تواند شامل یک یا چند جنس باشد که با استفاده از اعتبار 
یارانه کالابرگ خود شــیر کم چرب، پنیر، تخم مرغ، مرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، قند و شــکر،  ماســت پرچرب، برنج ایرانی، حبوبات و گوشت 
منجمد گوساله را خریداری کنند. استفاده از اعتبار برای خرید کالابرگ 

الکترونیک کاملًا اختیاری است و خانوارها می توانند یک ماه زودتر از 
واریز یارانه از اعتبار خود استفاده و از هر فروشگاه یا سوپرمارکتی، کالای 

مورد نظر را تحت هر عنوان و برندی انتخاب کنند.
فروشــگاه های افق کوروش، رفاه، دیلی مارکت، جانبو، گندم و هفت 
به عنوان شــش فروشــگاه بزرگ زنجیره ای در این طرح ملی مشارکت 
دارند و در شــهرها و روســتاهای کوچک نیز برخی فروشگاه های خُرد 
به بارکدخوان مجهز شــده اند تا دسترســی مــردم به خرید کالابرگ 

الکترونیکی را فراهم کنند.

سرمقاله



4 هـفـتـهنــامـه

شنبه
20 خرداد 1402 
سال هفتم
شماره 314

w
w

w
w

.
t
a

d
b

ir
e

t
a

z
e

n
e

w
s

.
c

o
m

گروه اجتماعی: براســاس تعریف ســازمان بهداشت جهانی، بهداشت 
مدارس به مجموعه اقدام هایی گفته می شود که به منظور تشخیص، 
تأمین، حفظ و ارتقای سلامت جسمی، روانی و اجتماعی دانش آموزان 
و کارکنان مدرســه که به نحوی در ارتباط با دانش آموزان هســتند با 
راهنمایی و سرپرستی مسئولان به اجرا در می آید. هدف کلی بهداشت 
مدارس، آموزش و پرورش کودکانی متعادل و ســالم اســت که رشد و 
نمو طبیعی داشته و اختلالی در آنان از نظر فکری، جسمی و عاطفی 
مشاهده نشود.به عبارتی بهداشت مدارس افزایش اطلاعات عملکرد 
بهداشتی و باورهای بهداشتی دانش آموزان است. انتشار برنامه آموزش 
بهداشت مدارس ابتدایی و گرایش به جنبه های عملی آن، نخستین 
ثمره طرح مشــترک ســازمان جهانی بهداشــت و یونیسف در جهت 
ارتقای آموزش بهداشــت مدارس در کشــورهای عضو بوده است.در 
مقدمه گزارش مرکز پژوهش های مجلس شورای اسلامی آمده است 
آمارهای موجود نشــان می دهد که به رغم تلاش ها و موفقیت های 
ســال های اخیر در حوزه بهداشت مدارس هنوز تعدادی از مدارس در 
کشور فاقد امکانات و تسهیلات بهداشتی بوده و فضاهای آموزشی از 
استانداردهای لازم برخوردار نیستند. این در حالی است که همچنان 
شیوع برخی بیماری های واگیردار و غیرواگیر، اختلالات رفتاری و ... 
سلامت دانش آموزان را تهدید کرده و زمینه بروز مشکلات مرتبط با 
فراگیری و یا افت تحصیلی آنان را فراهم می کند؛ لذا شناخت به موقع و 
رفع مشکلات دانش آموزان اقدام مؤثری در بهبود سلامت و پیشرفت 

تحصیلی آنان خواهد بود.
۱۱ درصد مدارس فاقد آب آشامیدنی لوله کشی ��

براساس آمارهای مندرج در گزارش دفتر سلامت و تندرستی وزارت 
آموزش و پرورش در دی ماه سال ۱۴۰۱ به مرکز پژوهش های مجلس، 
از مجموع ۱۰۶.۴۹۱ مدرسه دولتی موجود در کشور ۱۱ درصد فاقد آب 
آشامیدنی لوله کشی شهری یا روستایی، 8.۴ درصد فاقد چشمه توالت، 
۱۷.۹۴ درصد فاقد دستشویی/ روشویی، ۲8.8۶ درصد فاقد لوله کشی 

صابون مایع، 8۳.۶۹ درصد فاقد اتاق بهداشت مجهز شده هستند.
 وضعیت سلامت وزن و چاقی دانش آموزان ��

براســاس گزارش وزارت آموزش و پرورش در دی ماه ۱۴۰۱، نتایج 
ارزیابی صورت گرفته از وضعیت وزن و چاقی دانش آموزان )طرح کوچ( 
در ســال ۱۳۹8 نشــان می دهد که در بین کل دانش آموزان دختر در 
همان سال حدود ۲۶.۲ درصد اضافه وزن داشته و دچار چاقی هستند 
)۶8 درصد وزن طبیعی و 5.۷ درصد لاغر و خیلی لاغر(. این شاخص 
)اضافه وزن و چاقی( در میان کل دانش آموزان پسر ۳۴ درصد در سال 
۱۳۹8 بوده است. )5۹.۷ درصد وزن طبیعی و ۶.۲ درصد لاغر و خیلی 
لاغر(.بر این اساس ضرورت دارد برنامه ارتقای سلامت دانش آموزان 
با در نظر داشتن زیرساخت ها و منابع لازم در اولویت وزارتین بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی و آموزش و پرورش قرار گیرد.
الف( نامناســب بودن زیرســاخت های فیزیکــی، امکانات و  ��

تجهیزات بهداشتی مدارس
بر اســاس آمارهای وزارت آموزش و پرورش در ســال ۱۴۰۱، برخی 
مدارس کشور مهم ترین و مقدماتی ترین مؤلفه های سلامت محیط 
را از قبیل چشمه توالت، آبخوری، آب آشامیدنی، دستشویی، روشویی 

و ... ندارند.
ب( کمبود نیروی متخصص سلامت مدارس ��

کمبود نیروی انسانی در وزارت آموزش و پرورش یکی از چالش های 
اصلی این وزارتخانه در ســال های اخیر و چشــم انداز پیش رو است. 
در ســال های ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ تعداد ۳8 هزار و ۹۰۲ نفر معلم و ۲۱8۶ 
نیروهای کیفیت بخشی )مربی بهداشت، مشاور مدارس و ...( بازنشسته 
شده اند.بر این اساس نیاز آموزش و پرورش در دو طیف نیروی آموزشی 
)معلمان( و نیروهای تخصصی )مشــاوره، مربی بهداشــت و ...( در 

سال های آتی وجود خواهد داشت.
ج( نداشتن ساعت رسمی درس بهداشت در برنامه های درسی  ��

دوره ابتدایی و متوسطه اول
به رغم بند »۱« آیین نامه اجرایی تأمین حفظ و ارتقای سلامت جسمی، 
روانی و اجتماعی دانش آموزان )مصوب ۲/۹/۱۳8۴( مبنی بر گنجاندن 
حداقل ۴۲ ســاعت آموزشــی با موضوع آموزش ســلامت در برنامه 
آموزشی به کلیه دانش آموزان در تمامی پایه های تحصیلی )بدون تغییر 
در ســاعات درســی( و با گذشت بیش از ۱۶ سال از تصویب آیین نامه 
مذکور، به غیر از پایه دوازدهم )برمبنای کتاب سلامت و بهداشت ۲ 
ساعت در هفته برای کلیه رشته ها(، برای هیچ کدام از مقاطع تحصیلی 

در مدارس ساعت درسی مجزا برای آموزش بهداشت وجود ندارد.
د( عدم تخصیص اعتبارات حوزه بهداشت مدارس ��

 به نظر می رســد عدم تخصیص منابع مورد نیاز برای پیشــبرد اهداف 
برنامه ارتقای سلامت دانش آموزان می تواند عامل مؤثری بر کم رنگ 
شــدن نقش ســلامت در مدارس یا محدود شدن خدمات ارائه شده از 

سوی مراقبین سلامت باشد.
با توجه به موارد اشــاره شــده در گزارش موارد زیر پیشنهاد  ��

می شود:
- برنامــه ریــزی به منظور تأمین زیرســاختهای فیزیکی تجهیزات 
بهداشتی و همچنین تعداد کافی مراقب سلامت و پیش بینی اعتبارات 

لازم بدین منظور در قوانین بودجه سنواتی
- شــورای عالی آموزش و پرورش مکلف شــود با همکاری وزارت 
بهداشــت نسبت به تدوین »ســند سلامت دانش آموزی« با در نظر 
داشتن شاخص های مطلوب سلامت دانش آموزان اقدام کرده و سالیانه 
گزارشــی از رصد شــاخص های مذکور و چالش های عدم تحقق به 

کمیسیون بهداشت و درمان مجلس ارائه کند.
- در راستای شناسایی و رصد وضعیت سلامت دانش آموزان ترتیبی 
اتخاذ شود تا مراقبین سلامت بتوانند از اطلاعات سلامت دانش آموزان 
که در ســامانه های ذی ربط حوزه ســلامت درج می شــود در برنامه 
ریزی های مربوط به حفظ و ارتقای ســطح ســلامت دانش آموزان 

استفاده کنند.

۹1هزارمدرسهفاقدپایگاهتغذیهسالم

درباره آب 40 
سال بیراهه 
می رویم«، 
»آب نرسانیم 
با یک تبخیر 
دریاچه 
ارومیه نابود 
می شود.«، 
»دریاچه 
خشک شود 
مردم باید 
تبریز را تخلیه 
کنند.«، »چه 
شد که به جای 
آب در زاینده 
رود سیل 
جمعیت جاری 
شد؟

عی
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جت
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اوضاعنامطلوببهداشتدرمدارس

محیط  زیست 
در دست 
بودجه خواران!

یککارشناسدربارهبرنامههفتم
توسعههشدارداد

گــروه اجتماعــی: »دربــاره آب ۴۰ ســال بیراهه 
می رویم«، »آب نرســانیم بــا یک تبخیر دریاچه 
ارومیه نابود می شــود.«، »دریاچه خشــک شود 
مــردم بایــد تبریز را تخلیه کنند.«، »چه شــد که 
به جــای آب در زاینــده رود ســیل جمعیت جاری 
شــد؟« این ها همگی هشدارهای محیط زیستی 
یکی دو سال گذشته هستند، علاوه بر این ها هشدار 
دربــاره وضعیت تالاب هــا، آلودگی هوا، تجاوز به 
جنــگل و مراتع، از بیــن رفتن گونه های جانوری 
بارها و بارها گفته و شــنیده اســت، همین چند روز 
قبل بود که ایرج حشــمتی، معاون محیط زیســت 
انسانی سازمان حفاظت محیط زیست به رسانه ها 
گفــت: »در حال حاضر پنج چالش اساســی آب، 
آلودگــی هوا و تغییر اقلیم، تغییر کاربری اراضی و 
فرسایش خاک، مصرف انرژی و خطر انقراض تنوع 
زیستی و ذخایر ژنتیکی در کشور وجود دارد.« اما 
عباس محمدی، همزمان با هفته محیط زیســت 
در گفت وگو با خبرآنلاین از چالشی نام می برد که 
به عقیده او همه موارد بالا را در بر می گیرد، نقض 
یا نبود »قانون« چیزی است که سبب نگرانی این 

فعال محیط زیست شده است.
او می گویــد: »تمــام چالش ها و معضلات محیط 
زیســتی به دلیل مقتدر نبودن حاکمیت برای حفظ 

محیط زیست است.«
برنامه هفتم توسعه بدون محیط زیست ��

در روزهایی کــه چاه های مجــاز و غیرمجاز کمر 
بــه نابود کردن ســفره های زیرزمینی بســته اند، 

یــا قاچاق چیــان چوب و زغال بــه جان جنگل ها 
افتاده اند، شــاید فقط قانون بتواند از منافع محیط 
زیست در برابر منافع افراد و گروه ها دفاع کند، اما 
به نظر می رســد حالا همین قانون چالش محیط 
زیست شده است. محمدی دراین باره به خبرآنلاین 
می گوید: »ما قوانین و مقرراتی داشتیم که یا نادیده 
گرفته می شده یا ناقص اجرا می شده، با این وجود 
به هرصورت قانونی وجود داشــته اســت، اما حالا 
دولت پا را فراتر گذاشته و می خواهد اساساً این مواد 
قانونی را بردارد، موادی که دســت سازمان محیط 
زیســت را باز می گذاشت و فعالان محیط زیست 
ترغیب می شــدند با اســتناد به این قوانین جلوی 
برخی اقدامات مخرب را بگیرند، دولت می خواهد 

این قوانین را از سر راه خودش بردارد.«
او دربــاره اقدام دولت برای کنار گذاشــتن قوانین 
حامی محیط زیست بیان می کند: »دولت در سال 
۱۴۰۲ برای ۴۱۱ پروژه که مجوز محیط زیســت 
ندارند بودجه تعیین کرده اســت. درحالی که تمام 
کارشناسان محیط زیست دنبال چرایی تخصیص 
بودجــه به ایــن پروژه ها بودند، پیش نویش لایحه 
برنامه هفتم توسعه منتشر شد، در این پیش نویس 
دولت بعد از ۲۰ ســال که همه برنامه های توســعه 
ارزیابی محیطی زیستی داشتند و همیشه یک فصل 
برنامه ها به محیط زیســت اختصاص داشت، برای 
اولین بار این بخش اساساً حذف شده و بخشی به نام 
محیط زیست در برنامه هفتم توسعه وجود ندارد.«
او ادامه می دهد: »فقط در دو ماده اشاره هایی شده 

که مجریان طرح های عمرانی باید گزارش ارزیابی 
تهیه کنند و به سازمان محیط زیست ارسال کنند؛ 
یعنــی مثلًا خود مجری یک شــهرک صنعتی یا 
سدسازی گزارش ارزیابی تهیه کند و برای سازمان 
محیط زیست ارسال کند، اما بعد از آن را مشخص 
نکرده اســت، درحالی که اصل بر این است قبل از 
تصویــب طرح های عمرانی و تعیین بودجه برای 
آن ها سازمان محیط زیست طرح را بررسی کند و 
بعد مجوز آغاز کار بدهد یا ندهد، اما این رویکرد به 
طور کلی از برنامه هفتم حذف شده و وجود ندارد.«

گل به خودی سازمان محیط زیست ��
محمدی درباره واکنش سازمان حفاظت از محیط 
زیســت به لایحه برنامه هفتم توســعه می گوید: 
»جالب این که خود سازمان محیط زیست می گوید 
مســئله محیط زیست در برنامه هفتم حذف نشده 
بلکــه ادبیات آن تغییر کرده اســت، درصورتی که 
فقــط در دو ماده یک اشــاره گــذرا و بی محتوا به 
محیط زیســت شده است، سازمان محیط زیست 
که باید دنبال اقتدار ســازمان باشد تا بتواند جلوی 
طرح های فاقد اســتاندارد را بگیرد از لایحه برنامه 
هفتم حمایت می کند، درحالی که ســازمان محیط 
زیســت برای این درست شــده که بتواند جلوی 
طرح هــای عمرانــی که اســتانداردها را رعایت 
نمی کننــد بگیرد.«این فعال محیط زیســت بیان 
می کند: »امیــدوارم فعالیت نمایندگان مجلس و 
رسانه ها کمک کند لایحه برنامه هفتم درخصوص 
محیط زیســت اصلاح شود، درغیراین صورت اگر 

در سال های گذشته عدم اجرای قانون حاکم بوده 
و به آب و خاک و هوای کشــور آسیب رسانده این 
وضعیت تشدید می شود چراکه دیگر قانونی وجود 

نخواهد داشت.«
کشور به دست بودجه خواران می افتد ��

اگر برنامه هفتم توسعه با همین کیفیت و بدون در 
نظر گرفتن ملاحظات محیط زیستی تصویب شود، 
نگرانی بزرگی برای محیط زیســت و کنشــگران 
آن درست می کند، محمدی درباره این نگرانی به 
خبرآنلایــن می گوید: »صدها مورد وجود دارد که 
طرح هــای عمرانی ناقص اجرا شــده و به اقتصاد 
آسیب زده است، سدی که آب رودخانه را شور کرده 
یا منطقه ای را از سهم آبی خودش محروم کرده یا 
جاده ای که فرسایش خاک شدیدی ایجاد کرده تا 
شاهد رانش زمین و سیلاب باشیم به اقتصاد کشور 
لطمــه می زند، بنابراین این ها پروژه های مخربی 
هســتند، تنها قانون می توانست جلوی اجرای این 
پروژه هــا را بگیــرد، اگرچه قوانینی که وجود دارد 
ناقص اجرا می شد اما حالا می خواهند همین قوانین 
را هم کنار بزنند تا حتی امکان شــکایت بردن به 
دســتگاه قضایی وجود نداشته باشد.، قانون برنامه 
هفتم دســت دولت را باز گذاشــته برای هرکاری 
که می خواهد در این ســرزمین انجام دهد، با این 
وضعیت کشور به دست پیمانکاران، بودجه خواران 
و کســانی که می خواهند به هر قمیتی پروژه ای را 
شــروع کنند سپرده می شــود و نتیجه آن صرف 
منابع مالی کشور به نفع یک اقلیت کوچک است.«

مظاهرگودرزی
روزنامه نگار

گزارش

گروه اجتماعی: یکی از عضوهای بدن که قابلیت 
اهــدا از فرد زنده را دارد کلیه اســت، بیماران 
کلیوی هــم که مراحل درمان آن ها به دیالیز 
کشــیده شــده تمایل دارند این عضو حیاتی را 
دریافت تا از مشــکلات دیالیز رها شوند، حالا 
فقــط باقــی می ماند که فرذ اهدا کننده و اهدا 
گیرنــده کلیه بتوانند یکدیگر را پیدا کنند، این 
کار به عهــده انجمن هــای حمایت از بیماران 
کلیوی در استان های مختلف است که تلاش 

می کند شرایط اهدای کلیه را تسهیل کند.
درهمین باره حســین بیگلری، رئیس انجمن 
حمایــت از بیمــاران کلیــوی کرمانشــاه به 
خبرآنلایــن می گوید: »کســانی کــه به ما 
مراجعــه می کننــد به کلیه نیــاز دارند، ما اگر 
بتوانیــم برای این افراد کلیه تهیه کنیم کمک 
بزرگی به بیمار و البته نظام بهداشــت درمان 
کردیم، چراکه هم یک فرد نجات پیدا می کند 
و هــم این که از بار مالی روی دوش دولت کم 
می شود، بیماران کلیوی هربار دیالیز که انجام 
می دهند، یک میلیون و دویســت هزار تومان 
دولت سوبســید می دهد، و بیماران هیچ پولی 

پرداخت نمی کنند.«
او دربــاره افرادی کــه قصد دارند کلیه خود را 
اهدا کنند بیان می کند: »یک تعداد از افراد که 
به ما مراجعه می کنند اهدا کننده کلیه هستند، 
این افراد به علت مشــکلات مالی می خواهند 

کلیــه خود را اهدا کنند، در بخشــنامه ای که 
دولت ما داده اســت هرکس که بخواهد کلیه 
خــود را اهــدا کند علاوه بر رایگان بودن کلیه 
 هزینه هــا 8۰ میلیون تومان به عنوان پاداش

 می گیرد.«
او در پاســخ به این پرسش که این 8۰ میلیون 
تومان را چه کســی پرداخت می کند، می گوید: 

»این پول از گیرنده کلیه دریافت می شود.«
سهم ۴۰ میلیونی دولت در هدیه ایثار ��

با وجود این دولت هم طبق قوانین مبلغی را به 
عنــوان هدیه ایثار به فرد اهدا کننده پرداخت 

می کند. 

بیگلــری دربــاره مبلــغ پرداختــی دولت به 
خبرآنلایــن می گوید: »تا ســال ۱۴۰۱ دولت 
هــم به فرد اهــدا کننده کلیه یــک میلیون 
تومان پــاداش به عنوان هدیه ایثار می داد، با 
پیگیری هایی که انجام شد سهم دولت به ۴۰ 
میلیون تومان افزایش یافت، ضمن اینکه این 
افراد از سربازی هم معاف می شوند، ما پیشنهاد 
دادیــم و اگر موافقت کننــد اهدا کننده ها در 

اولویت استخدام هم قرار بگیرند.«
با وجود این همیشه زمزمه های خرید و فروش 
کلیه بیرون از ســازوکار انجمن ها مطرح بوده 
اســت، این که گفته می شود فرد اهدا کننده با 

فرد اهدا گیرنده علاوه بر مبالغی که به واسطه 
انجمن رد و بدل می شــوند توافقی هم میان 
خودشــان دارند. بیگلری در پاسخ به این ابهام 
می گوید: »یکســری توافقات خارج از انجمن 
انجام می شــود، الان دیگر 8۰ میلیون تومان 
پولی محســوب نمی شود، کسی که کلیه اهدا 
می کند احتمالًا قصد دارد ماشــینی بخرد تا با 
آن بتواند کار کند یا خانه ای رهن و اجاره کند، 
برای همین با 8۰ میلیون تومان کلیه نمی دهد، 
لذا اهداکننده و اهدا گیرنده خودشان یکسری 
توافقاتــی خارج از انجمن انجام می دهند و ما 

به آن ورود نمی کنیم.«
رئیــس انجمــن حمایت از بیمــاران کلیوی 
کرمانشاه درباره مبلغ توافقات خارج از انجمن 
میــان فرد اهدا کننده و اهدا گیرنده کلیه بیان 
می کند: »در شــهری مثل کرمانشاه شنیده ام 
بیــن ۲۰۰ تــا ۲5۰ میلیون توافق می کنند، اما 

قطعاً در شهرهای بزرگتر بیشتر است. 
مــا دخالتی در قیمت ها نداریم، تعهد ما درباره 
آن 8۰ میلیون و ۴۰ میلیون تومانی اســت که 

گفتم.«
بیگلری در پاسخ به این پرسش که آیا سازوکار 
اهدای کلیه به نحوی است که فرد اهدا کننده 
و اهدا گیرنده یکدیگر را می شناسند می گوید: 
»بله این افراد برای انجام یکسری آزمایش ها 

و مشاوره ها یکدیگر را می شناسند.«

فروشکلیهبهدلیلرفعمشکلاتمالی ایرنمهرگان
روزنامه نگار

کلیهاز۱۲۰تا۲۵۰میلیوندرشهرستانهابفروشمیرسد

ساعتکاریاداراتتغییرکرد
گروه اجتماعی: مدیرعامل ســازمان حمل و نقل و ترافیک شــهرداری 
تهــران در راســتای اجرای مصوبه دولــت به منظور صرفه جویی در 
مصرف برق در فصل گرما و شــروع به کار ادارات از ســاعت ۶ صبح، 
گفت: هنوز تصمیمی برای تغییر ساعت طرح ترافیک اخذ نشده است.
مجتبی شــفیعی در پاســخ به اینکه آیا همزمان با تغییر ساعات کاری 
ادارات از نیمــه دوم خــرداد )۱۶ خردادماه جاری( از ســاعت ۶ صبح، 
تغییری هم در ســاعت شــروع و پایان اجرای طرح ترافیک اعمال 
می شود یا خیر؟ افزود: علی رغم تغییر ساعت کاری ادارات از روز سه 
شنبه ۱۶ خرداد، هنوز تصمیمی برای تغییر زمان اجرای طرح ترافیک 

تهران گرفته نشده است و طرح ترافیک همانند گذشته اجرا می شود.
طبق مصوبه دولت، ســاعت کاری کلیه ادارات، دستگاه های دولتی، 
بانک ها، شــهرداری ها و مؤسســات عمومی غیردولتی در بازه زمانی 
۱5 خرداد تا ۱5 شهریور ۱۴۰۲ از ساعت ۶ الی ۱۳ ابلاغ شده است.

دستور وزارت کشور به شهرداری ها: تغییر ساعت کار ناوگان  ��
عمومی از ۱۶ خرداد

 مهدی جمالی نژاد معاون عمران و توســعه امور شــهری و روستایی 
وزارت کشور در نامه ای به استانداری های سراسر کشور اعلام کرد: 
با توجه به اینکه ســاعت کاری کلیه ادارات، دســتگاه های دولتی، 

بانک ها، شهرداری ها و مؤسسات عمومی غیردولتی در بازه زمانی ۱5 
خرداد تا ۱5 شــهریور ۱۴۰۲ از ســاعت ۶ الی ۱۳ ابلاغ گردیده است، 
لذا با عنایت به ضرورت تسهیل تردد هموطنان، خصوصاً شاغلین و 
مراجعین به دســتگاه های دولتی، بانک ها، شهرداری ها و مؤسسات 
عمومی غیردولتی دستور فرمائید شهرداری های تابعه استان از روز سه 
شــنبه مورخ ۱۶ خرداد ۱۴۰۲ با انجام برنامه ریزی های لازم، نســبت 
به بهره گیری حداکثری از ناوگان حمل و نقل عمومی درون شهری 
منطبق با ســاعات جدید فعالیت ادارات اقدام و ضمن اطلاع رســانی 

عمومی در رسانه های محلی نتیجه را به این معاونت اعلام نمایند.

نگاهروز
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سال هفتم
شماره 314

اینموادغذاییرازیادنخورید؛
خونراغلیظمیکنند!

مواد غذایی حاوی قند به هیج عنوان باعث افزایش غلظت 
خون در افراد نخواهند شد. برنج همانند نان و ماکارانی نوعی 
کربوهیدرات به شمار می آید. مصرف برنج و کربوهیدرات ها 

هیچ ارتباطی نمی تواند با غلظت خون افراد داشته باشد.
مواد غذایی حاوی قند به هیج عنوان باعث افزایش غلظت 
خون در افراد نخواهند شــد. برنج همانند نان و ماکارانی 

نوعی کربوهیدرات به شمار می آید.
مصــرف برنج و کربوهیدرات ها هیــچ ارتباطی نمی تواند 
با غلظت خون افراد داشــته باشــد، برای مثال اگر برنج در 
غلظت خون نقش داشته باشد، نان و ماکارانی هم در این 
زمینه بی تأثیر نخواهد بود و عملکرد یکسانی خواهد داشت.

موادغذایی ای که باعث افزایش خونســازی می شــوند در 
غلظت خون نقش دارند، برای مثال مصرف انواع گوشت ها، 
مصــرف زیاد جگر و مصرف بیش از اندازه چربی نســبت 
به سایر موادغذایی تأثیر بیشتری در افزایش غلظت خون 
خواهند داشــت، اما مواد غذایی حاوی کربوهیدرات ها که 
برنج را هم شامل می شوند باعث بروز چنین اتفاقی نمی افتد.

اصولًا قندها باعث افزایش غلظت خون نمی شــوند، برنج 
یا نان و ماکارانی روی انسداد مجاری ادراری، سنگ کلیه 
و صفری هم نمی توانند اثر بگذارند؛ چرا که ســنگ های 
کلیوی ســنگ هایی هستند که یا اسیداوریکی یا اگزالاتی 
)شایع ترین سنگ های کلیوی( هستند؛ به همین علت مواد 

حاوی کلسیم با پروتئین را محدود می کنند.
کربوهیدرات ها در انسداد عروق و کانال های نخاعی تأثیر 
دارند، کاهش الاسیســیتی رگ ها معمولًا به علت افزایش 
سن، تجمع تجربی در داخل رگ ها )به علت چاقی و مصرف 
زیاد چربی های اشــباع ماننــد دنبه، چربی های موجود در 
گوشت های گوسفند، جگر و...( ایجاد می شود و می توانند 
پلاک هایی را با عنوان پلاک های قلبی وعروقی در داخل 
عروق ایجاد کرده و فرد را مستعد انسدادهای قلبی کنند.

کربوهیدرات هــا تنها باعث افزایش تری گلیســرید بدن 
می شــوند، یعنی اگــر دریافت کربوهیــدرات مانند برنج 
در فــردی بیــش از اندازه نه متعادل باشــد باعث افزایش 
تری گلیســرید خون می شــود که نوعی چربی خون بوده 
و میــزان آن معمــولًا بالاتر از عــدد 5۰۰ و ۶۰۰ می رود 
و خیلــی علائــم خاصی را برای فرد ایجــاد نمی کند که 
مصرف آن بر عکس کلســترول اســت، در واقع مصرف 
مقدار کمی از کلسترول می تواند ریسک و احتمال ابتلا به 
بیماری های قلبی وعروقی را به شدت در فرد افزایش دهد، 

اما تری گلیسرید چنین عملکردی را ندارد.

کرمداخلگیلاسدرونبدنانسانزنده
میماند؟

متخصــص تغذیه و رژیم درمانــی گفت: کرم های داخل 
گیلاس ســمی نیســتند و نمی توانند در بدن انســان زنده 
بمانند، بنابراین مصرف تصادفی آنها برای سلامت خطری 

ندارد.
گلبن ســهراب متخصص تغذیه و رژیم درمانی با اشــاره 
بــه اینکه چندین گونه مگس مختلــف از آفت های میوه 
گیلاس محســوب می شــوند، اظهار کرد: این مگس ها از 
مگس های خونی کوچک تر هســتند و تخم های آنها زیر 

پوست گیلاس قرار می گیرد.
وی با اشاره به اینکه معمولًا در هر گیلاس فقط یک تخم 
گذاشــته می شــود که بین 5 تا 8 روز به لارو یا همان کرم 
تبدیل می شود، افزود: این کرم های کوچک به یک سمت 

هسته می روند که فرآیند آن بین ۱۰ روز طول می کشد.
عضو هیئت علمی دانشــگاه علوم پزشــکی شهید بهشتی 
خاطرنشــان کرد: اگر از حشــره کش های مناسب استفاده 
نشــود در بیشــتر باغ ها بیش از ۷۰ درصد گیلاس ها آلوده 

به کرم هستند.
ســهراب ادامه داد: کرم های داخل میوه گیلاس ســمی 
نیســتند و نمی توانند در بدن انســان زنده بمانند، بنابراین 
مصرف تصادفی آنها هیچ خطری برای سلامت ندارد. وی 
توصیه کرد: گیلاس های آلوده به آفت و کرم معمولًا روی 

آب شناور می مانند.

مصرف توت و 
خرما در کنار 

چای باعث بالا 
رفتن قند و در 
نهایت دیابت 

می شود. 
متاسفانه برخی 

از مردم بر 
این باورند که 

مصرف توت یا 
خرما به جای 
قند می تواند 

از بالا رفتن 
میزان قند خون 

جلوگیری کند.

گزارش

نگاهروز

گریــه کردن برای بدن خواص درمانی و حفاظتی 
دارد.

گریه واکنش طبیعی بدن به یک احســاس است. 
در حالــی کــه ما اغلب گریه را با غم و اندوه مرتبط 
می دانیم، اما با شــادی شــدید و گاهی اوقات با 
محرک هایی مانند عصبانیت و ناراحتی نیز همراه 

است.
این واکنش گاهی از لحاظ سیستم ایمنی برای بدن 
مفید است و به سلامت چشم ها نیز کمک می کند.
درمانگر آنا پاپایوآنو در خصوص توضیح فواید گریه 
گفت: یک عملکرد ســالم، طبیعی و انسانی است 
که به شما این توانایی را می دهد تا درد را کاهش 
دهید، چشم هایتان را سالم نگه دارید و شبکه های 

حمایتی ایجاد کنید.
آنا انواع اشــک ریختن را توضیح داد که آن ها به 

حفظ سلامت چشم کمک می کنند.
اشــک اصلی: این نوع اشــک، حاوی مایعی به نام 
لیزوزیــم )Iysozyme( با خواص ضد میکروبی 
اســت. همچنین به مرطوب نگه داشــتن چشــم 

کمک می کند.
اشک انعکاسی: این اشک در واکنش به چیزی که 
برای چشــم ها آزاردهنده بوده رخ می دهد، گرد و 

غبار باشد یا حتی در زمان خرد کردن پیاز.
اشــک احساســی: نه تنها اثر آرام بخش و تسکین 
دهنــده بر بدن دارند، بلکــه حاوی هورمون های 
استرس هستند که به طور طبیعی میزان کورتیزول 

را در بدن شما تنظیم می کنند.
اشــک سرد: این اشــک از خوشحالی فرد جاری 
می شــود، به نوعی بروزدهنده احساسات خوش و 

خنکای چشم است.

آنــا به فواید گریــه و چگونگی کمک آن به حفظ 
سلامت چشم اشاره کرد:

اثر حمایتی: اشــک های انســان از عوامل رشــد 
اعصاب هســتند که حامی رشــد و بقای نورون ها 

هستند.
اثر تســکین دهنده: گریه به کاهش هورمون های 
استرس کمک می کند و در نتیجه اثر تسکین دهنده 
دارد و سیستم عصبی پاراسمپاتیک را فعال می کند.

تقویت شــفقت و نوع دوســتی: گریه نوعی رفتار 
دلبستگی است و اگرچه یک فرآیند شخصی است، 
اما به نظر می رســد که باعث افزایش شــفقت و 

رفتارهای مثبت اجتماعی شده است.
درد: گریه، واکنش طبیعی بدن به درد اســت که 
با ترشــح اندورفین و اکسی توسین به کاهش درد 

کمک می کند.
پاکســازی چشــم: اشــک به تمیز و مرطوب نگه 

داشتن چشم کمک می کند.
بینایــی: وقتی چشــم ها به درســتی پاکســازی 
نمی شــوند، می توانند منجر به تاری دید شــوند. 
اشــک های پایــه که هر بار پلــک می زنیم تولید 
می شوند و مسئول مرطوب نگه داشتن چشم ها و 

محافظت از غشاهای مخاطی هستند.
اســترس: گریه راهی اســت که بدن برای رهایی 
از هورمون های اســترس انجام می دهد و به نظر 
می رسد پس از یک گریه خوب استرس را کاهش 

می دهد.
سیســتم طبیعی گریه کردن بــرای بدن مزایای 
شــناخته شــده مذکور را دارد و به همین دلیل اگر 
اشک فردی کم باشد یا قطع شود و یا بنا بدلایلی 
نتواند پلک بزند باید از اشک مصنوعی استفاده کند.

یک مطالعه ۱۰ ســاله روی نزدیک به 5 هزار 
جوان نشان داد که کسانی که به بهترین شکل 
وزن خــود را کنترل کردند و چاق نمی شــدند، 

اصلًا رژیم نمی گرفتند.
ورزش و رژیم غذایی دو مقوله ای هســتند که 
برای وزن کم کردن بسیار مورد توجه قرار دارند 
و معمــولًا با یکدیگر مرتبط هســتند. در طول 
یــک دهه، گروهی از محققان فنلاندی عادات 
حفــظ وزن بیــش از ۴5۰۰ نفر را دنبال کردند: 
۲۴5۲ زن و ۲۲۲۷ مــرد. آن هــا دریافتند که به 
طور متوســط، حدود یک چهارم مردان و زنان 
جوانی که در این مطالعه شــرکت کردند وزن 
خود را به مدت ۱۰ ســال حفظ کردند. درصد 
بســیار کمتری )۳.8٪ از مردان، ۷.5٪ از زنان( 
در واقــع وزن کم کردند. آن هایی که وزن بدن 
خود را حفظ کردند، دو چیز مشــترک داشــتند: 
هرگز وعده های غذایی خود را حذف نکردند و 

هرگز رژیم نداشتند.
در میــان زنان، ورزش عامل مهمی برای حفظ 
وزن افراد بوده است و افزایش وزن تحت تأثیر 

عوامل زیر قرار گرفته است:
داشتن دو یا چند فرزند

مصرف مکرر نوشیدنی های شیرین
وعده های غذایی نامنظم

سابقه رژیم غذایی )کاهش وزن عمدی(
رضایت کم از زندگی

در مــردان، شــاخص تــوده بدنی و ســطح 
تحصیــلات بالاتر عوامــل مهمی برای حفظ 
وزن بودنــد در حالــی که عوامل زیر بر افزایش 

وزن تأثیر داشتند:
وعده های غذایی نامنظم

تاریخچه رژیم غذایی
سیگار کشیدن

چگونه بدون رژیم، غذای سالم بخوریم
یکــی از جایگزین های رایج برای رژیم غذایی 
معمولی، »رژیم غذایی انعطاف پذیر« اســت. 
ایده پشت این رویکرد خوردن غذاهای کامل یا 
غذاهای کم فرآوری شده است که به شما کمک 

می کند به اهداف تغذیه ای روزانه خود برســید، 
امــا به طرق مختلــف. یعنی گروه های غذایی 

محدود نشوند و احساس نکنید رژیم دارید.
رژیم غذایی انعطاف پذیر به عنوان یک سبک 

زندگی آگاهانه
در ایــن رژیــم فــرد بر روی مقــدار پروتئین، 
کربوهیدرات و چربی هایی که مقدار مشخصی 
کالری در روز را تشکیل می دهند تمرکز می کند. 
در ایــن روش انعطــاف پذیری زیادی در مورد 
غذاهایــی که می توانید برای رســیدن به آن 

استفاده کنید، دارید.
پروتئین با کیفیت بالا را به مقدار لازم، به طور 

مســاوی در طول روز مصرف کنید. این ماده 
مغذی برای بسیاری از فرآیندهایی که در بدن 
اتفــاق می افتد، ایجــاد بافت ها و ماهیچه های 
جدید و سنتز پروتئین ضروری است. گوشت و 
ماهی بدون چربی و محصولات لبنی با کیفیت 

در این طبقه قرار می گیرند.
کربوهیدرات ها منبع انرژی ما هستند. در رژیم 
غذایی به غلات کامل، ســبزیجات، میوه ها و 
انواع توت ها توجه داشته باشید. کربوهیدرات ها 
را با پروتئین برای صبحانه با اضافه کردن انواع 
توت ها به پنیر اضافه کنید؛ بنابراین به سرعت و 
به راحتی به یک رژیم غذایی متعادل و انعطاف 

پذیر خواهید رسید.
چربی هــا نیز بــرای تأمین انرژی، حفظ دمای 
بدن، ایمن نگه داشتن اندام های داخلی و ترویج 
تولید هورمون ها ضروری هستند. از آجیل ها به 
دلیــل کالری بــالا، پنیرهای چرب، تخم مرغ، 
روغن هــای گیاهــی و زیتون، کنجد و ســایر 

دانه های سالم به مقدار کم استفاده کنید.
اگــر می خواهید بدون رژیم از ســلامتی خود 
مراقبــت کنیــد، خــوردن آگاهانــه، انتخاب 
هوشــمندانه غذا و برنامه ریزی به شــما کمک 
می کند در درازمدت برنده شوید. وقت بگذارید 
و جنبه های لازم، کلان و تغذیه اولیه را مطالعه 
کنیــد. اندام باریک و انعــکاس دلپذیر در آینه 
بهترین نشــانه های یــک زندگی موفق بدون 

رژیم های خاص خواهد بود.

تأثیراشکبرمحافظتازچشم

بهترینرژیم،رژیمنداشتناست

چای را با توت و خرما نخورید
مصــرف تــوت و خرما در کنار چای باعث بالا رفتن قند و در نهایت 
دیابت می شــود. متاســفانه برخی از مردم بر این باورند که مصرف 
تــوت یــا خرمــا به جای قند می تواند از بــالا رفتن میزان قند خون 

جلوگیری کند.
چای و قهوه از نوشــیدنی های محبوب تمام کشــورهای دنیا هستد 
که بسیاری از افراد آنها را با طعمی شیرین می پسندند. ما ایرانی ها 
نیز اغلب عادت داریم که چای را با شــیرینی بخوریم. اما همانطور 
که می دانیم قند و شــکر مفید نیســت و موجب آلزایمر، پوســیدگی 

دندان و دیابت و بیماری های دیگر می شود.
برخی از افراد خرما و توت را جایگزین قند و شــکر می کنند. خرما 
و توت و انجیر دارای میزان زیادی قند از نوع فروکتوز هســتند که 

مصرف آنها برای افراد دیابتی نیز ضرری ندارد.
یعنی به راحتی جذب بدن می شود اما کالری این مواد مانند قند است 
یعنــی بــه ازای مصرف هر یک گرم از آنها، ۴ کیلوکالری انرژی به 
بدن می رســد بنابراین مصرف بیش از اندازه آنها، مانند قند و شــکر 

برای بدن عوارضی در پی دارد.
هــر حبــه قند تقریباً ۳ گــرم وزن دارد. اگر فرض کنیم که هر یک 
گرم قند ۴ کیلو کالری انرژی فراهم می کند انرژی دریافتی بدن با 
خوردن ۳ حبه قند برابر ۱۲ کیلوکالری است. در حالی که برخی افراد 
ترجیح می دهند چای خود را با خرما، توت خشــم و انجیر و ... میل 
کنند میزان کالری دریافتی آنها برابر با 5۰ الی ۶۰ کیلو کالری است.
برخــی کارشناســان عقیده دارند کــه نباید خرما و توت را به همراه 
چای مصرف کنند. زیرا قند این مواد هنگام تماس با آب جوش و یا 
چای داغ جذب بدن می شــود و اما انرژی آنها جذب بدن نمی شــود 

و مزایای آنها از بین می رود.
البته این نظریه به کارشناسی زیادی نیاز دارد و از نظر علمی ثابت 
نشده است زیرا قند خرما و توت و انجیر بیشتر از نوع فروکتوز است 
کــه قندی طبیعی اســت و در صــورت جذب بدن خطری برای آن 
نــدارد. البتــه در مصرف این مواد خوراکی باید اعتدال را رعایت کرد 

زیرا کالری بالای آنها موجب افزایش وزن و چاقی می شود.
از طرفی اگر قند موجود در خرما در تماس با آب جوش و چای جذب 
بدن شــود باید این ســؤال را پرسید که چگونه بخش عمده کالری 

که از مواد قندی است و مبنای انرژی زا بدون آن است جذب بدن 
می شود اما انرژی آن جذب نمی شود؟

این فرضیه را می توان به سادگی انکار کرد. برای تهیه شیره خرما، 
شیره انجیر، شیره توت و شیره انگور که دارای تمام ویتامین ها و مواد 
معدنی خود میوه ها هستند از روش جوشاندن و تصفیه میوه ها استفاده 
می شــود. جوشــاندن باعث خروج مواد مغذی خرما و دیگر مواد به 
داخل آب می شود که با تغلیظ این آب تبدیل به شیره مقوی می شود.
البته کارشناسان اعتقاد دارند بهترین نوع شیره آن است که در دمای 
۶۰ تا ۷۰ درجه تهیه شود و به نقطه جوش نرسد چرا که مواد مغذی 
آن از بین می رود. به همین دلیل شــیره خرمای صنعتی را توصیه 

می کنند که در دمای ۶5 درجه تهیه می شود.
ســؤال دیگری که وجود دارد این اســت که افرادی که چای خود را 

با خرما میل می کنند چای آنها خنک اســت و یا چای بســیار داغ را 
ترجیح می دهند؟

به طور طبیعی افراد بزرگسال در داغ ترین حالت چای را با دمای ۶۰ 
تا ۷۰ درجه می نوشند که این دما نمی تواند مواد مغذی مهم خرما را 
از بین برد. البته این موضوع به تحقیق و مطالعه بیشتری نیاز دارد.
در حالــت عــادی و طبیعی افراد بالــغ در داغ ترین حالت چایی را با 
دمــای حــدود ۶۰ درجه تا نهایتاً همان ۷۰ درجه نوش جان می کنند 
کــه ایــن دما نمی توانــد در زمان مصرف خرما با چایی باعث از بین 

رفتن مواد مغذی خرما شود.
بهترین گزینه به جای قند، خرما و توت و... اســتفاده از میوه های 
خشــک اســت که انرژی لازم را برای بدن فرام کرده و آســیبی به 

سلامت بدن وارد نمی کند.

دریچه
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براساس آخرین گفته های وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات، قطعی 
اینترنت در زمان برگزاری کنکور نمی تواند کمکی کند و فناوری هایی 
وجــود دارنــد که بتوان حتی درصورت قطــع اینترنت هم ارتباط را 

برقرار کند.
 طی ســال های اخیر پدیده لو رفتن ســؤالات و رواج تقلب در بین 
برخی داوطلبان کنکور همپای رشــد شــبکه های مجازی و وسایل 
الکترونیکی و ابزارهای هوشــمند افزایش یافته اســت و این نگرانی 
را بــرای داوطلبــان کنکور و حتی خانواده هــای آن ها که به نوعی 
سرنوشتشــان بــه این امتحان گره خــورده ایجاد کرد. اگرچه برای 
جلوگیری از تقلب و پخش ســؤالات هنگام برگزاری کنکور تدابیر 
گوناگونی از سوی سازمان سنجش درنظر گرفته شده اما گویا مؤثر 
نبوده و اخیراً تنها روشی که می توانست امنیت این امتحان را تضمین 

کند، قطع اینترنت اعلام شده بود.
درنهایت نوبت اول کنکور سراسری سال ۱۴۰۲ در روزهای ۲۹ و ۳۰ 
دی ماه به دلیل جلوگیری از تقلب و حفظ حقوق داوطلبان، با قطع 
اینترنت آن هم به صورت نقطه ای برگزار شــد و بررســی ها حاکی از 
آن بود که این روش تا حد زیادی موفق بوده و هیچ برگشت پاسخی 

به حوزه های امتحانی در کنکور امسال اتفاق رخ نداد.
با همه این تفاسیر با وجود اینکه اعلام شد اگر کاربران از محدوده های 
ذکر شــده خارج شــوند، به اینترنت دسترسی خواهند داشت، برخی 
از مردم از شــرایط ایجاد شــده ناشی از قطع اینترنت با مشکلاتی رو 
به رو و گلایه هایی در این زمینه ایجاد شــد تا جایی که عیســی زارع 
پور - وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات - اواخر سال گذشته از مردم 
بابت مشکلاتی که در محدوده BTS های حوزه های امتحانی پیش 
آمده بود، عذرخواهی و اعلام کرد این آخرین باری است که اینترنت 
به خاطر کنکور قطع می شود و سازمان سنجش حتماً باید برای دور 

بعدی کنکور به فکر راهکاری جایگزین باشد.
مدتی بعد در ۲۴ اردیبهشــت ســال جاری، رئیس مرکز ارزشیابی و 
تضمین کیفیت نظام آموزش و پرورش- در یک نشست خبری، از 
بررســی درخواســتی برای قطع اینترنت هنگام برگزاری امتحانات 
نهایی دانش آموزان خبر داد. او در این زمینه گفت از آنجا که تخلفات 
و شــبکه های سودجو در پیام رســان های خارجی فعالیت داشتند، 
درخواست قطع اینترنت بین الملل در یک مدت زمانی ۳5 دقیقه ای 
تا ســاعت 8: ۳۰ صبح را داشــتیم که مصوب شــد تا در کارگروهی 
بررسی شود و جلسات تخصصی داشتیم. دو موضوع تهیه اینترنت 
پایدار و پرسرعت برای حوزه های تصحیح و محدودسازی اینترنت 

در دستور کار بود و در حال بررسی کارشناسی هستیم.
اگرچــه پس از انتشــار این خبر وزارت آمــوزش و پرورش با صدور 
اطلاعیه ای اعلام کرد که قطعی اینترنت بین الملل در زمان برگزاری 
امتحانات نهایی و در اطراف این حوزه ها به صورت پیشــنهاد بوده 
که مصوب نشده است؛ رئیس مرکز اطلاع رسانی و روابط عمومی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات- با انتشار پستی در یک شبکه 
اجتماعی داخلی درباره قطع اینترنت اظهار کرد: همانگونه که سال 
قبل هم اعلام شــد، وزارت ارتباطات برای هیچ آزمونی حتی یک 

دقیقه هم اینترنت را قطع نخواهد کرد.
حال که قرار است دومین مرحله کنکور سراسری سال ۱۴۰۲ در تیرماه 
برگزار شود، همچنان موضوعاتی مبنی بر احتمال قطع اینترنت در 
زمان برگزاری کنکور مطرح می شود، در همین رابطه وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات در حاشیه جلسه هیأت دولت، در مورد پیشنهاد 
قطعی اینترنت در زمان برگزاری کنکور از سوی وزارت علوم گفت: 
قطــع اینترنــت نمی تواند کمکی کند و فناوری هایی وجود دارند که 

بتوان حتی در صورت قطع اینترنت هم ارتباط را برقرار کند.
طبــق اعــلام وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، وی با اشــاره به 
هم فکری با وزارت علوم برای پیدا کردن راهکاری برای جلوگیری 
از قطع اینترنت در زمان برگزاری کنکور، افزود: توصیه ما به همکاران 
ســازمان ســنجش این است که با استفاده از فناوری ها و روش های 
آشکارساز سیگنال، این امکان ایجاد شود تا هرگونه ارتباط ممنوعه ای 
که داوطلبان دارند، تشــخیص داده و شناســایی شود چراکه با قطع 

اینترنت نیز ممکن است بتوان ارتباط ایجاد کرد.

ورود۹کالایایرانیبهعراقممنوعشد

 ایســنا: ســازمان توسعه تجارت ایران با ارسال نامه ای به اتاق بازرگانی 
تهران از ممنوعیت ورود ۹ محصول کشاورزی به عراق خبر داد و خواستار 
اطلاع رســانی در این مورد به فعالان اقتصادی شــد.بر اساس این نامه 
واردات گوجه فرنگی، سیب زمینی، خیار، پیاز، کدو، بادمجان، هندوانه، 
طالبی و بامیه به عراق تا اطلاع ثانوی ممنوع شــده اســت. این تصمیم 
مصوبه شــورای وزیران اقتصاد اســت که به پیشنهاد وزارت کشاورزی 
و به دلیل فراوانی تولید داخلی گرفته شــده اســت.عبدالامیر ربیهاوی، 
رایزن بازرگانی ایران در بغداد، با اعلام این خبر عنوان کرده اســت که 
ابلاغیه ممنوعیت واردات این ۹ محصول که در پانزدهمین نشســت 
شــورای وزیران اقتصاد عراق گرفته شــده، از سوی دفتر فؤاد حسین، 
معاون نخست وزیر این کشور، صادر شده است و تا اطلاع ثانوی ورود 
این محصولات به عراق ممنوع خواهد بود. موضوعی که باید مورد توجه 
صادرکنندگان ایرانی قرار گیرد.با توجه به جزئیات ارائه شــده از ســوی 
رایزن ایران در عراق، به نظر می رسد که این برنامه به شکل سراسری 
انجام شــده و واردات این محصولات از طرف دیگر کشــورها به عراق 
نیز ممنوع خواهد بود و مســئله فقط مربوط به تجار ایرانی نمی شــود.بر 
اساس برآوردهای انجام شده، عراق پس از چین، دومین مقصد صادراتی 
کالاهای ایرانی به حســاب می آید و در سال های گذشته سبد متنوعی 

از کالاهای ایرانی به این کشور صادر شده است.

قطعاینترنتدرزمانکنکور؛
گرهگشایامشکلساز؟

شاخص کل 
بورس اوراق 
بهادار تهران 
در معاملات 
آخرین روز 
کاری هفته 
جاری با افت 
0.۷۶ درصدی 
همراه شد 
و تا سطح 2 
میلیون و 2۷1 
هزار واحدی 
عقب نشینی 
کرد

صاد
اقت

استراتژی 
 احتیـا ط
 در بورس

درگفتوگوبایککارشناس
بازارسرمایهمطرحشد

گروه اقتصادی : شاخص کل بورس اوراق بهادار تهران 
در معاملات آخرین روز کاری هفته جاری با افت ۰.۷۶ 
درصدی همراه شد و تا سطح ۲ میلیون و ۲۷۱ هزار 
واحدی عقب نشــینی کرد. اما این کاهش در حالی 
اســت که طی یک ماه گذشــته بازار سرمایه شرایط 
متزلزلی داشته و یا افزایش خیلی تند و یا ریزش شدید 

را تجربه می کند.
بررســی ها هم اکنون حکایت از این واقعیت دارد که 
اوضاع روانی حاکم بر بورس تا حدودی متزلزل شده 
است و فعالان آن بیش از گذشته تمایل به پیاده کردن 
استراتژی احتیاط پیدا کرده اند. همین امر سبب شده 
که در ۱۷روز معاملاتی گذشته، ابرکانال ۲.۳ میلیون 
واحد ۳ بار از دست برود.بر همین اساس، این نگرانی 
در میان سهامداران وجود دارد که آیا شرایط سال ۹۹ 
تکرار خواهد شد؟ در همین خصوص، بهنام صمدی، 
کارشــناس بازار ســرمایه در گفت وگو با خبرگزاری 
خبرآنلاین درباره روند بورس و تزلزل بازار می گوید: 
روند رو به رشدی که قبلا در بازار شاهد بودیم، به این 
دلیل بود که به دلیل عقب ماندگی بورس، نقدینگی 
دوباره با بازار آشتی کرده است، اما این روند پرشتاب 
بود.وی می افزاید: سیاســت گذاران ما مثل همیشه 
کمی احســاس نگرانی کردند که بازار سهام خارج از 

ضابطه رشد کند، بنابراین تلاش کردند ترمز بورس 
را بکشــند که ناموفق بود. ترمز به این معناســت که 
بتوانند یک مقدار شتاب بازار را آرام کنند، ولی کاری 
کردند که بازار منفی شــد و خود را اصلاح کرد.این 
کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: البته از نظر 
نموداری بازار نیاز به اصلاح داشــت و این موضوع 
بهانه ای شد برای این که تکنیکالی، شاخص اصلاح 
خود را تکمیل کند.صمدی در پاسخ به این پرسش که 
آیا افت بورس، دستوری بوده است؟ عنوان می کند: 
می شــود گفت بله، یک جورایی این اصلاح با هدف 
کنترل بود که یک مقدار شتاب افزایشی بورس را کم 
کنند، اما متاسفانه کار از دست شان در رفت.وی متذکر 
می شود: فکر می کردند پول هایی که می آید، این قدر 
تمایل بالایی به خرید دارد که هر کاری کنند، باز هم 
به مســیر خود ادامه می دهد، اما دیدند که نقدینگی 
یک دفعه قهر کرد و کنار نشست تا وضعیت را ببیند 
چه می شــود. این در شرایطی است که شاخص نیاز 
به اصلاح داشت، بنابراین این وضعیت بهانه ای شد 

که اصلاح یک مقدار عمیق تر شود.
اتفاقات سال ۹۹ تکرار می شود؟ ��

این کارشناس بازار سرمایه در ادامه می گوید: این که 
بگوییــم برای بازار دوباره دارد اتفاقات ســال ۹۹ را 

تکرار می کند، باید بگویم این گونه نیست. شرایط واقعا 
متفاوت است و بورس هم در این مدت داشت عملا 
عقب ماندگی خــود را جبران می کرد؛ ضمن این که 
یک سری اتفاقات مثبت در حال وقوع است.صمدی 
می افزاید: اولین اتفاق، در زمینه سیاســت گذاری و 
قانون گذاری اســت که شاهد بودیم قانون مالیات بر 
عایدی سرمایه در مجلس تصویب شده و هم اکنون 
در شــورای نگهبان باید مصوب شود.وی با اشاره به 
واردات خودروهــای کارکرده، تصریح می کند: همه 
این عوامل باعث می شــود کــه التهاب بقیه بازارها 
کاسته شود و نقدینگی از آن بازارها کنار رود و سمت 

بازار سرمایه بیاید.
این کارشناس بازار سرمایه تصریح می کند: داستان 
برجام و سیاست گذاری خارجی یک مقدار قوی تر و 
جدی تر شــده و قطعا برنده این اتفاقات بازار سرمایه 
است. هر چقدر جلوتر می رویم، اخبار مثبت و بیشتری 

در حوزه سیاست خارجی منتشر می شود.
صمدی عنوان می کند: پیش از این توافق عربستان 
را داشــتیم و اتفاقا رشد بازار سرمایه تقریبا همزمان 
با توافق با عربســتان بود که شــتاب آن به یک باره 
بیشتر شد. این نشان می دهد که بورس به تنش زایی 
واکنش مثبت نشان می دهد. در ادامه توافق با آژانس 

اتفاق افتاد و بحث توافق با مصر را در پیش داریم و 
از همه مهم تر، تبادل زندانیان، ســیگنال های مثبتی 

را می دهد احتمالا برجام احیا شود.
وی متذکر می شــود: ما یک ســری صنایعی در بازار 
ســرمایه داریم که صنایــع برجامی می گوییم؛ مثل 
بانکی ها، خودرویی ها یا حمل ونقلی ها. این ها به طور 
قطع اگر قرار باشد برجام احیا شود، به ویژه گروه بانکی 
که نســبت به همه گروه ها عقب مانده بود، بازدهی 

مثبتی خواهند داشت.
روند مثبت بوررس بازمی گردد ��

این کارشناس بازار سرمایه می گوید: این که بگوییم 
بازار دچار یک بحران مثل سال ۹۹ شده، اشتباه است. 
بازار سرمایه اصلاح لازم داشت، ولی کاری که دولت 
کرد یا هر نهاد دیگری که تصمیم گرفت، باعث شد 
که این اصلاح یک مقدار عمیق شود و طولانی شود.
صمــدی می افزاید: البتــه من فکر می کنم در پایان 
اصلاحات قرار داریم و کم کم روند مثبت باز خواهد 
گشت. احتمالا بعد از تعطیلات شاهد این خواهیم بود 

که بازار بتواند آرام آرام به روند مثبت خود بازگردد.
وی عنوان می کند: شاهد مثال هم این که هم اکنون 
هر عرضه اولیه ای که انجام می شود، با اقبال خوبی 

روبه رو می شود.

مریمفکری
روزنامه نگار

یاسمیننسبتی
روزنامه نگار

گزارش

گروه اقتصادی: مرحله جدید طرح کالابرگ الکترونیک از روز شنبه، 
ســیزدهم خردادماه، به صورت سراســری آغاز شد؛ در مرحله اول 
خانوارهای تحت پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان 

بهزیستی مشمول طرح شده اند.
اما آنچه تحت عنوان کالابرگ الکترونیکی قرار است توزیع شود، 
با کوپنی که ایرانیان با آن شــنا بوده اند فرســنگ ها فاصله دارد. 
در حقیقــت کالابــرگ الکترونیکی محدود به خرید اعتباری یازده 
قلم کالایی اســت که دولت در قالب این طرح اعلام کرده اســت. 
خرید این اقلام نیز از فروشــگاه هایی امکان پذیر اســت که طرف 
قرارداد در اجرای این طرح باشند.ســید صولت مرتضوی پیش از 
این درباره افزایش یارانه ها اظهار کرد: در اجرای بندی تبصره ۱۴ 
قانون بودجه به دولت اجازه داده شــده که به منظور مدیریت بازار 
و کمــک به معیشــت مردم طرح کالابــرگ الکترونیکی را مجدداً 
اجرا کند.مرتضوی عنوان کرد: در این راســتا مشوق هایی را ایجاد 
کردیــم که در گام اول یارانــه دهک های کم برخوردار جامعه ۲۰ 
درصد افزایش می یابد. وی افزود: کسانی که یارانه بگیرشان یا هر 
عضو از خانواده شــان ۴۰۰ هزار تومان دریافت نقدی یارانه دارند، 
در صورتی که از کالابرگ الکترونیکی استفاده کنند این میزان به 
۴8۰ هزار تومان ارتقا می یابد.علیرضا عسگریان معاون رفاه و امور 
اقتصادی وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در این خصوص گفته 
است: در واقع قرار است این یازده قلم سفره مردم را تقویت کنند و 
هم پروتئین به آن ها برسند و هم ریزمغذی هایشان را تغذیه کنند 
یک جریان بین نسلی ایجاد شود که این یازده قلم به محروم ترین 
اقشــار رســیده شود دهک های اول حالا هرچقدر که سبد غذایی و 

سلامت مردم را تا یک حد مشخصی بتوانیم تأمین کنیم.
چند نفر مشمول افزایش یارانه شدند؟ ��

طبق اعلام عســگریان، ســه دهک کم برخوردار مشمول افزایش 
یارانه هستند و اگر هر دهکی را هشت میلیون نفر در نظر بگیریم 
می شــود ۲۴ میلیون نفر مشــمول افزایش یارانه ها خواهند بود. 
الان ۲۴ میلیون نفر در این ســه دهک مســتقرند. کمیته امداد و 

بهزیســتی مجموعاً می توانند بین هفت تا هشــت و نیم میلیون نفر 
را پوشــش بدهند.به این ترتیب مقرر شــده است مددجویان کمیته 
امداد، بهزیستی و به طور کلی سه دهک کم برخوردار اگر ۳۲۰ هزار 
تومان از ۱۱ قلم کالا نامبرده خرید کنند، 8۰ هزار تومان دیگر به 
اعتبار کارت های آن ها اضافه می شود.بر اساس توضیح معاون وزیر 
رفاه مردم کاملًا اختیاری است یارانه کاملًا اختیاری است یک شرط 
دارد شــما می توانید این ۴۰۰ هزار تومان را اقلام یارانه ای نخرید 
اگــر نخرید آزادید مصرفش کنید نقدی هم می توانید بگیرید، ولی 
مشــمول آن 8۰ هزار تومان شــارژ نمی شوید می توانند بروند یک 
قلم خرید کنند به شــرط این که ۳۲۰ هزار تومان خرید کنند مثلًا 
من فرض کنید خودم تولیدکننده ام فرض کنید شــیر و گوشــت در 
خانه خودم تولید می شــود در یکی از روســتاها، می توانم همه ۳۲۰ 
هزار تومان که می شود ۷۰ هزار تومان آن ۴۰۰ هزار تومان یارانه 
را همــه را روغــن بخرم یا فــرآورده لبنی خرید کنم یا یک جا مرغ 
بخرم پس من اختیار کامل دارم می توانم نســبتی از این ســبد را 
تأمیــن کنــم یک قلم دو قلم ســه قلم حتی یازده قلم اختیار با من 

اســت، اما اگر ۳۲۰ تومان خرید کنم 8۰ هزار تومان شــارژ می شود 
این ها تأکیدات مانند.

این اولین گام این طرح برای سه دهک اجرایی شده است.
بــه هرحــال هدف از اجرای این طرح، حمایت دولت از اقشــار کم 
درآمد بیان شــده و در مرحله اول یارانه اعتباری خانوارهای تحت 
پوشــش کمیته امداد امام خمینی )ره( و ســازمان بهزیســتی، ۲۰ 

درصد افزایش می یابد که در ادامه به جزییات آن اشاره می شود:
- فقط خانوارهایی که در دهک ۱ تا ۳ قراردارند و مبلغ یارانه دریافتی 
آنها به ازای هر نفر ۴۰۰.۰۰۰ تومان اســت، مشــمول افزایش ۲۰ 
درصدی اعتبار خرید هســتند. این اعتبار زمانی قابل استفاده است 
که خانوار حداقل ۷۰ درصد یارانه نقدی خود را به صورت کالابرگ 
الکترونیک از ۱۱ گروه کالایی خرید کند. به عبارتی شرط استفاده 
از ایــن افزایــش اعتبار، خرید بیش از ۷۰ درصد یارانه معادل ۳۲۰ 

هزار تومان به ازای هر نفر است.
- همچنین خانوارها می توانند یک ماه زودتر از واریز یارانه از اعتبار 
خود استفاده کنند. استفاده از این طرح برای همه مشمولان، اختیاری 
اســت. ضمن آنکه در این طرح کارت جدیدی صادر نمی شــود و 

همه کارتهای بانکی به نام سرپرست خانوار قابل استفاده است.
- شــیر کم چرب بطری، پنیر، تخم مرغ، گوشت مرغ، روغن مایع، 
ماکارونی، برنج ایرانی، لبنیات )ماســت پرچرب پگاه( قند و شــکر، 
حبوبات و گوشت منجمد گوساله، ۱۱ قلم کالای اساسی در طرح 
کالابرگ الکترونیکی اســت. شــش فروشگاه زنجیره ای بزرگ در 
این طرح مشارکت دارند و در شهرها و روستاهای کوچک نیز برای 
فروشــندگان بارکدخوان نصب می شود تا دسترسی مردم و امکان 

بهره مندی عمومی از کالابرگ الکترونیکی فراهم شود.
- همه خانوارهای مشــمول طرح می توانند با نصب برنامه شــبکه 
ملی اعتبار »شما« و یا شماره گیری #۱۴۶۳*5۰۰* از باقی مانده 
اعتبار خود مطلع شــوند. ســایر خانوارهای دهک های اول تا سوم 
در مرحله بعدی طرح، تحت پوشــش قرار خواهند گرفت که زمان 

اجرای مراحل بعدی، اطلاع رسانی خواهد شد.

شرایطافزایشرقمیارانهچیست؟ ایمانربیعی
روزنامه نگار

آغازاجرایسراسریطرح»کالابرگالکترونیک«

کاهشنسبیقیمتبرخیاقلاممیوهوصیفی
 ایســنا: بر اســاس مشــاهدات میدانی از مغازه های سطح شهر 
تهران قیمت هر کیلو از انواع پیاز زرد و ســفید ۱۷ هزار و 5۰۰ 
تا ۱8 هزار و 5۰۰ تومان، ســیب زمینی ۲۱ تا ۲۲ هزار و 8۰۰ 
تومان، گوجه فرنگی ۱۷ هزار و ۹۰۰ تا ۱۹ هزار و 8۰۰ تومان، 
خیار ۳۲ تا ۳۹ هزار تومان، هویج ۱5 تا ۱۷ هزار تومان و فلفل 
دلمه 55 هزار تومان است.همچنین قیمت هر کیلو گوجه سبز 
۴۹ تا 5۰ هزار تومان، گیلاس ۱5۰ هزار تومان، آلبالو ۹۰ هزار 

تومان، موز ۷۳ تا ۷۴ هزار تومان، هندوانه ۱۳ تا ۱۴ هزار تومان 
و زردآلو 8۹ تا ۹۰ هزار تومان اســت.گفتنی اســت قیمت های 
ذکر شــده حدودی بوده و ممکن اســت در برخی مناطق بیشتر 

یا کمتر باشد.
در میادین میوه و تره بار نیز بر اســاس نرخنامه قیمت هر کیلو 
خیار گلخانه ۱8 هزار تومان، گوجه سبز ۳۰ تا ۴۷ هزار تومان، 
توت ۳۴ هزار تومان، گیلاس ۴۹ هزار تومان، زردآلو ۴۲ تا ۴۹ 

هــزار تومــان، آلبالو 55 هزار تومان، موز ۶۳ هزار تومان و انواع 
هندوانه ۷5۰۰ تا ۱۲ هزار و 8۰۰ تومان اســت.همچنین پیاز 
نیــز در میادیــن با قیمت هر کیلو ۱۲ هزار و ۹۰۰ تومان، گوجه 
فرنگــی ۱۳ هــزار و 5۰۰ تومان، فلفــل دلمه ۲۳ هزار تومان، 
هویج 85۰۰ تومان و سیب زمینی ۱5 هزار و 5۰ تومان است.

مشــاهدات حاکی از آن اســت که قیمت برخی اقلام میوه و 
صیفی نسبت به ماه قبل کاهش یافته است.

نگاهروز

بازتاب
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سال هفتم
شماره 314

کش و قوس 
افزایش قیمت 

لوازم خانگی 
در حالی بین 

تولیدکنندگان 
و سازمان 
حمایت و 

وزارت صمت 
بالا گرفته 
که برخی 

تولیدکنندگان 
در نرخ نامه 
جدید خود 
با تغییر کد 
محصولات 

خود، آن ها را 
به عنوان کالای 
جدید با قیمت 

جدید به بازار 
عرضه کرده اند

در حال حاضر هیچ وارداتی بر مبنای دلار ثبت سفارش نمی شود 
اما ممکن است در زمان پرداخت هر نرخی پرداخت شود. به عبارت 
دیگر تخصیص ارز بر مبنای دلار است اما بانک مرکزی نظارتی 
ندارد که با چه واحد پولی پرداخت می شــود؛ در بحث صادرات 
غیرنفتــی بخــش خصوصی که حدود ۲۰ درصد از کل صادرات 
است که آنها هم نمی توانند با دلار ارز را باز نمی گردانند مگر اینکه 
افرادی اسکناس بگیرند و به ایران می آورند و آن را می فروشند.

خرید و فروش های دولتی با دلار انجام می شود. بیشترین تبادل 
دلار با خرید و فروش های دولتی و فروش نفت انجام می شــود؛ 
بســیاری از کشــورها تمایل دارند که با دلار پرداختی ها را انجام 
بدهند اما سالهاست که پرداختی انجام نمی شود و کره جنوبی و 
عراق پول ایران را نمی دهند؛ به نظر می رسد حذف دلار از تجارت 
خارجی یک بحث ایدئولوژیک است و چین با هدف اقتصاد اول 
و دوم شــدن در دنیــا این بحــث را طرح و تلاش هایی در زمینه 
دلارزدایی و تیم کشــی را آغاز کرده اســت چراکه مایل است نفر 

اول اقتصاد دنیا باشد.
دلارزدایی و مبارزه با دلار اولویت اول اقتصاد در شرایط تحریم 
ایران نیست و ما همچنان در لیست سیاه Fatf هستیم؛ و به نظر 

می رسد نتوانیم در این زمینه کار چندانی انجام بدهیم.
دلار ارز یکتا در دنیا نیست. ارزهای دیگر قابل رقابت با دلار هستند 
اما شرایط فعلی اقتصاد کشور تحمل بحث های حاشیه ای را ندارد 
و نیازمند برقراری رابطه خوب با دنیا و از سر گیری مراودات بانکی 
و .... اســت و در گام بعدی می توان دلارزدایی را پیش بگیریم. 
برای صادرکننده اهمیتی ندارد که با چه ارزی پول را بازگرداند و 
صادرکننده ایی که ۳ سال است پولش را از عراقی ها دریافت نکرده 
برای او اهمیتی ندارد که با چه ارزی مطالبه خود را دریافت می کند.

دولت در ازای فروش نفت حاضر اســت که گندم دریافت کنند، 
بخشی از پول نفت باید به صندوق توسعه ملی برود و برای ایجاد 
و توســعه زیرساخت ها ســرمایه گذاری شود. اما در شرایط فعلی 
دولت نظر موافق خود را نسبت به تهاتر نیز اعلام کرده است اما 
به نظر بنده تهاتر گزینه مناسبی نیست به عنوان مثال عراق اصرار 
دارد که در ازای پول به ایران مواد غذایی بدهد این در حالیست 

که ما یکی از صادرکنندگان مواد غذایی به این کشور هستیم.
نمی تــوان بــا واحد پول مبارزه کرد. چرا بایــد یک واحد پول را 
ایدئولوژیک کنیم هم اکنون بســیاری از کســب و کارها با دلار 
 Wto مراودات تجاری خود را پیش می برند و در ســالهای اخیر
سیاســت یکسان ســازی تجارت را دنبال کرده است و اینکه ما 
بخواهیــم ارز در تجــارت را جــا به جا کنیــم در واقع کار خود را 

پیچیده می کنیم.
قیمت ارز در کشــور تحت تأثیر بحث های روانی اســت. اقدام 
بنیادی کلان در بحث اقتصاد انجام نشــده اســت که قیمت دلار 
بالا و پایین برود و یا آن را ثابت نگه داریم. قیمت ارز تحت تأثیر 
اخبار است و بهترین خبر در حد هزار تومان قیمت ارز را کاهش 
می دهد اما من موافق توئیت زدن ها درباره ارز نیستم چراکه نرخ 
ارز را باید بازار آزاد تعیین کند و نباید اخبار قیمت را تغییر بدهند.

بخش خصوصی عامل تصمیم گیرنده در نرخ ارز نیست. شفافیت 
در زمینه ورود ارز و نحوه خرج شــدن آن لازم اســت؛ یکســری 
افراد خاص اطلاعات خاص در زمینه ارز دارند اما آنچه مســلم 
 است شرکت های واردکننده ماه هاست که منتظر تخصیص ارز 

هستند.

ابطالمجوزچندینایرلاینبهدلیلگرانفروشی

ســازمان هواپیمایی کشــور مجوز پرواز پنج شرکت داخلی را به 
دلیل گرانفروشی باطل کرد.

سازمان هواپیمایی کشوری با ارسال نامه های جداگانه به مدیران 
عامــل 5 ایرلایــن دیگر، مجوز پرواز این شــرکت ها در برخی 
مسیرهای داخلی را به دلیل گرانفروشی از ۲۱ خرداد باطل کرد. 
معاون هوانوردی سازمان هواپیمایی کشوری با ارسال نامه های 
جداگانــه ای به هواپیمایی آتا، فلای پرشــیا، کیش ایر، کارون و 
سپهران مجوز پروازی این شرکت ها را در برخی مسیرهای داخلی 
از ۲۱ خردادماه تا اطلاع ثانوی باطل کرد.بر این اســاس مجوز 
پروازهای هواپیمایی آتا در مسیر تهران-مشهد، فلای پرشیا در 
مسیر تهران-شــیراز، هواپیمایی کیش در مسیر تهران-اهواز، 
کارون در مسیر تهران-شیراز و سپهران در مسیر تهران-مشهد 
به دلیل گرانفروشی باطل خواهد شد.صبح  دیروز روابط عمومی 
ســازمان هواپیمایی کشــوری از ابطال پرواز هواپیمایی زاگرس 
در مسیر تهران-اهواز به دلیل گرانفروشی خبر داده بود.سازمان 
هواپیمایی کشوری همه مجوزهای پروازی مسیر تهران- اهواز 
شــرکت هواپیمایی زاگرس را به علت عرضه بلیت بالاتر از نرخ 
تعیین شده، لغو کرد.  پیرو اخطار قبلی در اردیبهشت ماه جاری و 
بررسی مجدد سیستم های نمایش، توزیع و فروش بلیت هوایی، 
بلیت شــرکت هواپیمایی زاگرس همچنان بالاتر از نرخ تعیین 
شده در نرخنامه ابلاغی این سازمان به شرکت های هواپیمایی 
به فروش رســید.بنابراین سازمان هواپیمایی کشوری، به استناد 
قوانین و مقررات موضوعه این سازمان و به منظور حفظ مصالح 
عمومی، همه مجوز های پروازی مسیر تهران- اهواز آن شرکت 

را از روز یکشنبه  ۲۱/۳/۱۴۰۲ تا اطلاع ثانوی باطل کرد.

مکث

دلارزداییاقدامیایدئولوژیک

مهرادعباد
عضو هیات نمایندگان 

اتاق بازرگانی تهران

تکرار گرانی 
برای لوازم
 خا نگی

قیمتماشینلباسشویی
در۵سال۱۰برابرشدهاست

گروه اقتصادی: کش و قوس افزایش قیمت لوازم خانگی 
در حالی بین تولیدکنندگان و سازمان حمایت و وزارت 
صمت بالا گرفته که برخی تولیدکنندگان در نرخ نامه 
جدید خود با تغییر کد محصولات خود، آن ها را به عنوان 

کالای جدید با قیمت جدید به بازار عرضه کرده اند.
کلاف سردرگم گرانی لوازم خانگی ��

وزارت صمت و ســازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکننــدگان تــوپ گرانی لوازم خانگی را در زمین 
تولیدکننــدگان انداختــه و آن ها را مســبب گرانی 
می خواند؛ این در حالی اســت که تولیدکنندگان لوازم 
خانگی معتقدند افزایش بی سابقه پارامترهای مترتب 
بر تولید مثل نرخ ارز، قیمت مواد اولیه داخلی، حقوق 
و دســتمزد، حمل و نقل، مالیات های مختلف، حقوق 
گمرکی، تورم جاری و ... در مقایســه با تیر ماه ســال 
۱۴۰۱ موجب شده روی به افزایش قیمت محصولات 
خــود بیاورنــد؛ در حالی که خود معترفند در بازار راکد 
لوازم خانگی گرانی بیشــتر اندک تقاضای بازار را هم 

فراری می دهد.
افزایش ۱۰ برابری قیمت ماشــین لباسشویی  ��

طی ۵ سال
مشاهدات از بازار لوازم خانگی و ماشین لباسشویی به 
عنوان یکی از کالاهای پرمصرف نشان می دهد قیمت 

این محصول در ســال ۱۳۹۷ در برندهای خارجی از 
۲ میلیون تومان شروع می شد. این در حالی است که 
امروز قیمت برندهای معتبر داخلی ماشین لباسشویی 
در همان ظرفیت ها و مدل های مشابه، از ۲۰ میلیون 

آغاز می شود یعنی افزایش ۱۰ برابری!
قیمت لوازم خانگی باز هم افزایش می یابد؟ ��

آیا قیمت لوازم خانگی بازهم گران خواهد شــد؟ یک 
کارشناس صنعت لوازم خانگی در این مورد به اقتصاد 
۲۴ گفت: با تدوام روند فعلی نمی توان کتمان کرد که 

قیمت لوازم خانگی باز هم گران می شود.
احسان فدایی با بیان اینکه قیمت ماشین لباسشویی 
در سال ۱۳۹8 در برندهای خارجی و ایرانی عددی زیر 
۳ میلیون بود، ادامه داد: در حال حاضر قیمت ماشین 
لباسشویی تولید داخل بالای ۲۰ میلیون تومان است.

واردات لوازم خانگی آزاد می شود؟ ��
»بحــث افزایش چند برابری قیمت لوازم خانگی در 
دو مقطع قابل بررســی است؛ یکی از سال ۱۳۹۷ که 
شاهد ممنوعیت واردات لوازم خانگی بودیم و دیگری 
از ســال ۱۴۰۰ که حکم رهبری در مورد ممنوعیت 
واردات لوازم خانگی برندهای کره ای عملیاتی شد.« 
فدایی با بیان این مساله ادامه داد: واردات قطعات و مواد 
اولیه تولید لوازم خانگی از پروسه ثبت سفارش کالا تا 

رسیدن به خط مونتاژ، بین ۴ تا 8 ماه طول می کشد؛ 
بنابراین اگر افزایش قیمتی رخ می دهد باید ریشه آن 
را از چند ماه قبل بررسی کنیم.این کارشناس صنعت 
لوازم خانگی ادامه داد: در حالی در آســتانه انتخابات 
مجلس قــرار گرفته ایم که نمایندگان مجلس برای 
کســب محبوبیت، آزادسازی واردات لوازم خانگی را 
بــه عنوان ابزاری برای مهــار قیمت ها و ممانعت از 
انحصاری شدن بازار در لیست نطق ها و مصاحبه های 
خــود قرار داده اند؛ در حالی که به جای این شــعارها 
باید پاسخ دهند افزایش تورم آیا تنها در محصولات 
لوازم خانگی رخ داده یا در تمام کالاها شــاهد گرانی 

چشمگیر بوده ایم؟
مقصر گرانی لوازم خانگی؛ تولیدکننده یا دولت؟ ��

به گفته این کارشــناس صنعــت لوازم خانگی، تمام 
بخش های اقتصادی افزایش قیمت چند برابری را به 
خود دیده اند؛ اما سؤال اصلی این است که چرا گرانی 
لوازم خانگی در تیررس و کانون توجه قرار گرفته است؟
فدایی با طرح این ســؤال که آیا ملاک و معیار قیمت 
دلار، تابلوی مرکز مبادله است که ملاک و معیار قیمت 
یخچال و ماشــین لباسشــویی، سامانه ۱۲۴ سازمان 
حمایت باشد؟ گفت: وقتی تمام مولفه ها و پارامترهای 
تولیــد افزایش قیمــت دارد، چگونه تولیدکننده لوازم 

خانگــی می تواند قیمــت محصولات خود را افزایش 
ندهد؟ در این حالت تولیدکننده تنها دو راه دارد: یا خط 
تولید خود را تعطیل کند و دست به تعدیل بزند یا همانند 
خودروسازان کیفیت محصولات خود را کاهش دهد و 
مثل خوراکی ها از حجم داخل بسته بندی کم بگذارد.

گرایش فروشندگان خرد به فروش کالای غیر  ��
رسمی به جای برند ایرانی

این کارشناس صنعت لوازم خانگی با هشدار نسبت به 
قیمت گذاری دستوری لوازم خانگی از سوی سازمان 
حمایت به اقتصاد ۲۴ گفت: وقتی فروشنده مجبور باشد 
براســاس یک لیست مصوب، لوازم خانگی داخلی را 
بفروشد و این لیست مصوب سود قابل قبولی در بازار 
رکودزده برای او ندارد، او به جای فروش لوازم خانگی 
داخلی، کالای قاچاق را می فروشد که هم حاشیه سود 

بالایی داشته باشد و هم بتواند آن را نقدی بفروشد.
فدایی خاطرنشان کرد: تولیدکنندگان و مصرف کنندگان 
نمی توانند نقشی در مهار تورم داشته باشند. در اولین 
قــدم باید قیمت مواد اولیه تولید صنعت لوازم خانگی 
مهار شود تا بتوان کالا را تأمین کرد و مانع رشد بی رویه 
قیمت ها در این صنعت شــد و این کنترل هم تنها از 
مجرای کنترل و ثبات نرخ ارز با گشایش در مناسبات 

میسر خواهد بود.

گزارش

گروه قتصادی: یکی از مواردی که با روی کار آمدن دولت سیزدهم امید می رفت 
در آن شــاهد اصلاح جدی و گشــایش اقتصادی باشیم، نحوه و چگونگی مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز بود. انتشار رقم تکراری ۱۲ میلیارد دلاری برای چندین سال 
متوالی به عنوان میزان قاچاق کالا بیش از هر چیز نشانگر نوعی رخوت و بی عملی 
در این حوزه بود.با این حال پس از تغییر دولت با وجود اینکه انتصابات و تغییرات 
بسیاری در سطوح مدیریتی پدید آمد اما ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز به نوعی 
از این تحولات مصون ماند، از طرف دیگر حتی تغییر دولت نیز نتوانست تحولی 
در عرصه مقابله مؤثر با این پدیده شــوم اقتصادی ایجاد کند و به عبارت دیگر، 
دَر کماکان بر همان پاشنه سابق می چرخد. این در حالی است که طی روزهای 
اخیر، شــایعاتی پیرامون اســتعفای رئیس ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز شنیده 
شده است.مبارزه با قاچاق کالا و ارز از سال ۱۳۹۲ دارای یک قانون جامع بوده 
که پیگیری بسیاری از امور مربوطه را بر عهده ستاد گمارده است، درهرحال اما 
در مدت فعالیت این ستاد شاهد آمارهای بسیار بالا از قاچاق بوده ایم، به گونه ای 
که در آخرین اظهارنظر مسئولان ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، حجم قاچاق 
ورودی را ۱5 میلیارد دلار و حجم قاچاق خروجی را ۶ میلیارد دلار برآورد شده است.
این گردش مالی بالا در حالی رخ داده اســت که در ســال ۱۴۰۱، میزان گردش 
واردات و صادرات رســمی کشــور حدود ۱۱۳ میلیارد دلار بوده اســت به عبارتی 
بیش از ۱۶ درصد حجم تجارت کشور به قاچاق اختصاص یافته است.آمار عجیب 
و حیرت انگیزی که متأسفانه هموار از دید مسئولین به دور مانده است و با ادامه 
رویه فعلی، می توان گفت به زودی بازار کشــور تحت ســیطره قاچاقچیان قرار 

خواهد گرفت.
گردش مالی یک هزار، هزار میلیاردتومانی قاچاق در ایران ��

مرصاد شــهرودی، کارشــناس مبارزه با مفاســد اقتصادی در گفت وگو با مهر با 
انتقاد از عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز گفت: با وجود گذشت ۱۱ سال 
از زمان تصویب قانون پیرامون مبارزه با قاچاق کالا همچنان آمارهای ســالیانه 
این پدیده مخرب بین ۱5 تا ۲۱ میلیارد دلار است، به عبارتی نحوه اجرای قانون 
به گونه ای اســت که در حال حاضر ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز، تبدیل به 

»هیچ کاره همه کاره« شده است.
وی افزود: از آنجا که نرخ دلار در بازار غیررسمی حدود 5۲ هزار تومان است، گردش 
مالی این پدیده ضد تولید و اشتغال، نزدیک به یک هزار هزار میلیارد تومان تخمین 
زده می شود که این میزان تقریباً معادل یک ششم مجموع نقدینگی کشور است.

کارشناس مبارزه با مفاسد اقتصادی در ادامه اظهار داشت: با وجود اینکه قانون 

فعلی جامعیت بالایی داشــته و به تشــریح حوزه های قاچاق کالا و ارز پرداخته 
اســت اما نهاد اصلی متولی یعنی ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز قادر به اجرای 
این قانون نبوده و به همین دلیل، خروجی مطلوب در کشور مشاهده نمی شود.

به گفته شــهرودی، هرگونه انتقاد از ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیانیه این 
نهاد مواجه می شــود، وی ادامه داد: دوســتان در ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز 

انتقادپذیری اندکی دارند و متأسفانه حاضر به پذیرش کم کاری خود نیستند.
پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی اعلام داشت: وقتی به اذعان مسئولان 
ســتاد ســالانه بیش از یک پنجم تجارت خارجی کشور از طریق قاچاق صورت 
می گیرد، یعنی این ســتاد به دلایلی از قبیل کم کاری مســئولان خروجی قابل 

ارائه نداشته است.
علت عملکرد ضعیف ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز چیست؟ ��

شهرودی چند عامل را در ضعف عملکرد ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز کلیدی 
دانست و اظهار داشت: مسئولان این ستاد در مقابل کم کاری و عدم اجرای قانونی 
دستگاه های مرتبط، مماشات بسیاری داشته اند؛ به عنوان نمونه بعد از گذشت ۱۱ 
ســال از تصویب قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنان اظهار خلاف واقع و 
کم اظهاری در گمرک، قاچاق شناخته نمی شود و گمرک با دریافت جرائم مالی 
اندک، اجازه ترخیص کالایی که قاچاق است را صادر می کند.وی افزود: عملکرد 
این نهاد آن قدر فاجعه بار بوده که در ســالیان اخیر شــاهد رشــد قاچاق معکوس 
به کشــورهای همســایه نیز بوده ایم، رشــد قاچاق دام، گندم، سوخت و… تنها 
نمونه های کوچکی از عملکرد ضعیف ســتاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز اســت.به 
گفته این پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی، آمارهای سالیانه ستاد مبارزه 
با قاچاق کالا و ارز نیز عجیب و غیرقابل باور است، وی دراین خصوص گفت: در 
سالیان گذشته شاهد انتشار ارقام یکسان بدون اعلام جزئیات در این حوزه بوده ایم، 
حتی در طی چند ســال گزارشــی از میزان قاچاق ورودی و خروجی به کشور نیز 
اعلام نشده بود، از سوی دیگر میان برآوردهیا غیررسمی و حتی برآورد مجلس 
شورای اسلامی با میزان آمار اعلامی توسط ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز 
تفاوت های قابل ملاحظه ای مشاهده می شود.وی تصریح کرد: به بیانی حتی به 
آمارهای ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیز نمی توان به شکل دقیق استناد کرد، 
چرا که اعداد اعلامی با میزان کالای قاچاق موجود در بازار کشور همخوانی ندارد.

قاچاق کالا و ارز بر روی نرخ دلار اثرگذار است ��
کارشناس مبارزه با قاچاق کالا و ارز در بخش دیگری از اظهارات خود تأکید کرد: 
حجم ۲۱ میلیارد دلاری گردش مالی قاچاق کالا و ارز بر روی نرخ ارز غیررسمی 

تأثیرگذار اســت، متأســفانه با وجود فریاد کارشناســان در این خصوص، ستاد و 
مسئولان دولتی همچنان حاضر به اجرای قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز نیستند.

وی تصریح کرد: به بیانی هرگونه خرید و فروش ارز در بازار غیررسمی، در حکم 
قاچاق ارز است، اما در تمامی کشور شاهد فروش ارز در خیابان آن هم به صورت 
کاملًا علنی و شفاف هستیم؛ گویا هیچ عزمی برای مقابله با دلالان ارزی وجود 
ندارد و کاملًا مصون هستند، این در حالی است که به طور مثال در برخی مواقع 
تصاویر برخورد خشونت بار برخی از مأموران شهرداری با دست فروشان منتشر 
می شود، اما حتی یک تذکر کلامی هم به فروشندگان ارز داده نمی شود.به گفته 
شهرودی، صاحبان قدرت و فساد در بدنه دستگاه های اجرایی کشور نفوذ کرده اند 
و با چنین رویه ای حتی تا چند سال آینده نیز نباید انتظار اجرای قانون مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز را داشت.پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی دومین عامل 
در خصوص ضعف ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز را بی توجهی دولت و نمایندگان 
مجلس به این ستاد مرکزی دانست و گفت: قوای سه گانه کشور اهمیتی برای 
مبارزه با قاچاق کالا و ارز قائل نیستند، تا به امروز چند خبر در خصوص جلسه سران 
قوا پیرامون مبارزه با قاچاق کالا و ارز مخابره شده است.وی ادامه داد: تنها خروجی 
جلسه سران قوا، ممنوعیت واردات در برخی از کالاها و در نهایت واردات قاچاق 
گونه آن کالا به کشور است، درحالی که این شیوه نیازمند برخورد شدید و جدی 
دارد تا ریسک قاچاق بالا رفته و شاهد واردات غیررسمی کالا به کشور نباشیم.

یک میلیون شغل در انتظار برخورد با قاچاق ��
شــهرودی در بخش دیگری از اظهارات خودکنترل قاچاق را عنصر کلیدی در 
حوزه ایجاد اشتغال عنوان و اعلام داشت: در صورت اجرای قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز و تشدید برخوردها، می توان انتظار ایجاد حداقل یک میلیون شغل را 
داشــت، اشــتغالی که در نهایت به ازدواج و فرزندآوری و به عبارتی حل برخی از 

مشکلات فرهنگی و اجتماعی کشور نیز منجر می شود.
وی افزود: متأسفانه از مرزهای کشور به سهولت انواع کالا از قبیل صنایع غذایی و 
پوشاک وارد کشور می شود، این در حالی است که واحدهای تولیدی کشور در این 
دو حوزه، عملکرد قابل قبولی دارند؛ حتی در صورت کمبود نیز باید با واردات رسمی 
نیاز بازار جبران شود، اما مشخص نیست که چرا هیچ گوش شنوایی وجود ندارد.

پژوهشگر حوزه مبارزه با مفاسد اقتصادی در انتها اعلام داشت: ۱۱ سال آزمون 
و خطا پیرامون مبارزه با قاچاق کالا و ارز کافی اســت و برای یک بار ســه قوه در 
تعامل با هم به دنبال اجرای دقیق قانون مبارزه با قاچاق کالا و ارز باشند تا شاهد 

ثمرات آن در حوزه های مختلف اقتصادی و فرهنگی باشیم.

گردشمالیمیلیاردیقاچاقدرایران

مریمفکری
روزنامه نگار

محمدحسینسیفاللهیمقدم
روزنامه نگار

»وزارتبازرگانی«موافقینومخالفینجدیدرمجلسدارد
فارس: روح الله عباســپور ســخنگوی کمیسیون صنایع با اشاره به 
شــرایط فعلی وزارت صنعت، معدن و تجارت اظهار کرد: فوریت 
جدایــی وزارت بازرگانی از صمــت در حالی در دولت به تصویب 
رسیده که موافقین و مخالفین جدی در مجلس دارد. بنده موافق 

جدایی این دو وزارتخانه هستم.
نماینــده بویین زهــرا و آوج در مجلس ادامه داد: با جدایی وزارت 
بازرگانی از وزارت صمت، امور این حوزه را بهتر می توان مدیریت 

کرد تا این که ۴ وزارتخانه با هم ادغام شــده باشــند. چالش جدی 
امروز، معیشت و تنظیم بازار است که هرچه حوزه مدیریتی در این 
زمینه ها کوچکتر و محدودتر باشد و مدیریت تخصصی متولی امر 

باشد، بهتر می توان بر تنظیم بازار مدیریت داشت.
عباســپور افزود: نگرانی مخالفین این اســت که در حوزه تولید و 
بازرگانی مدیریت صحیح وجود نداشــته باشــد و به تولید آسیب 
برســد که باید گفت این گونه نیســت. چرا که قبل و بعد از ادغام 

اتفاق مهمی رخ نداده و نمی توانیم بگوییم که بعد از ادغام شرایط 
مطلوب و مناســبی داشــتیم.این نماینده مجلس بیان کرد: دولت 
وظیفه و مســئولیت هماهنگی بین وزارتخانه ها و دســتگاه های 
اجرایی را دارد و به واســطه دولت می توان بین وزارت بازرگانی و 
صمت هماهنگی ایجاد کرد. معتقدیم اگر وزارت بازرگانی در حوزه 
تنظیم بازار نظارت داشته باشد قطعاً باید تجارت داخلی و خارجی 

را توامان با هم داشته باشد.

یادداشت
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گزارش ها از بازار مســکن نشــان دهنده آن است که دیگر خبری از 
افزایش قیمت نجومی مســکن نیســت و مالکان حاضر هستند که 

ملک خود را با ۲5 درصد تخفیف به فروش برسانند.
بررسی های میدانی از برخی دفاتر مشاور املاک تهران حاکی از این 
اســت که بازار مســکن با کسادی کم سابقه مواجه شده و خریداران 

عقب نشینی کرده اند.
گرچه بانک مرکزی و مرکز آمار ایران چند ماهی است انتشار گزارش 
تحولات بازار مســکن را متوقف کرده اند اما بررســی وضعیت بازار 
مسکن حاکی است که این بخش در رکود تقریباً غیرتورمی به سر 
می برد. امسال دیگر خبری از افزایش های نامتعارف قیمت در بازار 
مسکن نیست. شرایط کنونی بازار باعث شده تا خریداران در انتظار 
کاهش بیشتر قیمت ها باشند،  مسئله ای که خرید مسکن را با کاهش 
قابل ملاحظه ای مواجه کرده است. در این بازار،  مالکان اقدام به ارائه 
تخفیف ها تا ۲5 درصد کرده و واحدهای خود را در فایل فروش قرار 
داده انــد بــه این امید که خریداران را ترغیب کنند. البته این تخفیف 
در مناطق شمالی پایتخت بیشتر از مناطق مرکزی و جنوبی است.

در حال حاضر یک واحد ۱۲5 متری نوســاز در اختیاریه با قیمت هر 
متر مربع ۱۰۰ میلیون تومان برای فروش عرضه شده است. قیمت 
واحدی با این مشــخصات اســفندماه ســال گذشته و اوایل امسال 
حدود ۱۲5 میلیون تومان بود.یک واحد مســکونی دوبلکس ۱۲5 
متری واقع در آجودانیه با قیمت ۱5 میلیارد تومان )هر مترمربع ۱۲۰ 
میلیــون تومان(، آپارتمــان 85 متری در ازگل با قیمت ۹.5 میلیارد 
تومان، واحد مســکونی ۹5 متری واقع در ســازمان برنامه با قیمت 
۱۲.5 میلیــارد تومــان، آپارتمان ۹۲ متری در دولت آباد با قیمت 5.5 
میلیارد تومان، آپارتمان ۱۰۰ متری ۴ ســال ســاخت در شریعتی با 
قیمت ۱۲.۱ میلیارد تومان )قیمت هر متر مربع ۱۲۱ میلیون تومان(، 
واحد مسکونی نوساز 88 متری واقع در پونک با قیمت هر متر ۱۱۶ 
میلیون تومان و واحد ۹۰ متری در بلوار فردوس با قیمت 8.8 میلیارد 

تومان در فایل فروش قرار گرفته است.
یک واحد ۹۰ متری واقع در شــکوفه با عمر ۱۲ ســال ۳.8 میلیارد 
تومــان یعنی هر متــر مربع حدود ۴۲.۲ میلیون تومان برای فروش 
عرضه شده است. البته در این بین برخی مالکان گویا از واقعیت های 
بازار بی اطلاع هستند و همچنان قیمت های فضایی را برای فروش 
واحدهای خود پیشــنهاد می دهند. به عنوان نمونه مالک یک واحد 
مسکونی 85 متری یک سال ساخت ۲۳ میلیارد و 8۰۰ میلیون تومان 
یعنی هر متر مربع ۲8۰ میلیون تومان برای فروش عرضه کرده است!

نرخسودواممسکنملیکاهشیافت

تسنیم:  رییس بنیاد مسکن خبر داد، نرخ سود تسهیلات بانکی نهضت 
ملی مسکن از ۲۳ درصد به ۱8 درصد کاهش یافت. اکبر نیکزاد رئیس 
بنیاد مســکن افزود: هزینه ســاخت مسکن در نقاط مختلف کشور 
تفاوت های اندکی دارد ولی مصالح بغیر از هزینه حمل و نقل فرقی 
نمی کند، با توجه به این مساله بررسی هایی برای افزایش تسهیلات 
در نهضت ملی مســکن در نظر گرفته شــد. نیکزاد گفت: به دستور 
ریس جمهور در شورای پول و اعتبار، مصوب شد میزان تسهیلات 
نهضت ملی مســکن در تمام کشــور به 55۰ میلیون تومان افزایش 
یابد. وی افزود: تاکید رئیس جمهور بر اقساط پلکانی تسهیلات بوده 
است، بطوریکه قسط اول کمتر از ۴۰ درصد حداقل حقوق کارمندان 

و کارگران باشد.

جمعآوریآدرسسکونت۷۳میلیونایرانی

عدمثبتآدرسچهمجازاتیدارد؟
وزارت راه و شهرســازی، آدرس محل ســکونت ۷۳ میلیون ایرانی 
را تا کنون در ســامانه ملی املاک و اســکان جمع آوری کرده است. 
این وزارتخانه به کســانی که اطلاعات خود را در این ســامانه ثبت 
نکرده اند هشدار داد که از برخی خدمات محروم می شوند.سرپرست 
دفتر اقتصاد مسکن وزارت شهرسازی با اشاره به لزوم ثبت اطلاعات 
افراد در سامانه ملی املاک و اسکان گفت: در حال حاضر اطلاعات 
۷۳ میلیون اشــخاص حقیقی و حقوقی را در اختیار داریم و هشــدار 
می دهیم که اگر سرپرســت خانوار در این ســامانه نســبت به ثبت 
اطلاعات اقدام نکنند، مشمول جرائم می شوند. ابوالفضل نوروزی با 
بیان اینکه ۳ هزار میلیارد تومان مالیات از شناسایی خانه های خالی 
برآورد شده است، اظهار داشت: از شناسایی خانه های خالی به دنبال 
کسب درآمد نیستیم و این مالیات را مالیات تنظیمی می دانیم. وی 
با اشــاره به مراجعه و ثبت اطلاعات مردم در ســامانه ملی املاک و 
اسکان گفت: در حال حاضر اطلاعات ۷۳ میلیون اشخاص حقیقی 
و حقوقــی را در اختیــار داریم که این افــراد در چه موقعیتی مکانی 
اسکان دارند و زندگی می کنند و این اطلاعات کاملًا بی سابقه بوده 
اســت. سرپرســت دفتر اقتصاد وزارت راه و شهرسازی ادامه داد: این 
اطلاعات کاملًا هوشمند به دست آمده و اطلاعات دقیق سکونت و 
اقدامات ۷۳ میلیون نفر ایرانی در سامانه ثبت شده است و این هشدار 
را می دهیم که اگر سرپرســت خانوار در این ســامانه نسبت به ثبت 
اطلاعات اقدام نکنند، مشــمول جرائم می شوند.نوروزی با اشاره به 
جرائم سرپرستان خانواری که اطلاعات سکونت را ثبت نمی کنند، 
گفت: طبق قانون تمام خانه های کشور خالی هستند مگر اینکه افراد 
اطلاعات آن را ثبت و خوداظهاری کنند. اولین جریمه ای مشــمول 
افرادی که اطلاعات خود را ثبت نمی کند این است که مشمول مالیات 
بر خانه های خالی می شــود، دومین جریمه این اســت که تعرفه برق 
این واحد بها بالاترین رقم احتســاب می شــود و سومین جریمه این 
اســت که نمی تواند از دســتگاه های اجرایی خدمات دریافت کند به 
طوریکه دستگاه های اجرایی نباید این افراد خدمات بانکی ارائه دهند 
یا اینکه نمی توانند پاسپورت دریافت کنند یا تاریخ آن را تمدید کنند.

بازارمسکندررکودبهسرمیبرد

خریداراندرانتظارکاهشقیمت

 ابراهیم رئیسی 
به تازگی وزارت 
راه و شهرسازی 
و دستگاه های 
ذی ربط را مأمور 
کرده است 
»تدابیر لازم را 
به عمل آورند 
تا افراد نیازمند 
و حائز شرایط، 
از لیست 
متقاضیان در 
طرح مسکن 
خارج نشوند«
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گروه راه و مســکن: ابراهیم رئیســی به تازگی وزارت راه و 
شهرسازی و دستگاه های ذی ربط را مأمور کرده است 
»تدابیر لازم را به عمل آورند تا افراد نیازمند و حائز شرایط، 
از لیســت متقاضیان در طرح مسکن خارج نشوند«. در 
همین راســتا وزیر راه نیز خبر از کاهش نرخ ســود وام 
نهضت ملی مسکن داده است. اما وعده های دولت برای 
طرح نهضت ملی مسکن در سال ۱۴۰۲ چقدر می تواند 

مردم را به خانه دار شدنن نزدیک کند؟
ساخت سالی یک میلیون واحد مسکونی در قالب طرح 
نهضت ملی مسکن، وعده دولت سیزدهم در همان آغاز 
به کار بود. وعده ای که از ابتدا مورد انتقاد کارشناسان این 
حوزه قرار گرفت، زیرا هیچ منبع مالی برای تأمین چنین 
پروژه بزرگی در کشــور وجود نداشــت و تنها بر اساس 
آورده متقاضیان بنا شده بود. در این میان سهمی از تأمین 
مالی هم بر عهده بانک ها بود که حالا مشــخص شــده 

چندان هم به مرحله اجرا نرسیده است!
ســاخت سالانه یک میلیون واحد مسکونی، با توجه به 
وضعیت اقتصادی کشــور و تنگناهای موجود از همان 
ابتدا نیز یک وعده غیرقابل اجرا و رویاگونه بود. مشکلات 
تأمیــن زمین، تأمیــن منابع مالی، توافق با پیمانکاران، 
هماهنگی با سیســتم بانکی و مواردی از این دســت، 
چالش های واقعی در مسیر تحقق رویای غیرقابل اجرای 

دولت بود.
دولت در ابتدا به انبوه سازان بخش خصوصی نیز برای 
ساخت هر متر، مبلغی حدود چهار میلیون و 5۰۰ تا چهار 
میلیون و ۷۰۰ هزار تومان پیشنهاد کرده بود اما این مبلغ 
نه با واقعیت های اقتصادی منطبق بود و نه با توجه به 
تورم اقتصاد کشــور منطقــی و به صرفه بود؛ در نتیجه 

انبوه سازان برای ساخت و ساز به این حوزه ورود نکردند.
این رایزنی ها حتی تا زمستان سال گذشته ادامه داشت 
تــا اینکــه دولت بعد از دو مرتبه تکذیب، بالاخره توافق 
بــا چینی ها برای پیش بــردن این پروژه را اعلام کرد. 
بر این اســاس مقرر شــده بود چینی ها در مقابل نفت، 
یک میلیون و ۲۰۰ هزار واحد با همان مبلغ پیشنهادی 
دولــت تحویــل دهند. البته از آن زمان تا کنون دیگر از 
حضور چینی ها هم خبری نیســت!به تازگی آماری در 
خصوص تزریق پول به این پروژه اعلام شده است؛ بر 
اســاس گزارش ایســنا، تا کنون ۶۶ هزار و ۲۰۰ میلیارد 
تومان از محل آورده متقاضیان و تســهیلات بانکی به 
حســاب سازندگان واریز شــده است. از این رقم حدود 
۲۶ هزار میلیارد تومان از سوی متقاضیان و ۴۰ هزار و 
۲۰۰ میلیارد تومان توسط بانک به پروژه ها تزریق شده 
است.با این حال اما به نظر می آید با وجود تزریق بودجه 
به این پروژه )آن طور که ادعا شده است(، هنوز اجرای 
طرح عملی نشده و اکنون که در آستانه دو سالگی دولت 
قرار گرفته ایم، حتی یک واحد مســکونی آماده از طرح 

نهضت ملی مسکن به مردم تحویل داده نشده است.
بر اساس وعده ها قرار بود خردادماه امسال، دولت 5۰۰ 
واحد مسکونی از خانه های مسکن ملی را تحویل دهد 
اما پس از دو ســال از همین تعداد واحد مســکونی هم 
خبری نیست! از ابتدای سال ۱۴۰۲ تا کنون چه اقداماتی 
از سوی دولت برای پیشبرد پروژه نهضت ملی مسکن 

انجام شده است؟
افزایش مبلغ وام نهضت ملی مســکن؛ از وعده  ��

تا عمل!
نیمه دوم اردیبهشت ماه بود که وزیر راه و شهرسازی از 

افزایش ســقف وام نهضت ملی مسکن خبر داد. پیش 
از این ســقف این تسهیلات ۴5۰ میلیون تومان تعیین 
شــده بود. با این حال بعداً مشــخص شد این وعده هم 
منوط به تأیید و تصویب مراجع ذی ربط اســت و هنوز 
تا اجرا فاصله زیادی دارد.این در حالی اســت که طبق 
گفته مدیرکل اقتصاد مســکن وزارت راه وشهرسازی 
در ســال اول ریاســت جمهوری ابراهیم رئیسی میزان 
تسهیلات نهضت ملی مسکن ۳۶۰ هزار میلیارد تومان 
بــود که این مبلغ در ســال دوم بــه 5۴8 هزار میلیارد 
تومان رسید، اما بانک ها تا کنون تنها حدود ۱۱۱ هزار 
میلیارد تومان قرارداد امضا کرده اند. این موارد شــامل 
تســهیلات در قالب خودمالکی، نهضت ملی مسکن، 
مســکن روســتایی و ودیعه مسکن به متقاضیان واجد 
شرایط پرداخت می شود. آن طور که روزنامه فرهیختگان 
نوشته است، آمارها نشان می دهد در سال اول ۱8 درصد 
و در سال دوم نیز ۱۷ درصد از تکلیف قانونی بانک ها در 
پرداخت تسهیلات نهضت ملی مسکن محقق شده و در 
مجموع، عملکرد تسهیلات دهی نظام بانکی به نهضت 

ملی مسکن تنها ۱۷.5 درصد بوده است.
نکتــه قابــل تأمل دیگر در این خصوص آن اســت که 
گزارش هایی نیز اخیراً منتشر شده مبنی بر اینکه نظام 
بانکی بیش از دو برابر تسهیلات پرداخت به نهضت ملی 
مســکن را به اشــخاص مرتبط با خود وام داده است.! با 
این اوصاف چگونه می توان انتظار داشت تمام متقاضیان 
بتوانند از افزایش تســهیلات وام نهضت ملی مســکن 
بهره مند شــوند؟از ابتدای راه اندازی تســهیلات برای 
واحدهای مســکونی نهضت ملی مسکن زمزمه هایی 
مبنی بر عدم توان پرداخت اقســاط این وام برای مردم 

وجود داشــت. تا اینکه چند روز پیش رئیسی با اشاره به 
گــزارش معاون اجرایی، درباره عدم تمکن مالی برخی 
واجدان شــرایط در طرح مســکن بــرای تأمین پیش 
پرداخت ها، وزارت مســکن و دســتگاه های ذی ربط را 
مأمور کرد تدابیر لازم را به عمل آورند تا افراد نیازمند و 
حائز شــرایط از لیست متقاضیان در طرح مسکن خارج 
نشــوند. پس از این موضوع وزیر راه و شهرســازی از 
موافقت بانک مرکزی با کاهش ســود وام نهضت ملی 
مســکن خبر داد و در نهایت روز گذشــته اعلام شد که 
سود این وام از ۲۳ درصد به ۱8 درصد کاهش پیدا کرد. 
البته علاوه بر اینکه کاهش سود تسهیلات در بحبوحه 
ناتــرازی بانک ها و تحمیل تکالیف مختلف از ســوی 
دولت، چه پیامدهایی برای بانک ها خواهد داشــت، به 
نظر می آید حتی کاهش ســود به ۱8 درصد نیز نتواند 
دردی از مردم دوا کند. این گونه به نظر می رســد که یا 
دولت درک صحیحی از وضعیت اقتصادی جامعه هدف 
طرح نهضت ملی مسکن ندارد یا آنکه در بحبوحه فصل 
معاملات مســکن تلاش می کند به همان روش کهنه 
خبردرمانی، قیمت ها را کنترل کند.پس از گذشــت دو 
سال زمان آن فرا رسیده است که دولت با واقع بینی به 
موضوع ساخت مسکن حمایتی نگاه کند. خانه هایی که 
اگر پرداخت اقساط و تحویل آن به درستی انجام شود، 
ممکن است کورسوی امیدی برای مستاجرانی باشد که 
حالا تورم اجاره بها، زندگی را هر روز برای آنها سخت تر 
کرده اســت.هر چند در تجربه ای قدیمی تر، واحدهای 
مســکن مهر نیز هنوز پس از گذشــت حدود ۱5 سال 
به طور کامل به متقاضیان تحویل داده نشده اند و دولت 

وعده تحویل کامل آنها تا پایان تابستان را داده است!

گزارش
هر سال با شروع فصل معاملات مسکن، دولت به فکر چاره جویی برای حل 
مشکل اجاره می افتد. اما مداخله مستقیم دولت نیازمند الزامات پر هزینه ای 
است که فراهم نبودن آن ها می تواند نتایج معکوسی داشته باشد. در شرایط 
موجود، تســهیل ساخت مســکن، کم چالش ترین راه برای ساماندهی بازار 

اجاره است.
در ســال های اخیر، نبود عرضه مناســب مسکن و افزایش قیمت متعاقب از 
آن، باعث شــده اســت تا کمیت و قیمت عرضه مسکن متناسب با تقاضای 
موجود نباشــد. این عدم تناســب بین عرضه و تقاضا سبب شده است اقشار 
متوسط جامعه توانایی مالی لازم برای خرید خانه را از دست بدهند و بالاجبار 

به اجاره نشینی روی بیاورند.
افزایش سرسام آور اجاره خانه در چند سال اخیر، بخش بزرگی از جامعه به ویژه 
اقشار کم درآمد و متوسط را با مشکلات بسیار زیادی مواجه کرده است. به 
طوری که امروز در برخی مناطق تهران، دیگر حتی تمام درآمد یک خانواده 
هــم کفــاف هزینه اجاره بها را نمی دهد. لذا این نیاز ایجاب می کند دولت به 

طور جدی برای حل پایدار مشکل مسکن راهکاری ارائه دهد.
نرخ بالای اجاره نشینی و اجاره بها در ایران ��

بررسی روند نحوه تصرف مسکن توسط خانوار در کشور نشان می دهد درصد 
خانواده های اجاره نشین طی دو دهه اخیر به بیش از دو برابر، افزایش پیدا کرده 
است. علاوه بر این، قیمت بالای اجاره بها نیز نشانگر وضع نامطلوب بازار اجاره 
مسکن در کشور است.طبق آمار بانک مرکزی به طور میانگین هزینه های 
تأمین مسکن، ۴۰ درصد از سبد هزینه خانوار را تشکیل می دهد. این وضعیت 
در تهران وخیم تر اســت و علاوه بر نرخ بالاتر ســکونت استیجاری، هزینه 
مسکن بیشتری نیز بر خانوار تحمیل می شود؛ به صورتی که به طور متوسط 
۴۷ درصد هزینهٔ یک خانواده در تهران، مربوط به مسکن و اجاره بهاست. این 
در حالی است که این شاخص در کشورهای اروپایی تقریباً ۲۲ درصد است.

به طور کلی هزینه های مسکن سهم بزرگی در مشکلات معیشتی مردم دارد؛ 
لذا این نیاز وجود دارد که دولت هر چه سریع تر اقدام به ساماندهی این بازار 
کند و با کاهش اثرپذیری هزینه های مردم از تورم، فشــار اقتصادی وارد بر 
آن ها را تقلیل دهد.در این راستا اوایل هر سال و با نزدیک تر شدن به فصل 
نقل و انتقالات مسکن، دولت به فکر حل فوری این مشکل می افتد و با ارائه 
بسته حمایتی مستأجران و تعیین سقف افزایش بها و ارائه تسهیلات، سیاست 

کنترل اجاره بها و حمایت از مستأجران را در دستور کار خود قرار می دهد.
امــا در عمل، ایــن نوع تصمیمات فوری و راهکارهای کوتاه مدت، تنها درد 
بیماری مسکن را تسکین می دهد و درمانی برای این مشکل نیست. شاهد 
این موضوع تکرار و تمدید هر ساله این تصمیمات است. در حالی که سال به 

سال سطح فشار بیشتری از این موضع، به مردم تحمیل می شود.
مشــکلی که در این زمینه وجود دارد نوع نگاه به این بخش اســت؛ معضل 
افزایش اجاره بها در اصل عارضه است که از یک بیماری زمینه ای به نام عدم 
عرضه ایجاد شده و نمی توان با تمرکز بر خود مسئله اجاره، راه حلی برای آن 
ارائه داد بلکه نیاز است تا در لایه های عمیق تری حل این مورد پیگیری شود.
به طور کلی راهکارهایی که در این سطح ارائه می شوند، نظیر تطویل مدت 
قرارداد، کاهش سقف افزایش اجاره بها و دشوار کردن اخذ حکم تخلیه برای 
مستأجر طبق تجربه کشور ما، راهکارهای ریشه ای و پایداری نیستند؛ چرا که 
اجرای صحیح و اثرگذار این نوع سیاست ها، نیازمند الزاماتی است که هم اکنون 
در کشــور ما وجود ندارد.در کشــور ما، نزدیک به یک دهه ساخت مسکن در 
رکود بوده اســت؛ این اتفاق با تشــدید تورم در بازار، موجب شده تا مسکن از 
یک کالای مصرفی تبدیل به کالایی سرمایه ای شود. در این شرایط و در نبود 
بازدارندگی قانونی در مقابل احتکار مسکن، افزایش فشار بر مالکان و اجاره 
دهندگان می تواند منجر به خروج ملک از بازار شــود. چراکه در این صورت 
مالک هم از افزایش ارزش دارایی خود ســود می برد و هم درگیری کمتری 
با مستأجر و دولت خواهد داشت. لذا این شکل مداخله، در نهایت با کاهش 
دادن عرضه، باعث خواهد شد قیمت خانه و اجاره بها مجدد افزایش پیدا کند.

»سرمایه و تولید« مهم تر از »عرضه و تقاضا« ��
عمده این نوع سیاست گذاری ها با الگوگیری از تجربه کشورهای دیگر ارائه 
می شــوند و با توجه به نتایج مثبتی که کشــورهای مبدأ از اجرای این نوع 
سیاست ها گرفته اند، بعضی این راهکارها را در ایران نیز اثربخش پیش بینی 
می کنند. اما باید گفت این شــکل الگوگیری، در عمل یک تطبیق ناقص 
اســت و برای نتیجه گیری بهتر، لازم اســت شرایط کشورها به طور جامع تر 

و کامل تری بررسی شود.
در بــازار مســکن، پیش از رابطه عرضــه و تقاضا، ابعاد زمینه ای دیگری نیز 
همچون رابطه »تولید و عرضه« و رابطه »سرمایه و تولید« وجود دارد که هر 
دو در تعیین شرایط بازار تأثیرگذار هستند. در کشورهایی که قوانین حمایتی 
سفت و سختی برای حمایت از مستأجران وضع می کنند، در ابتدا قانون گذاری 
ســخت گیرانه تری برای جلوگیری از رکود ســرمایه در بازار مسکن می کنند 
تا از این طریق، با وضع مالیات های تنظیمی و اجبار مالکان به عرضه ارزان 
واحدهای خالی خود، هم ســود و جذابیت جذب ســرمایه در این نابازار را کم 

کنند و هم بتوانند نیاز بازار پرمتقاضی مسکن اجاره ای را پاسخ بدهند.
در لایه عمیق تر، برای تحرک نقدینگی راکد در بازار مسکن و خروج آن از حالت 
ســرمایه ای، باید جایگزین های مناســب برای جذب سرمایه در بخش های 
دیگر وجود داشته باشد. در کشورهایی مثل آمریکا که بخش تولید مناسبی 
دارند این امکان وجود دارد تا با جلوگیری از ورود ســرمایه به بازار مســکن، 
این نقدینگی در بخش تولید به جریان بیفتد. اما در ایران، در نبود جایگزین 
مناســب و جذاب در بخش تولید، می توان پیش بینی کرد که خروج ســرمایه 
از بازار مســکن موجب ورود نقدینگی بیشــتر به بازار سکه و ارز خواهد شد و 

عملًا نتایج آسیب زایی برای اقتصاد کشور ایجاد خواهد کرد.
ساخت مسکن، تنها راه حل بحران اجاره ��

راهکاری که برای حل مشــکل مســکن ارائه می شود باید هم سرمایه مازاد 
راکد در این بازار را خارج کند و هم جایگزین مناســبی در بخش تولید برای 
ورود این ســرمایه ارائه دهد تا با خارج کردن مســکن از حالت سرمایه ای به 

کالای مصرفی، عرضه را متناسب با تقاضا افزایش دهد.
در شــرایط کنونی ایران و محدودیت ها و مشــکلات مالی و اقتصادی ای که 
وجود دارد، کم آســیب ترین راه برای این منظور، افزایش ســاخت مسکن با 
رویکرد عرضه زمین است. این اقدام می تواند علاوه بر جذب نقدینگی مردم 
برای تولید و ســاخت مســکن، هم بخش تولیدی و صنعتی کشــور را رونق 
بدهد و هم با افزایش عرضه و کاهش قیمت مســکن، پاســخگوی تقاضای 
مصرفی باشــد.به طور خلاصه، ســاماندهی اساسی بازار مسکن و اجاره بها 
نیازمند ایجاد تعادل در عرضه و تقاضای مسکن و تبدیل خانه از یک کالای 
ســرمایه ای به کالایی مصرفی اســت که این اهداف در ابتدا تنها با ســاخت 

مسکن عملی خواهد شد.

حرکتمعکوسدولتدربازاراجارهبها
تنهاراهحلبحراناجارهساختمسکناست

 چالش های  
پیش روی 
طرح نهضت 
ملی مسکن 

ازمشکلاتتأمینزمینتاهماهنگی
باسیستمبانکی؛

میناعلیزاده
روزنامه نگار

پیشبینییککارشناسازبازارمسکن:منتظرمعجزهنباشید
عضو هیات مدیره کانون سراســری انبوه سازان مسکن می گوید: 
این که فکر کنیم معجزه می شــود و یک ســاله یک میلیون واحد 

مسکونی ساخته می شود، هیچ خبری نیست.
عضو هیات مدیره کانون سراسری انبوه سازان مسکن در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلاین می گوید: با شوآف و شعار و اعلام آمارهای 
میلیونی، نه مردم صاحب مســکن می شــوند و نه تولیدی به اسم 

مسکن خواهیم داشت.
پورحاجت می افزاید: ما به عنوان فعال بخش مسکن اعتقاد داریم 

که هیچ اتفاق مثبتی در حوزه مسکن رخ نداده و هیچ برنامه ریزی ای 
هم برای این حوزه صورت نگرفته است. این که دولت هر روز مدل 
برنامه ریــزی اش را عوض می کنــد؛ یک روز می گوید تولید انبوه 
خواهم داشــت و یک روز هم اعلام می کند که می خواهیم توزیع 
انبوه داشته باشیم و زمین بدهیم، با این صحبت ها نه مسکنی تولید 
می شــود و نه مردم صاحب مســکن می شوند و نه شرایط حاکم بر 

بازار مسکن اصلاح می شود.
وی عنــوان می کند: به نظر می رســد که بایــد یک برنامه ریزی 

مشــخص با اولویت رفع موانع تولید در حوزه مســکن و ساختمان 
صورت بگیرد و به صورت کاملًا عملیاتی و برنامه 5 ســاله، شــاید 
بتوانیم آب رفته را به جوی بازگردانیم. در غیر این صورت، این که 
فکر کنیم معجزه می شــود و یک ساله یک میلیون واحد مسکونی 
ســاخته می شود، هیچ خبری نیســت.وی تصریح می کند: با این 
شــوآف هایی که بگویند ما رفتیم با فلان اداره تفاهم کرده ایم و 
فلان اداره با فلان ســازمان تفاهم کرده و داخل دولت پاســکاری 

داشته باشیم، به نظر من فقط کار رسانه ای شده تا اجرایی.

گزارش
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گروه بازار مالی: صبح روز  سه شنبه، ۱۶ خرداد 
مــاه، پانزدهمین نمایشــگاه بین المللی 
صنعت مالی )بورس، بانک، بیمه، مالیات 
و گمرک( در محل دائمی نمایشگاه های 

بین المللی تهران آغاز به کار کرد.
 در مراسم افتتاحیه این نمایشگاه، رئیس 
ســازمان بــورس و اوراق بهادار، رئیس 
سازمان توسعه تجارت ایران، مدیرعامل 
شــرکت فارابی، مدیرعامل فولاد مبارکه 
اصفهان، رئیس بیمه مرکزی، معاون امور 
بانکــی و بیمه ای و شــرکت های دولتی 
وزارت امــور اقتصــاد و دارایــی، رئیس 
کمیســیون اقتصادی مجلس، وزیر امور 
اقتصاد و دارایی و اصحاب رســانه حضور 

داشتند.
همزمان با برگزاری این نمایشگاه، بورس 
در ابتدا، با معاملات کم نوسانی همراه شد 
و تا پایان بازار نیز، شــاهد این روند بود و 
در نیمــه دوم معاملات، گروه خودرویی 
توانست با رشد خود، بازار را نجات دهد و به 
رنگ سبز درآورد که همین موضوع باعث 
شد تا برخی از فعالان بورس بر این عقیده 
باشند که آغاز به کار نمایشگاه، به عنوان 
بزرگ ترین رویداد مالی خاورمیانه و یکی 
از گردهمایی های مهم فعالان اقتصادی 

کشــور توانسته اســت تأثیر مستقیمی 
روی بازار ســرمایه روز گذشــته داشته و 
نویدبخش روزهای خوبی برای این بازار 

و اهالی آن در آینده باشد.
حســین مرید ســادات، مدیر آموزش و 
تحلیل کارگزاری باهنر، در این خصوص 
به »تدبیــر تازه« گفت: گردهمایی همه 
فعالان بازار ســرمایه، ســالی یک بار در 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی )بورس، 
بانــک، بیمه، مالیات و گمرک( اتفاق می 
افتد و این به نوعی تجدید دیدار بین فعالان 
بورس برای گشــایش های کاری و دید و 
بازدیدهای مثمر ثمر اســت چراکه دیدار 
رو در رو با ســهامداران و برگزاری چنین 
گردهمایی هایــی در یک حوزه و صنعت 
بسیار ضروری است و ما هم در غرفه فولاد 
مبارکه تلاش کرده ایم که این مهم را به 
نحو احسن انجام دهیم تا دوستان بتوانند 
بیشتر با یکدیگر آشنا شوند و به رونق این 

بازار، کمک کنند.
مدیــر آموزش و تحلیل کارگزاری باهنر 
)وابسته به فولاد مبارکه( درمورد استقبال 
از غرفه فولاد تأکید کرد: بنده نه به عنوان 
مدیــر آموزش و تحلیل کارگزاری باهنر 
که عضوی از خانواده فولاد مبارکه است 

بگویم بلکه به عنوان یکی از فعالان بازار 
سرمایه عرض می کنم که ما از نظر طراحی 
غرفه و تعدد فعالان و کارشناســان بازار 
ســرمایه و مخاطبان و همچنین، بحث 
آموزش تمام تلاش خود را کرده و واقعاً به 
خوبی عمل کرده ایم تا به امید خدا خروجی 
خوبی داشــته باشیم و امیدوار هستیم در 
روزهای آتی به ویژه در آستانه تعطیلات 
پایان هفته نیز، استقبال مخاطبان از این 
نمایشگاه و غرفه فولاد مبارکه بیشتر شود 
تــا بتوانیم خدمــات ارزنده و مفیدی را به 

آن ها ارائه دهیم.
مریدســادات، با اشــاره به تأثیر افتتاحیه 
نمایشگاه بین المللی صنعت مالی )بورس، 
بانک، بیمه، مالیات و گمرک( روی روند 
روز گذشــته بازار سرمایه ادامه داد: بدون 
شک، شروع نمایشگاه تأثیر بسزایی روی 
بورس روز سه شنبه گذاشت و این موضوع 
را می تــوان از رفتار خودرویی ها در پایان 
بازار مشاهده کرد؛ به طوری که این گروه، 
بازار را سبز نگه داشت. اگرچه بنده معتقد 
هســتم باید به شــعور مخاطبان احترام 
گذاشت چراکه با هر نوع دستکاری کردن 
و نگهــداری بــازار به طور کامل مخالف 
هســتم و بر این باورم اگر قرار است بازار 

در جریان برگزاری نمایشگاه هم، اصلاح 
کند اجازه دهند این اتفاق بیفتد. چون این 

گزینه بهتری است.
مدیر آموزش و تحلیل کارگزاری باهنر، با 
اشاره به استقبال خوب بسیاری از فعالان 
بازار سرمایه از غرفه فولاد مبارکه افزود: 
خدا را شــکر، ما همیشه پذیرای نظرات 
مخاطبان خود بوده ایم و این نکته بســیار 
مهمی است و همیشه با رویِ باز در کنار 
سهامداران هستیم؛ به طوری که به عنوان 
عضــوی از خانواده فولاد مبارکه، فضایی 
را در قالــب آکادمــی تدارک دیده ایم که 
بســتر خوبی برای تعامــل، گفت و گو و 
مشــاوره برای اهالی بازار سرمایه فراهم 
شــود تا دوســتان، فردایی بهتر از امروز 

داشته باشند.
در ادامــه، احمد جانجان، کارشــناس و 
تحلیلگر بازار ســرمایه، درمورد تأثیر این 
نمایشــگاه روی روند بــورس به »تدبیر 
تــازه« گفت: طبعاً برگزاری نمایشــگاه 
و دیدارهــای چهره به چهره، آشــنایی با 
تحلیلگــران، معامله گــران و صاحبان 
ســهام بسیار اثرگذار است چراکه نه تنها 
باعث به روز شدن اطلاعات بلکه موجب 
علاقه مندی افراد می شود. چون از طریق 

جلســه ها و پنل هــا می توانند اطلاعات 
جدیدتری را کسب کنند و درواقع، چنین 
نمایشگاه هایی، محرک جریان نقدینگی 
بازار هســتند. زیرا شخصی که بر اساس 
علاقــه، حرفه یــا انتخاب خود به منظور 
کســب درآمد در این نمایشــگاه شرکت 
می کنــد قطعاً می تواند آثار آن را در ادامه 
زندگی خود مشــاهده کند و بدون شک، 
برگزاری چنین نمایشــگاه هایی اثرگذار 
هســتند و در حقیقــت، برگزاری چنین 
رویدادهایی در همه دنیا مرســوم است و 

نمی توان آثار مثبت آن را نادیده گرفت.
این تحلیلگر بازار ســرمایه، با اشــاره به 
ارزیابــی خود از غرفه فولاد مبارکه افزود: 
وقتــی مردم به صــورت چهره به چهره، 
کارشناس هایی که در تلویزیون، فضای 
مجــازی و رســانه ها دیده انــد را در این 
نمایشــگاه می بیننــد و با یکدیگر ارتباط 
برقرار می کنند بدون شــک، همه این ها 
اثرگذار هســتند. چون عــلاوه بر ایجاد 
علاقه باعث تعاملات بیشتر نیز، می شود 
که همین موضوع، می تواند قدری، افراد 
را پخته تر کند و این پختگی می تواند روی 
افراد دیگر هم، تأثیرگذار باشد و یک ترند 

را در جامعه به وجود آورد.

ســفته الکترونیــک به عنوان خدمتی جدیــد از بانک تجارت برای 
تســهیل فرآیند اعطای تسهیلات غیرحضوری، در مرحله آغازین، 

در اپلیکیشن باجت این بانک رونمایی شد.
به گزارش مدیریت روابط عمومی و ارتقاء ســرمایه اجتماعی بانک 
تجارت، فرآیند پیاده ســازی ســرویس ســفته الکترونیک بر پایه 
زیرســاخت ارائه شــده از ســوی وزارت امور اقتصادی و دارائی از 
اواســط ســال ۱۴۰۱ آغاز شــد و پس از تایید کارشناسان و مدیران 
این وزارتخانه در روز سه شنبه نهم خردادماه، مجوز عملیاتی کردن 

سفته الکترونیک، به منظور بهره برداری در فرآیند اعطای تسهیلات 
و اعتبارات برای بانک تجارت صادر شد.اشــخاص حقیقی دریافت 
کننده تسهیلات غیرحضوری از بانک تجارت می توانند از این پس 
از طریق اپلیکیشن باجت، درخواست سفته الکترونیک را ارائه کرده 
تا این سفته در وجه بانک صادر شود.بر اساس آنچه در برنامه ریزی 
استفاده از این خدمت جدید مورد توجه قرار گرفته، فرآیند امضای 
سفته از سوی تسهیلات گیرنده و ضامنین به صورت کامل، دیجیتال 
خواهد بود و برای رســمیت آن در مراجع ذی صلاح، یک شناســه 

خزانه داری به هر ســفته، بعد از تایید وزارت اقتصاد تخصیص داده 
خواهد شــد.کارمزد اندک صدور، حذف ســفته کاغذی و تسهیل و 
تســریع در صدور ســفته، ضمانت سفته و امکان واخواست سفته به 
صورت الکترونیکی را می توان از جمله مزایای ســفته الکترونیک 
برشمرد؛ طرحی که با هدف دیجیتالی کردن سرویس های تسهیلات 
و اعتبارات بانک تجارت به مشتریان، طراحی و توسعه داده شده و 
امکان اســتفاده به عنوان ابزار ضمانت و وثیقه در کانال های بانک 

را فراهم خواهد کرد.

چراغسبزبورس
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سال هفتم
شماره 314

رتبه ریسک کشورها در میزان سرمایه خارجی ورودی به آنها اثرگذار 
است. سرمایه گذاری خارجی تحت تأثیر وضعیت اقتصادی و خطرات 

سیاسی یک کشور افزایش یا کاهش پیدا می کند.
اهمیت ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی )FDI( در کشورهای در 
حال توســعه، به ویژه پس از گذار کشورهای دارای اقتصاد دستوری 
به بازارهای باز، به سرعت در حال افزایش است. بسیاری از کشورها 
جذب ســرمایه گذاری مستقیم خارجی را به عنوان یک عنصر مهم 
برای رشد اقتصادی می بینند، چرا که سرمایه گذاری مستقیم خارجی 
تا حد زیادی به عنوان تلفیقی از سرمایه، فناوری، بازاریابی و مدیریت 
در نظر گرفته می شود. بنابراین، درک این موضوع که چرا در بسیاری 
از کشورها جریان سرمایه گذاری مستقیم خارجی کمتر از حد انتظار 

است، حائز اهمیت است.
عوامل تاثیرگذار در جریان های ســرمایه گذاری مســتقیم خارجی 
سال هاست موضوع بحث اقتصاددانان است. با این حال، نقش ریسک 

کشور در این زمینه آنگونه که باید مورد توجه قرار نگرفته است.
تأثیر رتبه ریسک کشورها بر سرمایه گذاری خارجی ��

شــرکت هایی که تجارت بین المللی انجام می دهند به ثبات محیط 
تجاری در کشور خارجی که قصد سرمایه گذاری در آن را دارند متکی 
هســتند. سود و سرمایه گذاری می تواند در برابر تحولات نامطلوب 
در این محیط آسیب ببیند. این خطرات به طور کلی ریسک کشورها 
نامیده می شــود. بنابراین، ســطح ریسک یک کشور و تغییر در آن، 
یک شاخص استراتژیک و عملیاتی مهم برای شرکت های بین المللی 
اســت. ریسک کشورها طیف وســیعی از عوامل از جمله تحولات 
سیاسی، خطر درگیری و وضعیت مالی دولت را شامل می شود. این 
عوامل به تغییرات نظارتی، خطر مصادره، ناآرامی های داخلی، جنگ، 
کنترل و کاهش ارزش ارز مربوط می شــود. ریســک کشور، تمایل و 
توانایــی یــک دولت برای پرداخت و تأثیــر آن بر توانایی نهادهای 
دولتــی یــا خصوصی برای انجام تعهدات پرداخت برون مرزی را در 
نظر می گیرد. رتبه بندی STAR که ریسک کشورها را در مقیاسی 
از یک تا ۱۰ نشان می دهد و در آن یک نشان دهنده کمترین خطر 
و ۱۰ بالاترین خطر اســت، یکی از رتبه بندی ها در این زمینه اســت 
که سرمایه گذاری در ایران را با خطر بالا توصیف می کند. در روش 
دیگری از رتبه بندی ۶ سطح ریسک در میان مدت از AA تا D در مورد 
کشورها وجود دارد و ریسک کوتاه مدت نیز از یک تا چهار رتبه بندی 
می شود. در این رتبه بندی نیز که توسط سایت Allianz منتشر شده 
است، ایران در سال ۲۰۲۳ در میان مدت ریسک سطح D )بالاترین 
میزان ریسک( و در کوتاه مدت در سطح چهار )بالاترین سطح ریسک( 
قرار می گیرد. کشــورهای همسایه ایران از جمله ترکیه، افغانستان، 
عراق، پاکستان و ترکمنستان نیز در دسته کشورهای پرخطر برای 
سرمایه گذاری قرار می گیرند. همسایه های آبی ایران از جمله قطر، 
عربستان سعودی و کویت اما کشورهای امنی برای سرمایه گذاری به 
حساب می آیند. رتبه بندی Allianz کشورهای آمریکایی چون کانادا 
و ایالات متحده، کشورهای آسیایی چون چین و هند و کشورهای 
اروپایی مانند نروژ، فنلاند، آلمان و فرانسه را در دسته کشورهای امن 
قرار می دهد. اکثر کشورهای آفریقا و خاورمیانه در گروه کشورهایی 

با خطر بالا یا متوسط رو به بالا قرار دارند.

افزایشچکهایبرگشتیدرفروردینماه

بررســی ها نشــان می دهند که با وجود کاهــش تعداد و مبلغ 
چک های مبادله شــده در فروردین ماه، نسبت مبلغ چک های 

برگشتی به کل چک ها افزایش یافته است.
بانــک مرکزی در ادامه روند انتشــار ماهانه گزارش آمارهای 
چک های مبادله ای، چندی پیش ارقام مربوط به چک های رد 
و بدل شده در فروردین ماه ۱۴۰۲ را منتشر کرد. بر اساس این 
گزارش، تعداد و مبلغ چک های مبادله شــده در نخســتین ماه 
سال جاری، نسبت به اسفند ماه سال گذشته کاهش یافته است. 
از ســوی دیگر اما نســبت مبلغ چک های برگشتی به مبادله ای 
در فرودیــن مــاه افزایش یافته و به بالاترین میزان خود در پنج 

ماه اخیر رسیده است.
چه میزان چک در فروردین ماه رد و بدل شد؟ ��

مطابــق گزارش بانــک مرکزی از آمار چک های مبادله ای، در 
فروردین ماه سال ۱۴۰۲ بیش از ۶.۴ میلیون فقره چک جابه جا 
شده که ارزش آن به بیش از ۳۲8 هزار میلیارد تومان می رسد. 
مقایسه این رقم با اسفند ماه سال گذشته حاکی از آن است که 
تعداد و مبلغ چک ها به ترتیب ۲5.۲ درصد و ۴۴.۲ درصد کاهش 
یافته است. با این وجود این ارقام در مقایسه با فروردین ماه سال 

۱۴۰۱ به ترتیب ۲۴.۳ درصد و ۷8.۶ درصد رشد کرده است.
آمارها نشــان می دهند که تب و تاب معاملات در آســتانه نوروز 
باعث شده بود که میزان استفاده از چک در اسفند ماه سال ۱۴۰۱ 
به بیشترین میزان خود در دو سال اخیر برسد و حالا با خوابیدن 
این تب و تاب، آمار چک های مبادله شده نیز کاهش یافته است.
بر این اســاس، در فروردین ماه ۴5۱ هزار فقره چک برگشــت 
خورده که این رقم معادل هفت درصد از کل چک های مبادله 
شــده اســت. این نسبت در مقایسه با اســفند ماه سال گذشته 
تغییر محسوســی نداشــته اما در مقایسه فروردین ۱۴۰۱ حدود 

۲.۱ درصد کاهش یافته است.

کدامکشورهابرایسرمایهگذاریامنترند؟

ایراندرگروهکشورهاییباخطربالا

در روز 10 خرداد 
ماه، بانک 
مرکزی 58 

همت دیگر 
نقدینگی در 

نهادهای مالی 
بسط داده که 
نشان می دهد 

مانده نقدینگی 
نزد بانک ها از 

این مسیر برابر 
با 121 هزار و 
300 میلیارد 
تومان شده 

است

گــروه بــازاری مالی: در روز ۱۰ خــرداد ماه، بانک 
مرکــزی 58 همــت دیگر نقدینگی در نهادهای 
مالی بسط داده که نشان می دهد مانده نقدینگی 
نزد بانک ها از این مسیر برابر با ۱۲۱ هزار و ۳۰۰ 

میلیارد تومان شده است.
بــا عملیات موردی بانک مرکزی در هفته اخیر، 
مانده پول نزد بانک ها دو برابر شــد. این رقم در 
هفتــه اخیــر حدوداً برابر با ۱۲۰ همت شــده و از 
کانال ۶۰ همت جدا شد. اتفاقی که به عقیده برخی 

می تواند سویه ای تورمی به همراه داشته باشد.
رسوب بالای پول در بانک ها ��

سه سال است که بانک مرکزی در عملیات بازار 
باز ســعی می کند تا نقدینگی و کســری پول در 
بانک ها را مدیریت کند. طرف دیگر با اهمیت در 
این معاملات، نرخ سودبین بانکی است. نرخ بهره 

بین بانکی در کشور، می تواند از مسیر مبادلات در 
بازار باز نیز تنظیم شــده و در ادامه بانک مرکزی 

به این طریق نرخ تورم را کنترل کند.
در همیــن رابطه معاملات این بازار در هفته های 
اخیر نشــان می دهد برای سه مرحله پیاپی بانک 
مرکــزی ۹۰ همــت پــول را در بانک ها تزریق 
کرده تا به نوعی بتواند نیاز بانک هارا ساماندهی 
کنــد. تزریقی که از رکــورد ۱۲۰ همت در میانه 
اردیبهشــت ماه فاصله زیادی پیدا کرده و تقلیل 
پیــدا کــرده بود. اما در هفته اخیر یک اتفاق مهم 
دیگر در بازار باز روی داده که می تواند به عقیده 
برخی تبعات تورمی را دربر داشــته باشد؛ تزریق 

موردی در بازار باز.
هــر بــار که بانک مرکزی در بازار باز پول تزریق 
می کند می تواند دوباره آن را از بانک ها در سررسید 

غالباً یک هفته ای جمع آوری کند. به عنوان مثال 
در هفته منتهی به 8 خرداد ماه که بانک مرکزی 
۹۰ همت پول در بانک ها تزریق کرده در مقابل 
۹۰ هــزار و ۴۴۰ میلیــارد تومان نیز از این نهادها 
جمع آوری کرده اســت. ایــن موضوع به نوعی 
خالص عملیات بانک مرکزی در این بازار را برابر 
با منفی ۴۴۰ همت به ثبت رسانده که نشان دهنده 
عملیات انقباضی این نهاد در بازار باز بوده است.

در صورتــی کــه مجموع خالــص عملیات در 
هفته هــای متوالی از هغته نخســت تا کنون را 
برآورد کنیم مشاهده می شود مجموع پول مانده 
در حســاب بانک هــا از طریــق عملیات بازار باز 

چقدر است؟
تــا قبــل از آن که بانک مرکزی عملیات موردی 
ایــن هفته را برگزار کند، ۶۳ هزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان پول همچنان نزد بانک ها باقی مانده بود. 
شــاخصی که از بخش های پایه پولی شــمرده 
شــده و می توانــد تورم زایــی قابل توجهی را در 

بر داشته باشد.
اکنــون کــه در روز ۱۰ خرداد ماه، بانک مرکزی 
58 همت دیگر نقدینگی در نهادهای مالی بسط 
داده، مشاهده می شود مانده نقدینگی نزد بانک ها 
از ایــن مســیر برابر با ۱۲۱ هــزار و ۳۰۰ میلیارد 

تومان شده است.
این بیشــترین ســطح این شاخص در تاریخ بازار 
باز بوده که تورم زایی این معاملات را در ســطح 
بالایــی قــرار می دهد. البته در صورتی که بانک 
مرکزی با احتساب نرخ سود ۲۳ درصدی در هفته 
بعد دوباره این پول را جمع آوری کند می تواند این 

شاخص را دوباره به کانال ۶۰ همت برگرداند.

»تدبیرتازه«درگفتوگوباکارشناسانروندآغازبهکارپانزدهمیننمایشگاهبینالمللیصنعتمالیرابررسیکرد

درراستایتسهیلوتسریعفرآینداعطایتسهیلات:

پیامدهای 
تورمی  رسوب 
 بالای پول

 در بانک ها 

ماندهنقدینگیبانکها
ازکانال6۰همتجداشد

فاطیماهمیرزاییدخت
روزنامه نگار

مصطفیترنجی
روزنامه نگار

یاسمنخانکشزاده
روزنامه نگار

شیوارحیمی
روزنامه نگار

همایون دارابی گفت: اوراق آتی تک ســهم جزء 
ابزار مهمی اســت که افزون بر ارتقاء کارایی بازار 
ســرمایه به معاملات عمق می بخشــد و موجب 

کاهش ریسک های موجود در بازار می شود.
همایون دارابی مدیرعامل سبدگردان داریوش در 
گفت وگــو با خبرنگار پایگاه خبری بازار ســرمایه 
)سنا(، در مورد مزایای اورراق آتی تک سهم، اظهار 
کرد: در اوراق آتی سرمایه گذار افزون بر آنکه آینده 

سهام را مورد بررسی هایی قرار می دهد می بایست 
به تعهدات خود نیز مطابق دستورالعمل پایند باشد، 
در حالی که در معاملات آپشــن شخص الزامی بر 

انجام تعهدات خود ندارد.
او افزود: در معاملات آتی شخص به طور دائم در 
روند معاملات قرار خواهد داشت و براساس ارزیابی 
نسبت به خرید سهام اقدام خواهد کرد.مدیرعامل 
سبدگردان داریوش تصریح کرد: از جمله مزایای 

اوراق آتی می توان به بیمه ســهام و تصویر سازی 
نسبت به ریسک های آتی سهام به منظور مدیریت 
بهتر پرتفو اشــاره کرد.دارابی گفت: در معاملات 
کالایی )گواهی ســکه( اوراق آتی کاربرد داشــت 
که با توقف معاملات این اوراق مورد استفاده قرار 
نگرفت، اکنون با حمایت سازمان بورس و بورس 
تهران این اوراق به طور مجدد به چرخه معاملات 

باز خواهد گشت.

مدیرعاملسبدگردانداریوشتصریحکرد؛

»آتیسهام«ابزاریجدیدبرای
کنترلریسکمعاملات

بازتاب

سهیلبانی
روزنامه نگار

نگاهروز

نگاهروز
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پایهوشمصنوعیبهخودروهایمرسدسبنز
کشیدهشد!

راننــدگان می توانند با این چت بات به شــیوه های مختلفی در 
حین رانندگی تعامل داشــته باشــند و درباره مواردی از جمله 

مسیریابی با آن گفتگو کنند.
مرسدس بنز در حال آزمایش ChatGPT به عنوان یک دستیار 
صوتی در خودروهای خود اســت. به گفته غول خودروســازی 
آلمانی، رانندگان می توانند با این چت بات به شیوه های مختلفی 
در حین رانندگی تعامل داشــته باشــند و درباره مواردی از جمله 
مسیریابی، پیشنهاد غذا یا سؤالات پیچیده با آن گفتگو کنند.

ChatGPT بــا بیــش از ۹۰۰ هزار خودرو مجهز به سیســتم 
اطلاعات سرگرمی MBUX مرسدس بنز هم اکنون آغاز شده 
و رانندگان می توانند با فرمان صوتی »هی مرسدس، می خواهم 
به برنامه بتا ملحق شوم« آن را فعال کنند. سپس به روزرسانی 
مربوط به آن به طور رایگان نصب می شود و قابلیت های دستیار 
 OpenAI صوتــی موجــود در خودروها با ویژگی های چت بات

گسترش پیدا می کند.
مرســدس بنز در بیانیــه مطبوعاتی خود توضیح می دهد که با 
وجود این به روزرســانی، رانندگان می توانند با دســتیار صوتی 
MBUX خودروی خود به صورت طبیعی تر تعامل داشته باشند. 
مزیت واضح و روشــنی که وجود دارد، این اســت که رانندگان 
دیگر مجبور نیســتند برای عملکردهای خاص دستیار صوتی، 

عبارات خاصی را به خاطر بسپارند.
مایکروســافت که از طریق سیســتم ابری Azure خود این 
آزمایــش بتا را پشــتیبانی می کند، در یک پســت وبلاگ که 
جزئیات این همکاری در آن توضیح داده شــده، اشــاره می کند 
که با وجود ChatGPT، قابلیت های گسترده تری در دسترس 
رانندگان مرســدس بنز قرار گرفته که به آن ها اجازه »سؤالات 

پیچیده« خود را در حین رانندگی از آن بپرسند.
این قابلیت از امروز در دسترس قرار گرفته و باید دید چه واکنشی 
از ســوی رانندگان دریافت خواهد کرد. همچنین این احتمال 
وجــود دارد کــه به نگرانی هایی در زمینه حواس پرتی رانندگان 

توسط این سیستم اشاره شود.
تاکنون شــاهد موارد استفاده متعددی از ChatGPT بوده ایم. 
اخیراً در گزارش دیگری گفته شــده بود که در رویدادی برای 
مســیحیان در آلمان، هوش مصنوعی به اندازه ۴۰ دقیقه برای 
شرکت کنندگان سخنرانی کرده است. این آزمایش با مخاطبان 
زیادی مواجه شــده و بســیاری از افراد یک ساعت قبل از آغاز 
ســخنرانی در پشــت سر کلیسا صف بســته بودند تا شاهد این 

موعظه باشند.

پرچمدارسامسونگبروزرسانیمیشود؛چه
تغییراتیدرراهاست؟

سامســونگ یک به روزســانی حجیــم ۲.۲ گیگابایتی برای 
گوشــی های سری گلکسی S۲۳ منتشر کرده که ویژگی های 

قابل توجهی مانند بهبود عملکرد دوربین را به همراه دارد.
آپدیت نرم افزاری جدید گلکسی S۲۳ ،S۲۳ پلاس و S۲۳ اولترا 
تحت عنوان فریم ور S۹۱xBXXU۲AWF۱ منتشر شده است 
و با حجمی حدود ۲.۲ گیگابایت، بهبودهای عمده ای را به همراه 
دارد. براســاس گزارش SamMobile، این به روزرسانی فعلًا 
برای کاربران اندونزی، مالزی، تایلند و فیلیپین منتشــر شــده و 
احتمالًا در چند روز آینده، در سایر کشورهای آسیایی و اروپایی 

نیز در دسترس قرار خواهد گرفت.
براســاس گزارش کاربران شــبکه های اجتماعــی که درباره 
ویژگی های این به روزرسانی منتشر شده، سامسونگ با آپدیت 
نرم افــزاری خــود، گزینه جدیدی بــرای بزرگنمایی ۲ برابر به 
حالت پرتره برنامه دوربین پرچمدارانش اضافه کرده اســت. در 
چند وقت گذشــته، برخی کاربران به مشــکل فوکوس خودکار 
دوربین این گوشی ها اشاره کرده بودند که اکنون غول کره ای 

با این آپدیت، آن را برطرف کرده است.
علاوه بر این، در آپدیت جدید گلکسی S۲۳ پردازش حالت شب 
دوربین نسبت به قبل کمی متفاوت تر شده است و انیمیشن ها و 
تغییرات رابط کاربری One UI روان تر شده اند. عملکرد لمسی 
گوشی ها دیگر تغییر قابل توجه این به روزسانی است که به گفته 

کاربران، پیشرفت های ظریفی در آن دیده می شود.
کاربران گلکسی S۲۳ از مدت ها قبل منتظر به روزرسانی ژوئن 
۲۰۲۳ بوده اند که در گذشــته نیز شــایعه شــده بود بهبودهای 
چشــمگیری برای دوربین آن به همراه خواهد داشــت. با این 
حال، زمان انتشــار این آپدیت به دلایل نامشــخصی به تعویق 
افتاد و دیگر گوشی های سطح پایه، میان رده و رده بالا شرکت 
کره ای زودتر این به روزرسانی را دریافت کردند. البته سامسونگ 
به طور رسمی در گزارش تغییرات این به روزرسانی، ویژگی های 

آن را توضیح نداده است.
اگــر یکــی از دســتگاه های خانواده گلکســی S۲۳ را دارید، 
می توانید از طریق تنظیمات آن، انتشــار و در دســترس بودن 

این به روزرسانی جدید را بررسی کنید.

»درنهایت، 
نتیجه تمام 
تلاش های 
بازیکنان در 
روزهای گذشته 
معنای خود 
را از دست 
می دهد.« تیم 
بر این باور بود 
که حذف سرور 
در بازی یک 
فضای آزمایشی 
خوب برای 
نشان دادن 
چگونگی پایان 
دنیای واقعی 
فراهم می کند 
و هیچ عواقبی 
برای عملکرد 
بازیکنان 
به همراه 
نمی آورد.
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کره زمین برای مدتی طولانی به حیات خود ادامه 
خواهــد داد، اما درســت ماننــد هرچیز دیگری در 
ایــن عالــم پایانی دارد و روزی نابود می شــود. در 
صــورت نابودی زمین، انســان ها در آخرین لحظه 

چه می کنند؟
زمان دقیق آن مشخص نیست، اما سرانجام روزی 
خواه ناخواه این کره خاکی نابود شده و همه چیز تمام 
می شود. طی سال های گذشته، تاریخ های متفاوتی 
برای نابودی زمین اعلام شده است. اما هیچ کدام از 

آنها علمی نبوده و تاکنون محقق نشده اند.
مطالعــه در مورد موضوعاتی همچون آخرالزمان و 
پایان دنیا بســیار دشــوار هستند. اما دشوارتر از آن 
پیش بینــی واکنش مردم در آخرین لحظات زندگی 
اســت. از آنجایی که دنیا واقعاً قرار نیســت به پایان 
برسد، تصور واکنش بشر در لحظات واپسین کمی 

دور از ذهن و سخت به نظر می رسد.
واکنش بشر هنگام نابودی زمین

مطالعه جدیدی ک تسوط یک تیم تحقیقاتی صورت 
گرفته است، نشان دهنده این است که وقتی دنیا به 
پایان می رسد، مردم در لحظات پایانی چه واکنشی 
دارنــد و چــه می کنند. این تیــم تحقیق خود را در 
قالب ســاخت یک بازی ویدیویی و در یک مکان 

شبیه سازی شده انجام داد.
ایــن تیــم تحقیقاتی در واقع با اســتفاده از آنالوگ 
بازی هــای رایانه ای، راهی بــرای مطالعه واکنش 
انســان ها در آخرالزمان و هنگام نابودی زمین پیدا 
کرد و یک پیش بینی از رفتار بشر را به تصویر کشید. 
ایــن تیم برای آزمایــش خود از بازی نقش آفرینی 
آنلاین چند نفره )MMORPG( جهان باز استفاده 

کرد.
در ایــن مطالعه کــه در طی یک آزمایش بتا انجام 
شــد، بازیکنان در بازی هــای عادی قرار گرفتند و 
ماموریت ها، کاوش، ارتقاء سطح و احتکار تجهیزات 
را به دلخواه خود انجام دادند. با این حال، در پایان 
۱۱ هفته، بازیکنان می دانســتند که ســرور حذف 
می شــود و تمام پیشــرفت ها و کاراکترهای آن ها 

از بین می رود.
این تیم در مقاله ای نوشت: »درنهایت، نتیجه تمام 
تلاش های بازیکنان در روزهای گذشته معنای خود 
را از دســت می دهد.« تیم بر این باور بود که حذف 
ســرور در بازی یک فضای آزمایشــی خوب برای 
نشــان دادن چگونگی پایــان دنیای واقعی فراهم 
می کنــد و هیچ عواقبی برای عملکرد بازیکنان به 

همراه نمی آورد.
مهندســان طراحی این بازی معتقدند که این بازی 
به آنها کمک می کند تا به ســؤالات قدیمی، مانند 
اینکه آیا انســان ها با نزدیک شدن به نابودی زمین 
آرمان هــای اخلاقی خود را کنار می گذارند یا خیر، 

پاسخ دهند.
آیاطراحیاینبازینشاندهندهنزدیکشدن

بهپایاندنیاست؟
برخلاف پیش بینی های بدون اساس، علم می تواند 
دربــاره موارد و رویدادهای معــدودی با اطمینان 
صحبت کند و اتفاقاتی را که ممکن اســت به پایان 

دنیای ما منجر شوند، بررسی کند.
نزدیکشدنبهپایاندنیا

انســان ها با شرایط محیطی مختلفی بر روی زمین 
در حال زندگی هســتند و در شــرایط متفاوتی نیز 

ممکن اســت بتوانند به زندگی خــود ادامه دهند. 
بنابراین برای انقراض بشــر باید کل ســیاره زمین 
نابود و غیرقابل زیســتن شــود تا دیگر کسی نتواند 

برای زندگی کردن دوام بیاورد.
انقراض موجودات زنده زمین در گذشــته نیز اتفاق 
افتاده است )انقراض دایناسورها و عصر یخبندان( و 
باید این مسئله را طبیعی برشمرد. دلیل این اتفاقات 
هر چه که باشــد، نابــودی زمین موضوعی بدیهی 
است که پیش بینی رفتارهای اجتماعی در آن زمان 

را واجب می کند.
امــا هدف این تیم از طراحی بازی ویدیویی نگران 
کردن مردم در مورد نزدیکی به آخرالزمان نیســت. 
در واقع تیم قصد داشــت با این بازی و شبیه ســازی 
شرایط بحرانی، رفتارهای بشر و تغییرات شخصیتی 
آنها را بررسی کند و یک تصور از روزهای آخر جهان 

را در ذهن ما به وجود بیاورد.
ایــن تیم بیــش از ۲۷۰ میلیون رکورد از رفتارهای 
بازیکنــان در بازی را تجزیــه و تحلیل کرد، مانند 
داده های سطح ســازی و گزارش های جستجو، تا 
ببیند آیا رفتار بازیکنان زمانی که می دانســتند دنیا 
در حال پایان اســت، تغییر می کند یا خیر. نتیجه: 
بــازی به طور شــگفت انگیزی صلح آمیز بود، به جز 
چند نفر که تصمیم گرفتند به کشتار روی بیاورند!

این تیم نوشــت: »یافته های ما نشــان می دهد که 
هیــچ تغییر ظاهری در رفتار معمول بازیکنان دیده 
نشــد، اما برخی از افراد رفتار ضد اجتماعی از خود 
نشان دادند )مثل قتل سایر بازیکنان(. ما همچنین 
متوجه شــدیم که برخــلاف ضرب المثل اطمینان 
بخش که می گوید »حتی اگر می دانســتم فردا دنیا 

نابود می شــود، باز هم درخت سیبم را می کاشتم«، 
بازیکنان پیشرفت کارکتر خود را رها کردند و کاهش 
شدیدی در تکمیل کوئست، سطح بندی و توانایی 

را نشان دادند.«
زمانی که دنیا رو به پایان اســت، احتمالًا هیچکس 
زمــان زیادی را صرف بهبود خود نخواهد کرد. این 
تیم می نویســد افرادی که تــا پایان بازی درحالت 
عادی خود ماندند و بازی را ترک نکردند، آرام ترین 
افراد بودند و شــاید بیشــترین وفاداری را به بازی 

داشتند.
در همیــن حــال، افرادی که زودتــر بازی را ترک 
کردند )تیم آنها را چرنرز نامید( تمایل داشــتند ضد 
اجتماعی ترین رفتارها مانند کشــتن سایر بازیکنان 
را از خود نشــان دهند، زیرا احســاس مســئولیت و 

وابستگی خود به بازی را از دست دادند.
اگرچه تیم تاکید می کند این مطالعه به دلیل این که 
در یک بازی ویدیویی انجام شده است محدودیت 
دارد و شاید کاملًا واقعی نباشد، اما پایان این جهان 
در تمام ســطوح بازی نسبتاً صلح آمیز و حتی گاهی 

اوقات مثبت بود.
این تیم نتیجه گرفت: »یافته های ما مبنی بر اینکه 
احساسات کانال های چت اجتماعی با نزدیک شدن 
به آخرالزمان به ســمت محتوای شــادتر گرایش 
دارد، اولین نشانه ای از این است که احتمالًا روابط 
اجتماعــی موجــود هنگام نابــودی زمین تقویت 
می شــوند. علاوه براین، در این بازی مشــاهده شد 
بازیکنانــی کــه تا پایان جهــان در نقش خود باقی 
ماندند، روابط اجتماعی جدیدی را تشــکیل دادند و 

سعی کردند تا پایان شاد بمانند.«

واکنش بشر 
هنگام  نابودی 
زمین

رفتارانساندرلحظاتآخردنیا
شگفتانگیزاست!

رضاکارخانه
روزنامه نگار

رویداد

آگهی تغییرات شرکت با مسئولیت محدود بهین ارتباط 
هوشــمند تیلا به شناسه ملی ۱۴۰۱۰22۱۹28 و به 
شــماره ثبت ۵82۱۶2 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فــوق العاده مورخ ۱۴۰2/۰۱/۱۶ تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد محل شرکت به آدرس استان تهران، 
شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، 
امانیه، نلســون ماندلا، کوچه )فرعی گلشــهر(، بلوار 
گلشــهر، پلاک ۱۳، برج آی تک، طبقه 8، واحد 7۱ به 
کد پستی: ۱۹۱۵۶77۴۱8 تغییر یافت. و ماده مربوطه 

در اساسنامه اصلاح شد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴۰(

 آگهی تغییرات شــرکت سهامی خاص سازه ها و 
تجهیز فلز پولاد به شناسه ملی ۱۰۱۰۱۴7۴۴۶۹ 
و به شماره ثبت ۱۰۳۵۳۵ به استناد صورتجلسه 
هیئت مدیره مورخ  ۱۴۰2/۰2/27تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد: آقای نصرت اله خوانساری به شماره 
ملی ۰۰۴7۱۵۳۱8۰ به سمت نایب رئیس هیئت 
مدیره تا تاریــخ  ۱۴۰۴/۰2/2۶آقای قدرت اله 
خوانساری به شــماره ملی 2۱۶۰۱7۰۱۰۰ به 
سمت رئیس هیئت مدیره تا تاریخ 2۶/۰2/۱۴۰۴ 
آقــای محمد ابراهیــم کیوان به شــماره ملی 
۶۵۹۹۳77۴۴۰ به ســمت مدیرعامل تا تاریخ 
 ۱۴۰۴/۰2/2۶و بــه ســمت عضو اصلی هیئت 
مدیره تا تاریخ ۱۴۰۴/۰2/2۶ انتخاب گردیدند. 
کلیه اوراق و اســناد بهادار و تعهد آور شــرکت از 
قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها عقود اسلامی 
با امضای مدیرعامل ویکی از اعضای هیات مدیره 
به همراه مهر شــرکت و همچنین کلیه نامه های 
عادی و اداری با امضای مدیرعامل به تنهایی و در 
نبود ایشان با امضای یکی از اعضای هیات مدیره 

همراه با مهر شرکت معتبر می باشد.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴۱(

 آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود آتین مهر 
فرهاد به شناسه ملی ۱۰۳2۰7۵82۱۶ و به شماره ثبت 
۴2۳۳۱۵ به اســتناد صورتجلسه هیئت مدیره مورخ 
 ۱۴۰2/۰۳/۰8تصمیمات ذیل اتخاذ شد خانم آتوسا 
فرهاد کدملی ۰۰۵8۰۰8۰۶۳ بســمت رئیس هیأت 
مدیــره - خانم آناهیتا فرهاد کدملی ۰۰۵8۰۰27۶۶ 
بســمت نایب رئیس هیأت مدیره و مدیرعامل - خانم 
آزاده فرهاد کدملی ۰۴۴۰2۶227۵ بسمت عضو هیأت 
مدیره انتخاب شــدند. حق امضاء کلیه اوراق و اسناد 
بهادار و تعهدآور از قبیل چک سفته، بروات، قراردادها 
و عقود اســلامی و همچنین سایر اوراق عادی با امضاء 
مدیرعامل خانم آناهیتا فرهاد و رئیس هیأت مدیره خانم 
آتوســا فرهاد و عضو هیأت مدیره خانم آزاده فرهاد هر 

یک بتنهایی همراه با مهر شرکت معتبر است.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴2(

 آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود آتین مهر 
فرهاد به شناســه ملی ۱۰۳2۰7۵82۱۶ و به شماره 
ثبت ۴2۳۳۱۵ به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی 
عادی ســالیانه مورخ  ۱۴۰2/۰۳/۰8تصمیمات ذیل 
اتخاذ شد افراد زیر برای مدت نامحدود بسمت اعضاء 
هیأت مدیره شــرکت تعیین و انتخاب گردیدند. خانم 
آتوســا فرهاد کدملی ۰۰۵8۰۰8۰۶۳ - خانم آناهیتا 
فرهــاد کدملــی ۰۰۵8۰۰27۶۶ - خانم آزاده فرهاد 

کدملی ۰۴۴۰2۶227۵ 
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴۳(

 آگهی تغییرات شــرکت با مسئولیت محدود آتین مهر 
فرهاد به شناســه ملی ۱۰۳2۰7۵82۱۶ و به شماره 
ثبت ۴2۳۳۱۵ به اســتناد صورتجلسه مجمع عمومی 
فوق العاده مورخ ۱۴۰2/۰۳/۰۹ تصمیمات ذیل اتخاذ 
شــد موضوع فعالیت شرکت به شرح ذیل می باشد و 
ماده مربوطه دراساسنامه اصلاح گردید. خرید، فروش، 
تولید، توزیع، پخش، بســته بندی، واردات و صادرات 

کلیه کالاهای مجاز بازرگانی از جمله مواد غذایی، حق 
العمل کاری، ترخیــص کالا از گمرکات داخلی، اخذ و 
اعطای نمایندگی و شــعب در داخل و خارج از کشور، 
اخذ وام و تســهیلات ریالی و ارزی و ضمانت نامه های 
بانکی از کلیه بانکهای داخلی و خارجی و مؤسســات 
مالی و اعتباری، شرکت در مناقصات و مزایدات داخلی و 
خارجی، انعقاد قرارداد با کلیه اشخاص حقیقی و حقوقی 
در داخل و خارج از کشــور. سازمان ثبت اسنادواملاک 
کشور اداره ثبت شــرکت ها و مؤسسات غیرتجاری 

تهران )۱۵۱۴۴۴۴(

 آگهی تغییرات موسســه غیــر تجاری انجمن علمی 
فیزیوتراپی ایران به شناسه ملی ۱۰۱۰۳۴۳۰۳۹۴ و 
به شــماره ثبت 2۱۵72 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فوق العاده )نوبت دوم( مورخ ۱۴۰۱/۱۰/2۹ 
و مجوز شماره 2۳/۵۰۳ مورخه ۱۴۰2/۱/2۶ معاونت 
آموزشــی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: حضور دبیر و بازرس اصلی 
انجمــن در کمیته برگــزاری انتخابات الکترونیک در 
صورت کاندیداتوری آنها در انتخابات ممنوع می باشد 

و ماده مربوطه در اساسانامه اصلاح گردید.
 سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴۵(

 آگهی تغییرات شــرکت با مســئولیت محدود شمیم 
گستران صنعت گاز به شناسه ملی ۱۴۰۰۹2۶۴۳۵۰ 
و به شماره ثبت ۵۶۰8۹7 به استناد صورتجلسه مجمع 
عمومی فــوق العاده مورخ  ۱۴۰۱/۰۵/۳۰تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد محل شرکت به آدرس استان تهران، 
شهرســتان تهران، بخش مرکزی، شــهر تهران، 
امیریه، خیابان شهیددکترهاشــم معیری، بن بست 
شهیدمحمدرضاپرهیزگار، پلاک 7، طبقه ۴، واحد 8 به 
کد پستی: ۱۳۳۴7۱۴۵۴۹ تغییر یافت. وماده مربوطه 

در اساسنامه اصلاح گردید.
سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )۱۵۱۴۴۴۶(
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شماره 314

 پس از آنکه قیمت نفت در ماه مارس ۲۰۲۳ به ۷۰ دلار در هر بشکه 
کاهش یافت، عربستان و سایر اعضای ائتلاف اوپک پلاس در اقدامی 
شگفت آور در اوایل آوریل اعلام کردند تولید خود را ۱.۶ میلیون بشکه 
در روز پاییــن می آورنــد و با این اقدام، کل کاهش تولید اوپک پلاس 
به ۳.۶۶ میلیون بشکه در روز رسید که برابر با ۳.۷ درصد از تقاضای 

جهانی است. این تصمیم به افزایش قیمت نفت کمک کرد.
ایران، که در فصل چهارم سال ۲۰۲۲، ۲ میلیون و 5۶۰ هزار بشکه نفت 
خام در روز تولید کرده بود، در سه ماه نخست سال جاری این میزان 
را ۴۰ هزار بشکه افزایش داد و به ۲ میلیون و ۶۰۰ هزار بشکه رساند.

مؤسسه مشاوره انرژی فکتس گلوبال انرژی )FGE(، پیش بینی کرد 
که فروش محموله های نفت خام و فرآورده های نفتی ایران در سال 
۲۰۲۳ میلادی روزانه تا ۲۰۰ هزار بشکه افزایش می یابد. این روند رو به 
افزایش صادرات نفت خام ایران، که طبق برآوردها و آمار بخش عمده 
آن به مقصد چین بارگیری می شــود، برای بازار نفت که با چشــم انداز 

تحریم ها علیه نفت روسیه زیر فشار است، تسلی بخش خواهد بود.
دبیرکل اوپک، با اشاره به این موضوع، ضمن نامیدن ایران به عنوان 
»یک بازیگر مسئول« در میان سایر کشورهای اوپک )عراق، الجزیره، 
آنگولا، کنگو، کویت، لیبی، نیجریه، عربستان سعودی، امارات متحده 
عربی، ونزوئلا، گابن و گینه استوایی(، تاکید کرد که ایران این ظرفیت 
را دارد که حجم بالایی از تولید را در زمانی کوتاه وارد بازار کند و برای 

داشتن همکاری و اطمینان از ثبات بازار ابراز امیدواری کرد.
از اوپک چه می دانیم؟ ��

تأسیس اوپک زمانی مطرح شد که شرکتهای نفتی و خریداران اصلی 
نفت خاورمیانه بدون مشــورت با کشورهای تولید کننده نفت، قیمت 
نفت را پایین آورده بودند و این قیمت روند نزولی در پیش گرفته بود. 
به همین دلیل وزرای نفت دو کشور بزرگ تولید کننده نفت در جهان، 
یعنی عربستان و ونزوئلا طی جلسه ای ایده تشکیل یک سازمان متحد 

از تولیدکنندگان نفت را مطرح کردند.
ســپس، در سپتامبر ســال ۱۹۶۰ )برابر با ۱۳۳۹ خورشیدی( نشستی 
در بغداد تشــکیل شــد و پنج کشور ایران، عربستان، عراق، ونزوئلا و 
کویت )که در آن زمان تأمین کننده حدود ۹۰ درصد بازار نفت جهان 
بودند( سازمان اوپک را جهت مبارزه با انحصار شرکتهای نفتی بزرگ 
و ایجاد وحدت بین کشــورهای صادر کننده نفت پایه گذاری کردند. 
هدف آن ها هماهنگ کردن و یکسان سازی سیاست های نفتی بین 
کشورهای عضو به منظور تضمین قیمت های منصفانه و پایدار برای 
تولیدکنندگان نفت بود. از دیگر اهداف این ســازمان عرضه کارآمد، 
اقتصادی و منظم نفت به کشورهای مصرف کننده؛ و بازگشت عادلانه 
سرمایه برای کسانی است که در این صنعت سرمایه گذاری می کنند.

شرکت های نفتی در ابتدا با تشکیل اوپک مخالف بودند و سیاست های 
آن را نمی پذیرفتند اما بعدها، با ورود قطر )۱۹۶۱(، اندونزی )۱۹۶۲(، 
لیبی )۱۹۶۲(، امارات متحده عربی )۱۹۶۷(، الجزایر )۱۹۶۹(، نیجریه 
)۱۹۷۱(، اکوادور )۱۹۷۳(، گابن )۱۹۷5(، آنگولا )۲۰۰۷(، گینه استوایی 
)۲۰۱۷( و کنگو )۲۰۱8( به این گروه، متوجه شدند که دیگر نمی توانند 
مانند ســابق قیمت نفت را بر اســاس سود خود، به صورت یک طرفه، 

تعیین کنند و مجبور شدند ملاحظاتی را هم مدنظر قرار دهند.
جایگاه ایران در اوپک و بازار جهانی نفت ��

در سال ۱۳۹5 صادرات نفت خام ایران در نتیجه اجرای برجام جهش 
کرد و به مرور به بالاتر از ۲.۲ میلیون بشکه در روز رسید. آن زمان تولید 
نفت خام ایران نیز در یک قدمی تکرار رکورد ۴ میلیون بشکه در روز 
قرار داشــت؛ به طوری که اواخر آن ســال در توافق اولیه کاهش تولید 
اوپک ســطح تولید مرجع ایران ۳.۹۷5 میلیون بشــکه در روز در نظر 
گرفته شد. با خروج دونالد ترامپ، رئیس جمهور سابق آمریکا، از برجام 
در سال ۲۰۱8 و شدت گرفتن تحریم ها علیه ایران، دوباره نمودار تولید 
و صادرات نفت خام ایران روندی نزولی به خود گرفت و محدود شد. 
طبق گزارش اوپک، در ماه مارس ۲۰۱۹ تولید نفت خام ایران ۲.۶۹8 
هزار بشکه در روز بوده است. در این شرایط شائبه ای مبنی بر خروج 
ایران از اوپک به وجود آمد اما وزیر نفت وقت ایران، بیژن زنگنه، آن 
را تکذیب کرد و گفت بازار نفت باید غیر سیاسی باشد. نتیجه ضمنی 
این تحریم ها افزایش نسبی قیمت نفت و مقرون به صرفه شدن تولید 
نفت در آمریکا بوده است. همین بهبود قیمت ها و امکان افزایش تولید 
در آمریکا، به آن کشور اجازه داد تا نفت تنها عضو بنیانگذار اوپک در 

حیاط خلوت آمریکا، ونزوئلا را نیز به طور کامل تحریم کند.
بازگشت ایران به بازارهای جهانی نفت ��

کارشناسان اقتصاد انرژی معتقدند که صادرات نفت ایران به طور کامل 
به مساله مذاکرات و تحریم ها گره خورده است و اگر مساله تحریم ها 

حل شود قطعاً نقش و بازیگری ایران در اوپک بیشتر می شود.
بدیهی اســت ابعاد تأثیر بازگشــت ایران به بازارهای جهانی بر شرایط 
جهانی عرضه و تقاضا، به شکل قابل توجهی تحت تاثیر شرایط حاکم 

بر بازار و میزان نفت قابل عرضه از سوی ایران به این بازارهاست.
سفر هیثم القیس به ایران در شرایطی صورت گرفت که روابط ایران 
و عربستان در حال گرم تر شدن است. چندی پیش، ایران و عربستان 
سعودی با میانجیگری چین توافق کردند که روابط دیپلماتیک که از 
سال ۲۰۱۶ )۱۳۹۴( قطع شده بود را از سر بگیرند. از سویی زمزمه هایی 
برای وســاطت پادشاه عمان برای ازسرگیری مذاکرات برجام شنیده 
می شود.اگر بازگشت ایران به بازار جهانی نفت با عادی سازی روابط 
سیاسی-امنیتی تهران با ریاض و ابوظبی مصادف شود، احتمال توافق 
در مورد قیمت نفت میان ایران، عربستان، امارات و روسیه افزایش پیدا 
می کنــد. چنین تحکیم روابطی می تواند تأثیر احیای برجام بر قیمت 
نفت را به سود این چهار کشور کم اثر کند. چنان که عربستان، امارات 
و روسیه می توانند با کاهش اندک تولید، سهم ایران از بازارهای جهانی 
را افزایــش دهند ولــی در عین حال، قیمت جهانی نفت همچنان در 
سطح مطلوب چهار کشور یعنی ۱۰۰ دلار باقی بماند. مجموعه این 

عوامل می تواند برای نفت ایران نویدبخش بازگشت به بازار باشد.

اوپکبارویگشادهازبازگشتایراناستقبالمیکند

نفت100دلاریپیشرویایران

قطعه مهم 
دیگر از 

پازل خط 
لوله ترانس-

کاسپین، 
موضوع ایجاد 

یک هاب گازی 
در ترکیه است 

تا از آنجا، 
منابع گازی با 

حجم بالا به 
اروپا ارسال 
شود. آنکارا 

مزایای تبدیل 
شدن به یک 

کشور ترانزیتی 
بزرگ را به 

خوبی درک 
کرده است.

گروه نفت وانرژی:  کشــور ترکمنســتان که به طور 
ســنتی رویه ای انزواگرایانــه در پیش می گرفته، 
طی چند ماه اخیر تلاش های خود برای گشــودن 
درهایش به روی جامعه جهانی را شدت بخشیده 
است. به همین دلیل میان بازیگران کلیدی از جمله 
روسیه، چین و ایالات متحده برای دسترسی یافتن 
به مسیرهای حمل ونقل و منابع انرژی این کشور 
رقابتی جدی شکل گرفته است. یکی از پیامدهای 
اتخاذ سیاســت جدید در عشــق آباد، جلب دوباره 
توجهات به پروژه انتقال انرژی از ترکمنســتان به 
 )TCP( اروپا به واسطه خط لوله ترانس-کاسپین

می باشد.
در اواخر دســامبر ســال ۲۰۲۲ رییس جمهوری 
ترکیه »رجب طیب اردوغان« اعلام کرد که آنکارا 
قصد دارد گاز طبیعی ترکمنســتان را به بازارهای 
غربی برســاند. طی دیدار ســه جانبه ای که میان 
ترکمنســتان، آذربایجان و ترکیه شــکل گرفت، 
همه طرف ها بر همکاری برای توسعه زیرساخت 
لازم به منظور ارسال گاز ترکمنستان به بازارهای 
اروپایی تأکید کردند. توافق آنها شــامل توســعه 
طرح پیشنهادی خط لوله ترانس-کاسپین با ارزش 
تقریبــی 5 میلیــارد دلار و به طول ۳۰۰ کیلومتر 
و ظرفیت ســالانه ۳۰ میلیارد متر مکعب می شد. 
این خط لوله قرار اســت از بســتر دریای خزر گاز 
ترکمنستان را به باکو برساند و از آنجا به »کریدور 

گازی جنوبی« متصل شود.
اجرای این خط لوله به دلایل متعددی برای چند 
سال متوقف شده بود. با وجود این احداث این خط 
لوله می تواند کمک مهمی برای ایجاد توازن انرژی 
در منطقه باشد. تصادفی نیست که وزیر امور خارجه 
ترکیــه »چاوش اوغلو« و معاون وزیر امور خارجه 
آمریکا در امور آســیای مرکزی و جنوبی »دونالد 
لو« در خصوص صدور گاز ترکمنستان به اروپا در 
ماه های آینده اظهار خوش بینی کرده اند. پیش از 
این طی همایشی که در امارات متحده عربی برگزار 
شد، مقامات ترکمنستان به نقشه های دولت خود 
برای احداث خط لوله ای از مســیر آذربایجان به 

سوی اروپا خبر داده بودند.
کنوانسیون تعیین وضعیت حقوقی دریای خزر که 
در پنجمین اجلاس کشورهای حاشیه دریای خزر 
و قزاقســتان در ۱8 آگوســت سال ۲۰۱8 به امضا 

رسید، اجازه می دهد که با موافقت کشورهایی که 
در طرح احداث خطوط لوله مشــارکت دارند، خط 
لوله در بستر دریای خزر احداث شود و در این میان 
به رضایت کشورهایی که خط لوله از مرزهای آنها 
نمی گذرد نیازی نیست. به این ترتیب ترکمنستان 
و آذربایجان برای احداث خط لوله ترانس-کاسپین 
دیگر به رضایت کشور ثالثی احتیاج ندارند. امضای 
تفاهم نامــه میــان ترکمنســتان و آذربایجان در 
خصوص اکتشاف، توسعه و بهره بردرای مشترک 
از ذخایر هیدروکربنی میدان دوســتلوق در ســال 
۲۰۲۱ در بــه ثمر رســیدن مذاکرات احداث خط 
لوله ترانس-کاسپین نقش مهمی ایفا کرده است.
در حقیقت اتحادیه اروپا سال هاســت که تلاش 
می کنــد با احداث خط لوله ترانس-کاســپین به 
عنــوان آخرین قطعه پازل کریدور گازی جنوبی، 
گاز طبیعــی دریــای خــزر را به اروپا برســاند. از 
ایــن مهم تــر این خط لوله می توانــد با دور زدن 
روسیه، گاز ترکمنستان را بدون دخالت مسکو به 
بازارهای جهانی برســاند. این پروژه در فهرست 
اخیر از پروژه های مورد علاقه کمیسیون اروپایی 
نیز گنجانده شــده بود که از اهمیت راهبردی آن 

برای اروپا حکایت می کند.
هرچنــد تمایــل اروپا برای توســعه همکاری با 
کشــورهای آســیای مرکزی بخصوص در خط 
لوله ترانس-کاسپین با چالش های بزرگی مواجه 
اســت. کشــورهای اروپایی به واسطه هدفی که 
برای توقف واردات گاز طی ۱۰ تا ۱5 ســال آینده 
برای خود تعیین کرده اند، تمایل ندارند قراردادهای 
بلندمدتــی برای خریــد گاز منعقد کنند. بیش از 
بیست سال است که کار یافتن سرمایه گذار برای 
اجرای پروژه مزبور با بن بســت مواجه بوده است. 
با وجود این اتحادیه اروپا و ایالات متحده آمریکا 
اظهــار تمایل کرده اند تا به جذب ســرمایه گذار 
برای اجرای این پروژه کمک برســانند. در نتیجه 
شرکت آمریکایی »ترانس-کاسپین رسورسرز« 
تمایــل خود را برای تأمین مالی این پروژه اعلام 

کرده است.
از آنجــا که انتظار مــی رود درآمد بالایی از محل 
دریافت عوارض عبور خطوط لوله نصیب کشورها 
شــود، آذربایجان، گرجســتان و ترکیه با اشتیاق 
پیگیر احداث آن هستند. علاوه بر این آذربایجان 

و اتحادیــه اروپا پیشــنهاداتی در خصوص نقل و 
انتقال گاز طبیعی از ترکمنســتان ارائه داده اند. اما 
باکو اعلام کرده است که چون خط لوله ترانس-
کاسپین متکی به منابع گازی ترکمنستان می باشد، 
اتخاذ تصمیمات کلیدی در خصوص توسعه بیشتر 
آن بر عهده عشق آباد است. اگرچه رییس جمهوری 
آذربایجــان »الهام علی اف« نیز در نوامبر ۲۰۲۲ 
از قصد خود برای توسعه همکاری با عشق آباد در 
خصــوص پروژه های گوناگون در حوزه انرژی از 
جمله در چارچوب »کریدور میانی« خبر داده بود.
قطعه مهم دیگر از پازل خط لوله ترانس-کاسپین، 
موضوع ایجاد یک هاب گازی در ترکیه اســت تا 
از آنجا، منابع گازی با حجم بالا به اروپا ارســال 
شــود. آنکارا مزایای تبدیل شــدن به یک کشور 
ترانزیتــی بزرگ را به خوبی درک کرده اســت و 
قصد دارد با جذب منابع گازی از کشورهای دیگر 
مانند ترکمنســتان، به واسطه ای برای انتقال گاز 

به بازارهای غربی تبدیل شود.
پیش از این مسکو انحصار انتقال گاز از ترکمنستان 
بــه اروپــا را در اختیار خود گرفته بود و از این طریق 
مانع می شــد تا مســیر جایگزینی برای صدور گاز 
آســیای مرکزی به اروپا احداث شــود که روسیه را 
دور بزند. از آنجا که اکنون تلاش اتحادیه اروپا برای 
پیاده ســازی پروژه ترانس-کاسپین دوچندان شده 
است، وزیر امور خارجه روسیه »سرگئی لاوروف« 
به صراحت از این اقدام انتقاد کرده و معتقد اســت 
که این موضوع تنها باید میان کشــورهای حاشیه 
دریای خزر مطرح شــود. علاوه بر این ایران نیز به 
دلایل محیط زیستی با احداث این خط لوله مخالف 
است و به ترکمنستان پیشنها داده است که از طریق 
زیرساخت موجود در ایران گاز خود را صادر کند. اما 
ایران به این موضوع توجه ندارد که شبکه خطوط 
لوله این کشور به علت ضعفی که دارد قادر نیست 
محموله های عظیم گاز را منتقل کند.در عین حال 
ترکمنستان تا حد زیادی برای تأمین امنیت خود به 
روسیه وابسته است. اما بی ثباتی ناشی از حمله این 
کشــور به اوکراین موجب شده است که عشق آباد 
برای این منظور نیز به چین رو بیاورد که فعلًا تنها 
مقصد صادرات گاز آن است. عشق آباد به خوبی از 
اهمیت تنوع بخشیدن به شرکای خود مطلع است. 
بنابراین خط لوله ترانس-کاســپین ابزاری حیاتی 

است که ترکمنستان با اتکا به آن می تواند این هدف 
خود را محقق سازد. علاوه بر این روسیه به نخستین 
تأمین کننده ســوخت چین تبدیل شده است و این 
امــر برقراری روابط با غرب را برای ترکمنســتان 

بیش از پیش جذاب کرده است.
ترکمنســتان خط لوله ترانس-کاســپین را یک 
فرصت استثنایی برای توسعه صنعت انرژی خود 
قلمــداد می کند. بنابراین جــای تعجب ندارد که 
»باتیر امانف« رییس شرکت دولتی ترکمن گاز در 
نشست وزرای چارچوب شورای مشورتی کریدور 
گازی جنوبی که سال ۲۰۲۱ برگزار شد، بر اهمیت 
این کریدور در تنوع بخشیدن به منابع گازی اروپا 
تأکیــد می کــرد. همچنین امانف تأکید داشــت 
کــه تعمیق همکاری در این پروژه بر اســتحکام 
بخشــیدن به امنیت انرژی در ترکیه و آذربایجان 

نیز تأثیرگذاری مثبتی خواهد داشت.
از آنجــا که انتقال گاز ترکمنســتان به بازار اروپا 
بســیار ســرمایه بر اســت، این پروژه به پایگاه 
بزرگی از مشــتریان بلندمــدت نیاز دارد تا توجیه 
اقتصادی داشته باشد و این امری است که بسیار 
از کارشناسان نسبت به آن اظهار تردید می کنند. 
این کارشناســان توجیه اقتصادی این طرح را به 
علت فقدان زیرســاخت لازم و دشوار بودن جذب 
منابع مالی زیر سؤال می برند. همچنین مشارکت 
طرف هــای متعــدد در پروژه های زیرســاختی 
پیچیده از جمله اتحادیه اروپا، آمریکا، آذربایجان، 
گرجستان و ترکیه، مستلزم این است که موضوع 

انتقال گاز به بازارهای غرب سیاسی نشود.
ترکمنستان با داشتن چهارمین ذخایر گازی جهان، 
خط لوله ترانس-کاسپین را به اولویتی برای تأمین 
امنیت انرژی در منطقه تبدیل کرده اســت که به 
طور خاص با دور زدن مسیرهای انتقال گاز روسیه 
این هدف را محقق می ســازد. در شــرایطی این 
چنین که اوضاع بین المللی به شدت بر وفق مراد 
بوده و منافع کشــور عرضه کننده )ترکمنستان(، 
کشــورهای محل ترانزیت )آذربایجان و ترکیه( 
و خریــداران )اعضــای اتحادیه اروپا( به خوبی با 
هم انطباق یافته اســت، خوش بینی محتاطانه در 
خصــوص تحقق زودهنگام این خط لوله کلیدی 

افزایش یافته است.
منبع: بنیاد جیمزتاون ��

مهساربیعپور
روزنامه نگار

هدف گذاری 
ترکمنستا  ن  
برای تأمین  
گاز اروپا 

»تدبیرتازه«ازسیاستجدیدعشقآباد
درپروژهانتقالانرژیگزارشمیدهد

نعیمنوربخش
روزنامه نگار و مترجم

رویداد

فروردین مــاه ســال ۱۴۰۱ بــود که جواد اوجی، وزیــر نفت درباره روند 
افزایشی مصرف بنزین در کشور هشدار داد و تأکید کرد: ظرفیت پالایشی 
کشــور در زمینه تولید بنزین و نفت گاز در حال نزدیک شــدن به مقدار 
مصرف در کشور است و سالانه 8۰ میلیارد دلار یارانه سوخت در کشور 
پرداخت می شود.طبق اعلام وزارت نفت، جواد اوجی همچنین از افزایش 
ســالانه ۱۰ تا ۱۲ درصدی مصرف ســوخت مایع کشور خبر داده و گفته 
بود: هم زمان که باید به فکر افزایش ظرفیت پالایشــی کشــور باشــیم، 
ضروری است از اجرای طرح های بهینه سازی مصرف در کشور به ویژه 
در بخش های خانگی و صنعتی غافل نباشــیم. روند افزایشــی مصرف 
بنزین کشور با رشد روزافزون خودروها، پائین بودن راندمان نیروگاهی 
و نیز مصرف عجیب روزانه گاز در کشــور به ویژه در فصل ســرما و به 
دنبال آن افزایش مصرف گازوئیل در کشــور، شــرایط تولید و توزیع این 
دو ســوخت را به ســمت وضع ناترازی هدایت کرده و اجرای طرح های 
مدیریت بهینه مصرف ســوخت در کشــور را، وارد یک مرحله اضطراری 

کرده اســت زیرا در صورت افزایشــی بودن این روند، وزارت نفت دچار 
ناترازی در حوزه مصرف ســوخت خودروها و گاز طبیعی شــده و توزیع 
مناسب انرژی در کشور امکان پذیر نخواهد بود بنابراین در صورت اجرای 
طرح های بهینه ســازی مصرف به منظور مهار شــدت انرژی، افزون بر 
خــروج از وضــع ناترازی و جلوگیــری از واردات، درآمد خوبی از محل 

صادرات این محصولات نصیب کشور خواهد شد.
تولید و توزیع بنزین در آستانه ناترازی ��

در همین حال، جلیل سالاری، مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده های نفتی نیز در روزهای اخیر درباره جدی شدن این روند ناترازی 
هشــدار داده و گفته اســت: مصرف روزانه بنزین کشور ۱۱۰ میلیون لیتر 
است و مصرف و تولید سربه سر شده اند. سالانه بیش از یک میلیون خودرو 
عرضه می شــود و هیچ خودرویی هم اســقاط نمی شود، در صورت ادامه 

این روند، ما به ناترازی بنزین خواهیم رسید و واردکننده خواهیم شد.
وی از صدور ســالانه حدود ۱.۲ میلیون کارت ســوخت نوشــماره برای 

خودروهــای نــو )معادل مصرف ۳.5 میلیون لیتر بنزین در روز و ظرفیت 
تولید بنزین پالایشــگاه تبریز به تنهایی( خبر داده و ابراز نگرانی کرده 
اســت: روند کنونی مصرف بنزین را نمی توان با احداث پالایشــگاه و 
پتروپالایشــگاه و افزایش تولید بنزین مدیریت کرد و در صورت ادامه 
این روند، ما به ناترازی بنزین خواهیم رســید و واردکننده خواهیم شــد. 
مدیرعامل شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی در حالی درباره 
رشــد فزاینده مصرف بنزین در کشــور هشدار داده است که در ماه های 
ابتدایی سال بوده و این روند در ماه های پیش رو به ویژه در فصل تابستان 
باز هم افزایش خواهد یافت. ســالاری همچنین به ناترازی در گازوئیل 
به دنبال ناترازی گاز نیز اشــاره کرده و درباره تأمین ســوخت زمســتانی 
در ســال ۱۴۰۲ می گوید: ناترازی گاز موجب شــده است که بخش قابل 
توجهی از تأمین ســوخت نیروگاه ها با گازوئیل صورت بگیرد. مصرف 
ســوخت مایع در نیروگاه ها به ۱8 میلیارد لیتر در ســال گذشــته رسیده 
است و طبق پیش بینی امسال به عدد ۲۲ الی ۲۳ میلیارد لیتر می رسد.

بنزیندرآستانهناترازیقرارگرفت

برقاداراتپرمصرفقطعمیشود
سخنگوی صنعت برق گفت: همه بخش های اداری که نسبت به 
رعایت مدیریت مصرف برق در ایام اوج بار بی توجه باشند با قطع 
برق روبرو خواهند شد.مصطفی رجبی مشهدی افزود: بخش اداری 
که در مدیریت مصرف توجه لازم را نداشــته و با قطع برق روبرو 
شده تنها در صورتی وصل مجدد برق خواهد شد که بالاترین مقام 
مسئول تعهد رعایت مصرف را به دهد.وی ادامه داد: علاوه بر این 
اسامی دستگاه های اجرایی که رعایت مصرف را نداشته باشند به 
هیئت وزیران اعلام خواهد شد. سخنگوی صنعت برق خاطرنشان 
کرد: تجربه سال گذشته نشان می دهد برخی دستگاه های اجرایی 

در شــروع برنامه مدیریت مصرف دقت لازم را نداشــته باشند؛ اما 
باگذشــت زمان همکاری بیشــتر خواهد شد. رجبی مشهدی ابراز 
امیدواری کرد: امسال همه بخش های اداری از همان ابتدا رعایت 
مدیریت مصرف را داشــته باشــند تا با برخوردهای شــرکت های 
توزیع در سراســر کشور روبرو نشــوند. مصرف برق بخش اداری 
به صورت سالانه چیزی حدود ۱۴ هزار میلیون کیلووات ساعت است 
و دوران اوج بار مصرف برق این بخش به ۳ هزار مگاوات می رسد. 
امســال مقرر اســت بخش اداری نقش پررنگی در صرفه جویی 
مصرف برق داشــته باشــند. بر اساس مصوبه هیئت دولت بخش 

اداری موظف اســت از ۱5 خرداد امســال ساعت کاری خود را از ۶ 
صبح تا ۱۳ تغییر دهد.برای اســاس همه اداره های دولتی ملزم به 
خاموش کردن سیســتم های سرمایشــی در ایام غیر ساعت کاری 
هســتند که این موضوع تا ۶۰ درصد صرفه جویی در بخش اداری 
به همراه خواهد داشت، چراکه چیزی حدود ۶۰ درصد مصرف برق 
اداره به سیســتم های سرمایشــی اختصاص دارد و انتظار می رود با 
روشن کردن این سیستم ها در زمان مناسب و خاموش کردن آن ها 
قبل از پایان ســاعت اداری نقش مدیریت مصرف برق اداره ها در 

پایداری شبکه برق به شکل چشمگیری افزایش یابد.

گزارش
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در شمال ایران، بیشتر گردشگرانی که به این خطه سفر می کنند، 
اســتفاده از موهبت های طبیعی دریا و جنگل را اولین اولویت 
خود در ســفر به این ســه اســتان قرار می دهند و این دو جاذبه 
گردشگری در کنار مهمان نوازی مردم شمال باعث می شود تا 
خیل عظیم گردشگران همه ساله در ایام نوروز و تابستان و هر 

موقعیت تعطیلی چند روزه راهی شمال شوند.
هر چند ورود گردشگران از یک سو باعث توسعه و رونق اقتصاد 
اســتان های شــمالی می گردد ولی از سویی به لحاظ کمبود و 
حتی فقدان زیر ســاخت های لازم در خصوص اســکان، حمل 
و نقل و ترافیک و ... مردمان شــمال را با مشــکلات عدیده ای 
مواجه می سازد. در حقیقت مشکلات زیست محیطی، ترافیکی 
و حتی فرهنگی همواره یکی از دغدغه های مردم شــمال بوده 
و هســت تا جایی اســتاندار وقت مازندران از اجرای طرح پاک 
در این استان خبر داده بود و در صدد احیای مازندران و فراهم 
کــردن زمینه ای بــرای زدودن ناپاکی ها از طبیعت منحصر به 

فرد این استان نموده بود.
بــا این وجــود باید پذیرفت دریای خزر بــه عنوان یک قطب 
گردشگری مهم و لجستیک در کشور گردشگران زیادی را به 
سمت خود می کشاند و باید هر چه سریع تر باید بستری مناسب 
برای استفاده بهینه و کم ضرر تر از این موهبت الهی فراهم نمود.

اما جایگاه خزر در مناســبات اقتصادی و اجتماعی و ورزشــی و 
... تنها گردشــگری نیســت و این دریا منشاء تحولات گسترده 
اقتصادی با جدی گرفتن زیرساخت های توسعه محوری نظیر 
اقتصاد در حوزه آبزیان، اکتشــافات دریایی، ورزش های آبی، 
تجهیزات آبی، سفرهای دریایی، تجارت با کشورهای همسایه 

و ...خواهد بود.
در چنین شرایطی به نظر می رسد اکوتوریسم ملی دریای خزر و 
ظرفیت سازی در حوزه سرزمینی این دریا، نیازمند یک مدیریت 
واحد و تولیت منطقه ای با محوریت و راهبرد استان های شمالی 
کشــور اســت. این مهم در قالب طرح انتخاب »شهردار خزر« 
و ســه »شــهردار دریا« مختص هر یک از استان های شمالی 

میسر خواهد شد.
جلوگیری از تصمیمات جزیره ای و پراکنده متولیان سه استان 
در حوزه سرزمینی دریایی به نحوی که علاوه بر توسعه اشتغال، 
بیشــترین عایدی و منفعت شامل بومیان و شهروندان این سه 
اســتان شــود از اهداف تولیت واحد دریای خزر با داشــتن یک 
شــهردار واحد است. در حقیقت پس از انتصاب -شهردار بومی 
خزر- تصمیم گیری نهایی در خصوص استفاده از ظرفیت های 
گسترده خزر در ابعاد مختلف، حل مناقشاتی نظیر خلیج میانکاله، 
توســعه گردشــگری در جزیره آشــوراده و ... بر عهده این نهاد 
خواهــد بود و قطعــاً امور فوق با کمترین تنش و در کوتاه ترین 
زمان ممکن پیگیری خواهند شد و احکام این شهرداری مستقل 

و یکپارچه در این حوزه سرزمینی فصل الخطاب خواهد بود.
فراهم نمودن بســتر ایجاد اشــتغال با محوریت ســکنه بومی، 
پاکسازی دریا و جلوگیری از ورود شیرابه و پسماندهای خانگی 
و صنعتی به دریا، تلاش در جهت جذب ســرمایه گذار داخلی 
و خارجی، اســتفاده بهینه از ظرفیت های اســکان نوین و بومی 
در جهت اســکان آبرومند و ایجاد درآمد مســتمر، برنامه ریزی 
در جهت روان ســازی ترافیک شــهری و بین شهری، احداث 
پارکینگ های برون شهری و توسعه حمل و نقل شهری با سیستم 
مدرن، تلاش در جهت حمل و نقل دریایی مسافر از غربی ترین 
نقطه استان گیلان به شرقی ترین نقطه استان گلستان توسط 
قایق های پیشرفته و مدرن تفریحی و تجاری، برنامه ریزی در 
جهت توســعه پرورش و اســتحصال ماهیان خاویاری، ماهیان 
استخوانی و ...، برنامه ریزی در جهت توسعه اکتشافات در دریا 
با رعایت مســائل زیســت محیطی، توسعه گردشگری غذایی، 
ورزشی و ماهیگیری، برگزاری جشنواره های غذاهای دریایی، 
رونق صنایع دریایی و مشاغل وابسته، توسعه ورزش های آبی و 
به تبع آن رونق اقتصاد این ورزش ها، نظارت بر احداث و توسعه 
مراکز مدرن طرح سالم سازی دریا و ... از مزایای اصلی و اهداف 
این اســتقلال محســوب می شوند که پیگیری و اجرای آنها به 
شــهردار خزر تفویض اختیار شد.از سویی داشتن نگاه یکپارچه 
به خزر، جذب ردیف بودجه مستقل برای احیای تالابها، لایروبی 
رودهای منتهی به دریا، توســعه بنادر و طرح های ســالم سازی، 
نظارت مســتمر بر جلوگیری از ســاخت و سازهای غیر قانونی، 
تمرکز استانداریها، شهرداری ها و سایر نهادها به امورات جاری 
اســتان و کم شــدن بار دغدغه دریا از این نهادها و ... از دیگر 
مزایای اداری داشتن یک شهردار مستقل و واحد مستقر در یکی 
از اســتان ها و داشــتن سه شهردار دریا در هر یک از استان های 
شــمالی اســت که قطعاً باعث کاهش کاغذبازی های روتین و 
تنش های اداری و قدیمی موجود در عرصه دریا خواهد شد. امید 
است اســتانداران، نمایندگان و مسئولان بلند پایه استان های 
شمالی بکوشند تا با ارائه پیشنهاد طرح یکپارچه سازی مدیریت 
خزر با انتصاب - شهردار خزر- در خصوص استفاده حداکثری 
از ظرفیت های گســترده دریای خزر، زمینه برای ایجاد اشتغال 
مولد با محوریت ســکنه بومی، کاهش آســیب های اجتماعی، 
فرهنگی، زیســت محیطی و استفاده حداکثری از ظرفیت های 
گسترده دریایی فراهم شود و هر چه سریعتر شاهد فروغ افق های 

روشن توسعه پایدار در شمال کشور باشیم.

لزومنگاهویژه
بهاکوتوریسمملیدریایخزر

وحیدحاجسعیدی
روزنامه نگار

برخی فعالان سیاسی و اقتصادی از تعیین تکلیف برجام در 
هفته پیش رو خبر داده اند. اما تأثیر برجام بر اقتصاد ایران 
چیســت؟ آیا این آخرین راه فرار دولت ابراهیم رئیسی از 

تداوم بحران های اقتصادی است؟
هفته گذشــته ســلطان عمان وارد تهران شد تا بار دیگر 
موضوع برجام بر ســر زبان ها بیفتد. چراکه در سیاســت 
خارجــی ایــران هر گاه نامی از عمــان به میان می آید، 
ناخودآگاه واســطه گری آن میان ایران و آمریکا به ذهن 
متبادر می شود. آن طور فعالان اقتصادی و سیاسی مطلع 
می گویند، دیگر آمریکا و اروپا از طولانی شدن مذاکرات 
به ستوه آمده اند و دیگر حاضر نیستند به سر میز مذاکره 
با ایران بازگردند. بدین ترتیب این آخرین فرصت ایران 
است که بر سر احیا یا مرگ برجام تصمیم نهایی را اتخاذ 
کند. با توجه به مشکلات عدیده ای نظیر فروش به اندازه 
و به قیمت نفت، تورم، سقوط ارزش ریال، تورم، نابسامانی 
ارز، کســری بودجه، انتقال ارز به کشــور، نقل و انتقالات 
بانکی، تعمیق رکود، محدودشــدن بازارهای صادراتی، 
ورشکستگی بنگاه های اقتصادی و … که اقتصاد ایران 
با آن دست و پنجه نرم می کند، فعالان اقتصادی معتقدند 
که دولت ســیزدهم برای عبور از این بحران ها یک راه 
بیشتر ندارد و آن هم بازگشت به معاهده بین المللی ۲۰۱۶ 
است. این در حالی است که ابراهیم رئیسی از ابتدای روی 
کار آمدن خود به این موضوع تأکید داشت که سفره مردم 
را به برجام گره نمی زند. اما اکنون به نظر می رســد که 
نقطه به نقطه معیشت مردم و اقتصاد ایران به نوع روابط با 
طرف های غربی گره خورده است. اما چرا برجام همچنان 
اهمیــت دارد؟ احیــا یا مرگ آن چه تأثیری روی اقتصاد 
ایران می گذارد؟ تجربه اجرای دو سال برجام، اعداد و ارقام 
مفیدی را برای شاخص های مختلف بر جای گذاشته تا 
سیاست گذاران این شاخص ها را روی ترازو بگذارند و با 
مقایسه آن با اعداد و ارقام ثبت شده در سال های متمادی 
تحریم تصمیم نهایی خود را بگیرند. دولت ســیزدهم از 
همان ابتدای روی کار آمدن خود سیاست های ضدغربی، 
به ویژه علیه آمریکا در پیش گرفت و نشان داد برای اینکه 
با مســئولان این کشور ســر میز مذاکره ننشیند حاضر 
به پرداخت هر گونه هزینه ای اســت. در مدت حدود دو 
ســالی که از شــروع به کار این دولت می گذرد، ایران به 
عضویت دائم سازمان شانگهای درآمد؛ اخیراً اختلافاتش 
با عربســتان سعودی رو کنار گذاشت و فصل جدیدی را 
در ارتباط با روسیه و چین باز کرد.شاید تصور دولت این 
بود که می تواند چنین روابطی را جایگزین برجام کند، اما 
تقریباً هیچ کدام از این سیاست ها نتوانستند تأثیر مثبتی 
روی اقتصــاد ایران بگذارنــد و به جرئت می توان گفت 
برخی سیاســت ها هزینه هایی را به ایران تحمیل کردند 

که نتیجه ای جز هیچ نداشتند.
گرچه صلح با عربســتان را می توان به فال نیک گرفت، 
اما توافق با این کشور هم که انتظار می رفت حداقل پیام 
مناســبی را به بازارها مخابره کند، نتوانســت ضربه گیر 

مناسبی در برابر روند صعودی قیمت ها باشد.
به عنوان مثال درســت فردای روز توافق با ســعودی ها، 
موج جدید افزایش قیمت دلار آغاز شــد و نرخ این ارز تا 
55 هزار تومان هم بالا رفت تا مشخص شود بازار دیگر 
نسبت به خبردرمانی ضدضربه شده است و در نبود منابع 
و عرضه لازم، درگیر اخباری از این دســت نمی شــود.
همچنین تغییر بازیگران تجاری و بازی در زمین مسکو 
پس از حمله نظامی روسیه به اوکراین هم دستاوردی برای 
ایران نداشت و حتی رفتار اروپا را نسبت به ایران در لاک 
دفاعی فرو برد. چراکه پیام همراهی با روس ها چیزی جز 

پشت کردن به قاره سبز نیست. این در حالی است که با 
تحریم روسیه، این کشور برای حفظ اقتصاد خود چاره ای 
جز توسعه ارتباط خود با کشورهای آسیایی، ازجمله هند 
و چین نداشت. یعنی مشتریان اصلی محصولات نفتی، 
پتروشیمی و فولادی ایران.در حالی که ایران می توانست 
تهدیدهایی نظیر پاندمی کرونا و جنگ اوکراین را حداقل 
در بازارهــای صادراتی به یک فرصت تبدیل کند، اما به 
دلیل تشدید تحریم های آمریکا آن را هم رایگان از دست 
داد و حتی بخشی از منابع درآمدی خود را از دست داد. تا 
جایــی کــه در برخی از ماه ها صادرات نفت ایران به چین 
هم به محدوده صفر رســید. البته منافع چین در آمریکا 
باعث شــد تا این کشــور پس از پاره شدن برجام به دست 
دونالد ترامپ، رئیس جمهوری سابق آمریکا، در واردات 
کالاهای نفتی تجدید نظر کند و تکیه خود را بیشــتر بر 
کشــورهای دیگر منطقه بگذارد و از سهم وارداتی ایران 
بکاهد. نگاهی به آمارهای گمرک چین که اتاق بازرگانی 
ایران نیز به آن پرداخته نشــان می دهد در دوره اجرای 
برجام )۲۰۱8( ســهم صادرات کالاهای نفتی ایران به 
دومیــن اقتصاد بزرگ جهان در بــازه هفت ماه ابتدایی 
۲۰۱8 به بیش از ۹.5 میلیارد دلار رســیده بود، در حالی 
که در هفت ماهه نخست ۲۰۲۱ این مقدار تنها ۱۱ میلیون 
دلار بود. در بین شــش کشــور مورد مطالعه، تنها سهم 
ایران کاهشــی بوده و پنج کشــور دیگر رشد صادرات را 
تجربه کردند. در حالی دولت گاه و بی گاه قصد دارد با خبر 
آزادسازی هفت میلیارد دلار پول بلوکه شده در کره جنوبی 
با گفتاردرمانی بازار ارز را کنترل کند که سهم ۹.5 میلیارد 
دلاری صــادرات نفتــی به چین در بازه هفت ماهه به ۱۱ 
میلیون دلار کاهش یافته و ایران به راحتی چنین بازاری 
را واگذار کرده است. به همین جهت است که بسیاری از 
فعالان و کارشناسان اقتصادی، اکنون برجام را تنها و البته 
آخرین راه دولت ایران برای فرار از بحران ها می دانند. در 
همین زمینه می توان به صحبت های اخیر احمد پورفلاح، 
رئیس اتاق مشترک بازرگانی ایران و ایتالیا، با تجارت نیوز 
اشاره داشت. او گرچه امید چندانی به احیای برجام ندارد، اما 
آن را تنها نقطه مثبت و امیدبخش اقتصاد ایران در شرایط 
کنونی می داند. یک مقایسه ساده از شاخص های کلان 
اقتصادی می تواند تصویر روشــنی از اهمیت برجام را به 
نمایش بگذارد. نیم نگاهی تاریخی نشان می دهد که پس 
از انقلاب ۱۳5۷، تنها طی چهار سال نرخ تورم در ایران 
تک رقمی ثبت شــد که ســال های ۹5 و ۹۶ در آن جای 
دارند. یعنی درست دو سالی که برجام در حال اجرا بود. اما 
۱۴۰۲ که سال مهار تورم هم نامگذاری شد، دولت حتی 
با تغییر سال پایه محاسبات تورم، نتوانست شاخ تورم را 
بشکند. طبق آخرین اعلام رسمی مرکز آمار، تورم نقطه ای 
تا پایان اردیبهشت به 5۴.۶ درصد رسیده است. در همین 
همین روزها مرکز پژوهش های مجلس هم اعلام کرد 
که طبق افکارسنجی صورت گرفته مردم نرخ تورم را در 
محدوده 8۶ درصد احســاس می کنند. آماری که چندان 
به مذاق طرفداران دولت ابراهیم رئیســی خوش نیامد و 
گویا اکنون در دوره تحریم، باید سه رقمی نشدن تورم را 
در فهرست دستاوردهای این دولت نوشت. شاخص رشد 
اقتصادی نیز در دوره برجام به اوج خود رسید. به لطف رکود 
تاریخی دوره کرونا، در حال حاضر شاخص رشد اقتصادی 
اندکی بالاتر از ســه درصد ثبت شــده ست؛ در حالی که 
بلافاصله پس از اجرای برجام و در همان ســال ۹5 این 
شاخص تا ۱۲.5 درصد بالا رفت. در سال های ۹۱ و ۹۲ که 
تحریم ها تبدیل به شدیدترین فشارهای اقتصادی شدند، 
این شاخص تا منفی ۷ درصد سقوط کرده بود. نگاهی به 
شــرایط ایران در بازار نفت نیز می تواند ترازوی مناسبی 
برای تأثیر برجام بر اقتصاد ایران باشــد. در حال حاضر 

دولت با ادعای صادرات یک میلیون و ۲۰۰ هزار بشــکه 
نفت، مدام از رکوردشــکنی فروش طلای سیاه صحبت 
به میان می آورد. در حالی که اولًا این نفت با تخفیف های 
سنگین به دست مشتریان می رسد و در ثانی در قبال آن 
در بهتریــن حالت یــا تهاتر صورت می گیرد و یا به گواه 
اظهــارات فعالان بازرگانــی درآمد آن با چمدان واردات 
کشور می شود. از سوی دیگر، روسیه تمام معادلات بازار 
نفت را بر هم ریخته و ایران تحریم شده یکی از بازندگان 
اصلی این تغییرات معادلات بوده اســت. همان طور که 
اشاره شد در ماه هایی صادرات نفت ایران به چین حتی به 
صفر نزدیک شد. در ماه های ابتدایی جنگ اوکراین، بازار 
چین تقریباً برای ایران از دست رفت. چنانکه در ماه های 
دوم و سوم میلادی، یعنی فوریه و مارس ۲۰۲۲، در اقلام 
صادراتی ایران به چین، رسماٌ خبری از نفت نیست. مرکز 
پژوهش هــای اتاق بازرگانی ایران نیز در گزارش خود با 
استناد به آمار گمرک چین، این موضوع را تائید کرد. تمام 
این اتفاقات طی شــرایطی در حال اتفاق افتادن هستند 
که در سال های برجام، صادرات نفت ایران تا بیش از دو 
میلیون و 8۰۰ هزار بشکه در روز هم پیش رفت. از طرف 
دیگر، در آن مقطع ایران به شبکه سوئیفت هم متصل شد 
و ایمنی مبادلات بین المللی بالا رفت. همچنین بلافاصله 
پس از توافق برجام ۲۶.5 میلیارد دلار از منابع ارزی بانک 
مرکزی آزاد شــد و در ســال ۹۶ هم پنج میلیارد سرمایه 
خارجی به بازار ایران آمد. سرمایه هایی که نه شایعه بودند 
و نه درمان گفتاری بازار. ترازوی شــاخص فلاکت هم 
شرایطی مشابه سایر شاخص ها دارد. این شاخص در سال 
۱۴۰۱ عدد 5۴.8 درصد را ثبت کرد که بدترین رقم طی 
۱۰ سال اخیر برای ایران به حساب می آید. در کفه دیگر 
ترازو می توان سال های برجام را مشاهده کرد. کمترین 
رقم این شــاخص طی ســال های برجامی ۹5 و ۹۶ و در 
محدوده ۱۹ درصد مشاهده می شود. این بدان معناست 
که برجام مستقیماً روی زندگی اجتماعی و معیشت مردم 
را اثرگــذار بــود و حالا تحریم ها پیش از دولت و هر نهاد 
دیگری، سفره مردم را نشانه گرفته است. علاوه بر حدود 
۳۲ میلیارد دلاری ســرمایه ای که پس از اجرای برجام 
روانه ایران شــد، در آن مقطع شــرکت های بزرگی نظیر 
توتال، ایرباس، بوئینگ، پژو، رنو و … وارد ایران شدند. 
اما اکنون آمار رســمی بانک مرکزی نشان می دهد فقط 
در بهــار ۱۴۰۱، یعنــی اوج تحریم ها، بیش از ۱۰ میلیارد 
دلار ســرمایه از ایران خارج شــده است. گذشته از این، 
نه تنها شــرکت های مورد اشاره از صنایع نفتی، هوایی و 
خودروسازی ایران خارج شدند، بلکه شرکت های آل. جی 
و سامسونگ هم که حدود ۲5 سال در بازار لوازم خانگی 
ایــران فعــال بودند، منافع خود را در زمین آمریکا دیدند و 

خاک ایران را ترک کردند.
با این اتفاقات بدیهی است که خروج از بحران هایی که در 
ابتدای گزارش به آن ها اشاره شد با سیاست های کنونی 
دولت امکان پذیر نیست و دولت برای پایداری و حفظ خود 
دیگر چاره ای جز پذیرش برجام ندارد. مسائلی که به آن 
اشاره شد، تنها نمونه هایی از دو کفه ترازو، یعنی برجام و 
تحریم هستند؛ اکنون اگر دولت بحث دلارزدایی رو پیش 
می کشد، مشخص است که منابع دلاری به دلایلی که 
ذکر شد ته کشیده اند و راهی هم برای ورود ارز جدید به 
ایران وجود ندارد. در چنین شرایطی خود دولت هم می داند 
برای سر پا ماندن و ادامه دادن یک راه بیشتر ندارد و آن 
هم حرکت به سمت رفع تحریم ها و احیای برجام است. 
کماکان بازار هم چشم انتظار است تا ببیند که نهایتاً تصمیم 
دولت که احتمالًا در هفته جاری اتخاد شــود، چیســت؟ 
در صورتی که پیام خوبی به بازار مخابره نشــود، آیا باید 
منتظر انفجار قیمتی جدیدی در بازارهای مختلف باشیم؟

اقتصادایرانومرگبرجام
آیامعیشتمردمهمچنانبهمذاکراتهستهایوابستهاست؟

برگزاریشصتوششمینجلسهعلنیشورای
اسلامیشهرساریباحضورخبرنگاران

 

فریبا عزیزپور خبرنگار تدبیر تازه:  در این جلسه که مدیر عامل سازمان 
حمل ونقل بار ومسافرشــهرداری نیز حضور داشــت، درابتدا سید حسین 
یوســفی نایب رییس شــورا با اشــاره به رویدادهای مهم خرداد ماه اظهار 
داشــت:  اینکه خرداد در تاریخ انقلاب اســلامی جزو ماههای سرنوشت 
ساز می باشد از جمله قیام ۱5 خرداد و رویدادهای پس از پیروزی انقلاب 
اسلامی اعم از تأسیس مجلس شورای اسلامی ازادسازی خرمشهر، غزل 
بنی صدر، عملیات بیت المقدس و همچنین ارتحال ملکوتی حضرت امام 
خمینی )ره( و انتخاب حضرت آیت الله خامنه ای به رهبری از رویدادهای 
خردادماه می باشد وامروز در آغاز سی وپنجمین سال رهبری حضرت آقا 

می بینیم که همچنان انقلاب اسلامی تداوم دارد.
 در ادامه جلسه اقایان شعبانی رییس ویوسفی، ایرجی، راسخ، شریفی، 
احمدی، بخشــی، میرشــجاعی، اعضای شورا درخصوص پرداخت 
به موقع حقوق پرســنل برخی واحدهای شــهرداری تقویت مدیریت 
زیرمجموعه آسفالت ولکه گیری معابر ورسیدگی به مشکلات مناطق 
حاشیه والحاقی رفع کاستی ها، رعایت انضباط مالی، مشخص کردن 
نظــام پرداخت پیگیــری واجرای پروژه های مصوب وپیگیری منابع 
درآمدی پایدار رعایت اخلاق وتکریم ارباب رجوع وهمینطور خروج از 
روزمرگی و ساماندهی در راستای جلوگیری از سد معبر نکاتی را جهت 
اصلاح امور یاد آور شــدند، ســپس شورا وارد دستور کارشد ودرمورد 
آخرین نامه ها ولوایح شــهرداری ازجمله نرخ کرایه ســرویس های 
مدارس برای ســال تحصیلی جدید واخذ عوارض از شــرکت های 

مسافربر اینترنتی تصمیم گیری کرد.

همزمانبادوازدهمینسفراستاندارمازندرانبهسوادکوهشمالی:

پروژهعمرانینیمهتمام۲۳سالهشهرشیرگاه
تعیینتکلیفشد

همزمان با دوازدهمین ســفر استاندار مازندران به شهرستان سوادکوه 
شــمالی، پل شــهرک سپاه شهر شیرگاه که به عنوان پل پدافند عاملی 
مطرح است، امروز پس از ۳۳ سال با دستور حسینی پور تعیین تکلیف 

شد.
 به گزارش فریبا عزیز پور به نقل از روابط عمومی استانداری مازندران 
این پُل که در قالب طرح پدافند عامل اجرا می شــود، یعنی زمانی که 
جاده اصلی شیرگاه به قائمشهر و بابل دچار مشکل می گردد، به عنوان 

مسیر جایگزین، بار ترافیکی شهر را تخلیه می کند.
مردم این شهر نسبت به ترافیک سنگین شهر شیرگاه در زمان آخر هر 
هفته و تعطیلات که مسافران و گردشگران زیادی به شمال می آیند، 
گلایــه کــرده و و تکمیل وســاخت این پُل را نجــات دهنده ترافیک 

سنگین می دانند.
گفتــه می شــود کــه این طرح عمرانی که ســاخت آن مــورد تاکید 
فرمانداری شهرســتان سوادکوه شمالی است، طبق اظهارات فرماندار 
بین دســتگاه های راه و شــهر سازی، شــهرداری شیرگاه و راهداری 
پاســکاری و. این پل فلزی نیمه کاره رها شــده است در حالیکه با پنج 

میلیارد تومان اعتبار به پایان می رسد.
حسینی پور استاندار مازندران با حضور میدانی و بازدید از این پُل دستور 
داد تا با جلسات منظم بین متولیان مشکل آن در اسرع وقت حل گردد..
در این ســفرهای شهرســتانی، هر یک از مدیران با حضور در ۲ تا ســه 
روستای این شهرستان، مسائل و مشکلات مردم و روستاها را بررسی 

و برای جمع بندی و حل آن به استاندار گزارش می کنند.
مصوبات این جلسات به دستگاه های متولی ابلاغ و پیگیری های لازم 
برای اجرای آن با جدیت صورت خواهد گرفت. استاندار مازندران در این 
سفر همچنین با اقشار مختلف مردم، خانواده شهدا و نخبگان دیدار کرد.
برگزاری کارگروه تسهیل و رفع موانع تولید، بازدید از عملیات اجرایی 
چند طرح عمرانی و واحد صنعتی از جمله دیگر برنامه های مقام عالی 

دولت در استان در سفر به سوادکوه شمالی بود.

اینفوگرافیک

گزارش

امیرداداشی
روزنامه نگار

یادداشت
طراح: مرضیه کیانی مروست


